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Samenvatting 
Het samenwerkingsconvenant 18-/18+ is 1 februari 2018 getekend en van kracht gegaan. Dit 

convenant is opgesteld door de gemeente Deventer in samenwerking met organisaties die 

betrokken zijn bij de kwetsbare doelgroep 18-/18+. Het convenant beoogt een soepelere 

overgang van de leeftijd 18- naar 18+ voor kwetsbare jongeren in de gemeente Deventer, deze 

jongeren hebben niet altijd de juiste vaardigheden en kennis om dit zelf mogelijk te maken. 

Het convenant moet eraan bijdragen dat de kansen van jongeren worden versterkt, zodat zij 

sociaal en economisch zelfstandig worden. De gemeente Deventer wil in kaart brengen welke 

werking het convenant heeft in de praktijk, zodat zij dit kunnen meenemen tijdens de 

evaluatie die gepland staat nadat het convenant een jaar in werking is. Zij willen graag zien 

welke invulling er wordt gegeven aan het convenant en waar er mogelijk nog verbeteringen 

aangebracht kunnen worden of nodig zijn. In het onderzoek wordt informatie verzameld om 

de probleemstelling te kunnen beantwoorden:  

‘In hoeverre worden de doelstellingen die omschreven staan in artikel 1 van het 

samenwerkingsconvenant 18-/18+ van de gemeente Deventer behaald? En welke 

verbeterpunten zijn er eventueel aan te wijzen?’ 

 

Om de probleemstelling te kunnen beantwoorden zijn er vijf onderzoeksvragen geformuleerd. 

Aan de hand van kwalitatief bureauonderzoek, open interviews en een casus-analyse is er 

informatie verzameld om de onderzoeksvragen te kunnen beantwoorden. Er hebben twaalf 

interviews plaatsgevonden, met zes verschillende organisaties. Er is één casus-analyse 

uitgevoerd. De interviews en casus-analyse hebben zich vooral gericht op de werking van het 

convenant in de praktijk, daarnaast zijn de sterke- en verbeterpunten in kaart gebracht. 

 

Uit het onderzoek is naar voren gekomen dat het gebruik van het convenant minimaal is, 

waardoor er gesteld kan worden dat het convenant niet wordt gebruikt. Hierdoor heeft het 

onderzoek zich vooral gericht op wat er nodig is om het convenant bekendheid te geven en 

welke verbeterpunten er zijn volgens de respondenten, waardoor het gebruik zal toenemen. Er 

is gebleken dat organisaties voornamelijk hun eigen invulling geven aan de rollen en het 

proces en deze niet bewust worden gebruikt vanuit het convenant. Daarnaast worden er geen 

activiteiten ontplooid als invulling van het convenant, organisaties gaan vooral te werk zoals 

zij dat altijd al hebben gedaan. Er wordt geen gebruik gemaakt van de documenten die onder 

het convenant hangen: de checklist en het toekomstplan. Slechts één respondent heeft de 

checklist één keer ingevuld. Het convenant heeft er wel aan bijgedragen dat bepaalde 

organisaties de gezinscoaches en het sociaal team sneller weten te vinden. Daarnaast worden 

de samenwerkingen opgezocht, maar dit gebeurde ook al voordat het convenant in werking 

was.  

 

Ten aanzien van de conclusies zijn er een aantal aanbevelingen geformuleerd. Als eerste zal er 

aandacht besteed moeten worden aan de implementatie van het convenant op de werkvloer. Er 

is wel aandacht aan besteed, maar inhoudelijk niet genoeg om het convenant handen en 

voeten te geven. Hier zal extra kracht bijgezet moeten worden, daarom is er geadviseerd om 

een aandachtsfunctionaris per organisatie aan te stellen vanuit de werkvloer. Ten tweede 

zullen de rollen en het proces verduidelijkt moeten worden, hier wordt nu voornamelijk eigen 

invulling aan gegeven waardoor er geen eenduidigheid is. Ten derde is het nodig om de 

documenten die onder het convenant hangen te concretiseren, hierdoor wordt het convenant 

werkbaarder. Als laatste wordt geadviseerd om het voorstel voor vervlechting van het 

convenant 18-/18+ en het convenant Sluitende aanpak jongeren door te zetten. Deze twee 

documenten kennen veel overlap met elkaar. Het zou mooi zijn om dit op één plek samen te 

kunnen brengen, zodat er meer duidelijkheid ontstaat voor organisaties.  
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Voorwoord 
Voor u ligt het onderzoeksrapport “Evaluatie samenwerkingsconvenant 18-/18+” van 

Marlieke Heijerman, laatstejaars student Sociaal Juridische Dienstverlening op het Saxion te 

Deventer. Ik heb het onderzoek uit mogen voeren voor de gemeente Deventer naar aanleiding 

van het tekenen van het convenant in februari 2018. Het onderzoek is uitgevoerd over de 

periode van februari 2018 tot en met november 2018. Deze periode is langer dan normaal 

omdat ik een minor heb gevolgd van vijf maanden in diezelfde periode. In het kader van het 

onderzoek was dit erg gunstig omdat het convenant dan langer in werking zou zijn.  

 

Graag wil ik Anneke Parent, docent op het Saxion, bedanken voor haar toewijding en 

begeleiding die ze mij heeft gegeven tijdens mijn afstudeerperiode. De samenwerking hierin 

heb ik als zeer prettig ervaren. Ook wil ik meneer de Heer bedanken voor zijn tijd om mijn 

rapport na te kijken. Verder wil ik Annemarijn Walberg en Birgitte Flapper bedanken voor het 

delen van hun kennis en de tijd die zij hebben vrijgemaakt om mij te begeleiden. Het was 

voor mij waardevol om met jullie te mogen spreken, ik heb veel input gehad voor mijn 

onderzoeksrapport.  

 

Daarnaast waardeer ik het ontzettend dat de respondenten die hebben meegewerkt aan de 

interviews en casus-analyse tijd hebben vrijgemaakt om mee te werken aan dit onderzoek. 

Zonder u was dit niet gelukt, bedankt daarvoor.  

 

Ik wens u veel leesplezier.  

 

Marlieke Heijerman  

Deventer, 13 november 2018  

 

Sociaal Juridische Dienstverlening 

Academie Bestuur, Recht & Ruimte, Hogeschool Saxion te Deventer  
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Hoofdstuk 1 Inleiding  

1.1 Aanleiding  

De verzorgingsstaat is aan het veranderen in een participatiesamenleving. Dit houdt in dat de 

staat minder zorgt voor de burger en er meer zelfredzaamheid wordt verwacht. Om een 

participatiesamenleving te creëren zijn er wetten nodig die dit ondersteunen en vanuit dit 

principe te werk gaan. (Putters, 2013). Om een participatiesamenleving te verwezenlijken 

heeft er in 2015 een decentralisatie plaatsgevonden in het sociale domein. Door deze 

stelselwijziging zijn de gemeenten verantwoordelijk geworden voor het opstellen en uitvoeren 

van het beleid voor de jeugdhulp. (Movisie, 2015). De transitie Jeugdzorg moet er voor 

zorgen dat er meer duidelijkheid is over waar ouders en jeugdigen terecht kunnen voor hulp. 

Er moet voorkomen worden dat zij gaan dwalen in het systeem. Daarnaast wordt er meer 

zelfredzaamheid verwacht van de jeugdige en ouders zelf, eventueel ondersteund door hulp 

vanuit het eigen netwerk. Jeugdigen vanaf 0 tot 18 jaar die jeugdhulp nodig hebben vallen 

onder de Jeugdwet.  

De Jeugdwet kent vijf uitgangspunten, namelijk:  

1. Preventie, eigen verantwoordelijkheid en eigen mogelijkheden  

2. Opvoedkundig klimaat versterken  

3. Sneller de juiste hulp op maat bieden 

4. Integrale hulpverlening bieden waarbij er één plan wordt gehanteerd 

5. Meer ruimte voor professionals om de juiste hulp te bieden  

(Movisie, 2015) 

 

Wanneer een jongere 18 jaar wordt betekent dit dat zij voor de wet volwassen zijn en 

daardoor niet meer onder de Jeugdwet vallen. Dit brengt met zich mee dat er jongeren zijn die 

niet meer de hulp krijgen die ze wél nodig hebben. Jongeren die bijvoorbeeld doordat zij 18 

jaar geworden zijn niet in aanmerking komen voor hulp vanuit de Wet maatschappelijke 

ondersteuning (verder te noemen: Wmo), terwijl zij wel deze hulp kregen vanuit de Jeugdwet. 

Jongeren die 18 jaar zijn geworden staan in één keer zelf aan het stuur, de hulpverlening die 

zij hadden vervalt en ze hebben nu zelf verantwoordelijkheden gekregen vanuit de wet. De 

meeste jongeren kunnen deze verantwoordelijkheid dragen en zijn zelfstandig en zelfredzaam 

genoeg om dit proces te doorstaan of daarin de juiste hulp te krijgen vanuit hun eigen 

netwerk. Er is echter een groep jongeren waarbij dit niet lukt omdat zij op één of meerdere 

leefgebieden problemen hebben, dit is de kwetsbare doelgroep in de maatschappij die 

ondersteuning nodig heeft richting participatie en zelfredzaamheid. (VNG, 2016). 

 

De wetten die in werking zijn getreden na de decentralisatie zijn theoretisch gezien goed op 

elkaar aangesloten. Helaas is in de praktijk gebleken dat dit niet altijd het geval is. Jongeren 

krijgen tegelijkertijd te maken met de verschillende wetten, namelijk: de Jeugdwet, de Wmo, 

de leerplichtwet 1969 en de nieuwe beleidsverandering Wet passend onderwijs. Vanuit deze 

wetten worden er verschillende personen verantwoordelijk gesteld om de kwetsbare jongeren 

te signaleren en ondersteuning te bieden. Omdat de verantwoordelijkheid niet meer bij één 

instantie ligt maakt het dat casussen blijven liggen, jongeren daardoor thuis komen te zitten en 

hulpverleners de jongeren uit het oog verliezen. (VNG, 2016) 

 

Naar aanleiding van de transitie Jeugdzorg en de daaruit voortkomende knelpunten heeft de 

gemeente het samenwerkingsconvenant 18-/18+ opgesteld (verder te noemen het convenant, 

bijlage I). Met het convenant beoogt de gemeente Deventer de overgang naar volwassenheid 

soepeler te laten verlopen. Het convenant moet bijdragen aan een domein overstijgende 

samenwerking waarbij er integraal gewerkt wordt en een sluitende aanpak kan worden 
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gerealiseerd. In het convenant worden kaders gegeven om een soepele overgang mogelijk te 

maken, onder andere door samen met de jongere een toekomstplan te schrijven. Er zijn 

verschillende partijen aangesloten bij de werkgroep die het convenant hebben getekend op 1 

februari 2018. Het doel van de werkgroep is om integraal en preventief te werken waardoor 

de kansen van de jongeren worden versterkt, zodat zij sociaal en economisch zelfstandig 

worden. (Gemeente Deventer, 2017). 

 

1.2 Doelstelling 

Het doel van het onderzoek richt zich op de uitwerking van het convenant. De gemeente 

Deventer wil weten of de overgang voor kwetsbare jongeren naar volwassenheid soepel 

verloopt naar aanleiding van de afspraken die gemaakt zijn in het convenant. Daarnaast willen 

zij weten of de doelstellingen vanuit het convenant worden behaald. Het is van belang om te 

weten welke punten goed gaan en of er eventueel verbeterpunten zijn. In het convenant zijn 

rollen weergegeven, de gemeente wil graag weten hoe er in de praktijk invulling wordt 

gegeven aan deze rollen en hoe het proces verloopt. Ook hopen zij met het convenant meer 

kwetsbare jongeren in beeld te kunnen krijgen. 

 

Door het convenant te evalueren kan de gemeente Deventer beter inschatten wat er in de 

praktijk nodig is om een soepele overgang te laten plaatsvinden voor jeugdigen naar de 

wettelijke volwassenheid. Naar aanleiding van de knelpunten die naar voren komen in het 

onderzoek kan de gemeente kijken welke verbeteringen zij kunnen doorvoeren.  

 

1.3 Betrokkenen en belanghebbenden  

Gemeente Deventer  

De gemeente Deventer is opdrachtgever van het onderzoek. De gemeente heeft het convenant 

opgesteld en is de verantwoordelijke partij voor de uitvoering van de Jeugdwet. Aan de hand 

van het onderzoek willen zij bekijken welke uitvoering er wordt gegeven aan het convenant 

door de praktijk. Daarnaast hopen zij te kunnen bekijken welke invloed het heeft op een 

soepelere overgang van een jeugdige naar de wettelijke volwassenheid.  

 

Jongeren 18-/18+ in de gemeente Deventer  

Het convenant is opgezet voor jongeren rond de leeftijd van 18 jaar. Het gaat voornamelijk 

om jongeren die niet zelfstandig genoeg zijn om taken en verantwoordelijkheden in de 

overgang van minder- naar meerderjarig op te kunnen pakken. Het convenant is gericht op de 

doelgroep die ondersteuning nodig heeft.  

 

Organisaties die werken met de doelgroep 18-/18+ 

Op dit moment zijn direct betrokken bij het onderzoek de leden van de werkgroep die het 

convenant hebben getekend. Daarnaast zijn alle organisaties in de gemeente Deventer die 

werken met de doelgroep belanghebbenden omdat zij betrokken zijn bij de doelgroep.  

Organisaties die werken met de doelgroep hebben de mogelijkheid om zich aan te sluiten bij 

de werkgroep.  
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De werkgroep bestaat op dit moment uit de volgende organisaties:  

- Gemeente Deventer      - Gezinscoaches 

- Sociale teams      - Jeugdbescherming Overijssel  

- Stichting Jeugd ggz    - GGD 

- HalteZ      - Pactum  

- Ambiq      - ROC Aventus  

- Samenwerkingsverband VO Etty Hillesum - Welzijnswerk Raster 

- Wonderkids     - William Schrikker Groep 

- Leerplicht/RMC, gemeente Deventer  - Deventer Werktalent 

- Inkomensondersteuning gemeente Deventer  

 

1.4 Probleemstelling 

De probleemstelling wordt naar aanleiding van de doelstellingen als volgt geformuleerd:  

 

‘In hoeverre worden de doelstellingen die omschreven staan in artikel 1 van het 

samenwerkingsconvenant 18-/18+ van de gemeente Deventer behaald? En welke 

verbeterpunten zijn er eventueel aan te wijzen?’ 

 

Definities 

Hoeverre  In welke mate en op welke manier.  

Doelstellingen  Een van te voren bepaald streven of doel dat 

men probeert te behalen. Iets wat men wil 

bereiken.  

Omschreven  Benoemd worden.  

Artikel 1 Artikel 1 uit het convenant, hierin staan de 

doelstellingen vermeld die de gemeente wil 

bereiken met het convenant.  

Samenwerkingsconvenant 18-/18+ Het convenant dat is opgesteld vanuit de 

gemeente Deventer die betrekking heeft op 

de doelgroep 18-/18+. 

Gemeente Deventer Een openbaar lichaam, onderdeel van de 

overheid, die bestuurd wordt door het 

college van Burgemeester en Wethouders.  

Behaald  Bereiken van de doelstellingen in 

samenwerking met de professionals en de 

doelgroep.  

Verbeterpunten  Verbetering aanbrengen of beter maken van 

het convenant om een soepeler 

overgangsproces te creëren.  

Eventueel  Mogelijk.  

Aan te wijzen  Kunnen benoemen.  

(de Geïntegreerde Taalbank, 2015) 
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1.5 Onderzoeksvragen 

De onderzoeksvragen zijn als volgt geformuleerd:   

1. Welke doelstellingen zijn er geformuleerd en hoe worden de rollen en het proces 

weergegeven in het samenwerkingsconvenant 18-/18+?  

 

2. Hoe wordt er door de professionals invulling gegeven aan de regie en het proces zoals 

omschreven in artikel 3 en 4 in het samenwerkingsconvenant 18-/18+?  

  

3. Welke activiteiten worden er ontplooid als invulling van de doelstellingen die worden 

gesteld in artikel 1 van het samenwerkingsconvenant 18-/18+?  

 

4. Welke sterke punten en verbeterpunten (in de uitvoering van het samenwerkingsconvenant 

18-/18+) zijn er aan te wijzen volgens de professionals? 

 

5. Op welke wijze zouden de verbeterpunten vormgegeven kunnen worden volgens de 

professionals?      
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Hoofdstuk 2 Theoretisch en juridisch kader 

2.1 Zoekplan 

Er zal inhoud gegeven worden aan de begrippen in dit onderzoek met bestaande kennis en 

wetenschappelijke onderzoeken. Door de begrippen te verduidelijken kan er beter worden 

weergegeven waar het onderzoek zich op richt. Aan de hand van de volgende zoekmachines 

en websites zal ik mijn informatie vergaren:  

- Google Scholar 

- HBO Kennisbank  

- Saxion Bibliotheek  

- Gemeente Deventer 

- www.movisie.nl  

- Www.nji.nl  

- www.vng.nl  

- http://www.16-27.nl/toolkit/  

- http://www.kwikstart.nl/ 

- www.divosa.nl  

- www.panteia.nl  

 

Daarnaast zijn er een aantal documenten die waardevol kunnen zijn. Het gaat om de volgende 

documenten:  

Van 18- naar 18+, handreiking voor gemeenten bij de overgang van jeugd naar 

volwassenheid (Vereniging Nederlandse Gemeenten) (VNG, 2018) 

Ook voor kwetsbare jongeren een passende toekomt, (Toezicht Sociaal Domein en 

Samenwerkend toezicht jeugd) (Rijksoverheid, 2017) 

Kwetsbaar, 18 jaar en dan? (NJi, 2018) 

Werkdocument 18-/18+. (Gemeente Deventer, 2017) 

Samenwerkingsconvenant 18-/18+. (Gemeente Deventer, 2018) 

 

Bovengenoemde bronnen zijn van belang voor het onderzoek omdat er bij deze bronnen 

sprake is van kennis en kunde. De organisaties die genoemd zijn, zijn allemaal actief op het 

gebied van jeugd en jeugdhulp of doen er onderzoek naar. Zij hebben allemaal een andere 

verantwoordelijkheid omtrent de jeugdhulp, dit kan zowel een beleidsmatige als uitvoerende 

rol zijn.   

 

Het onderzoek kent een tweedeling: enerzijds richt het zich op het proces, anderzijds wordt er 

gekeken of het doel van het convenant behaald wordt in de praktijk. Het onderzoek richt zich 

meer op sociaal vlak. Echter zijn er wel een aantal relevante juridische kaders namelijk: de 

Jeugdwet, Wet maatschappelijke ondersteuning 2015, Leerplichtwet 1969 en de 

beleidsverandering Wet passend onderwijs. Daarnaast zal ik een korte toelichting geven op de 

nieuwe Algemene verordening gegevensbescherming en de privacy wetgeving omtrent de 

Jeugdwet.  

 

Zoektermen  

Naar aanleiding van de probleemstelling en onderzoeksvragen zullen de volgende zoektermen 

worden gebruikt om informatie te vergaren: jongeren 16-27 jaar, professionals jeugdzorg, 

kwetsbare jongeren, knelpunten en verbeterpunten, samenwerken, privacywetgeving en 

Jeugdwet. Omdat het onderzoek zich richt op het convenant dat opgesteld is door de gemeente 

Deventer zal ik de documenten van de gemeente ook raadplegen. Deze documenten zijn te 

raadplegen op de site van de gemeente (Gemeente Deventer, 2018). 
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2.2 Juridisch kader  

In het juridisch kader zal er een toelichting gegeven worden waarom de Jeugdwet, Wmo, 

Leerplichtwet 1969 en de Wet passend onderwijs relevant zijn voor het onderzoek. Daarnaast 

zullen de AVG en privacywetgeving vanuit de Jeugdwet kort worden toegelicht.  

 

2.2.1 Jeugdwet  

In artikel 2.1 Jeugdwet worden de verantwoordelijkheden genoemd die de gemeente opgelegd 

krijgt. De gemeente moet zorgen voor het beleid omtrent de uitvoering van de jeugdhulp, art. 

2.2 en 2.6 Jeugdwet. In de gemeente Deventer wordt de uitvoering van het beleid neergelegd 

bij de gezinscoaches (Deventer, 2017). Wanneer de gezinscoaches niet de juiste hulp kunnen 

bieden hebben zij de mogelijkheid om toegang te verlenen tot gespecialiseerde jeugdhulp, er 

wordt een individuele voorziening toegewezen, art. 2.9 Jeugdwet. Daarnaast staat er in de 

Jeugdwet vermeld dat er overleg plaatsvindt met de onderwijsinstelling wanneer er een 

individuele voorziening wordt ingezet, art. 2.7 Jeugdwet. In het onderzoek kan gekeken 

worden of dit overleg daadwerkelijk plaatsvindt. Verder wordt er verwacht van de instelling 

die de ondersteuning voor jongere overneemt dat zij zich zoveel mogelijk inspant, art. 2.13 

Jeugdwet. Gebeurt dit ook wanneer de jongere uit beeld raakt omdat hij/zij geen 

hulpverlening (meer) wil? Daarnaast wordt er vanuit art. 4.1.1 Jeugdwet verwacht dat alle 

betrokken organisaties zich inspannen. Dit artikel zorgt ervoor dat de verantwoordelijkheid 

dus weer verdeeld wordt en er onduidelijkheid ontstaat wie het oppakt wanneer een casus 

vastloopt.   

 

2.2.2 Wet maatschappelijke ondersteuning 2015 

Wanneer een jongere 18 jaar wordt valt hij onder de Wmo en niet meer onder de Jeugdwet, 

tenzij er een verlenging van de Jeugdwet plaatsvindt. Tot en met 23 jaar kan er verlengde 

jeugdhulp worden ingezet, iemand moet dan al wel voor zijn 18e verjaardag in het 

hulpverlenerstraject zitten. Art 1.1 Jeugdhulp geeft aan dat verlenging mogelijk is wanneer dit 

noodzakelijk wordt geacht. De gemeente wordt verantwoordelijk gesteld voor het opstellen en 

uitvoeren van het beleid, art. 2.1.1 en 2.1.2 Wmo 2015. Het beleid omtrent de Wmo wordt 

uitgevoerd door de sociale teams in de gemeente Deventer (gemeente Deventer, z.d.). De 

sociale teams zijn erop gericht maatwerkvoorziening te verlenen aan de burger of geeft de 

burger het toegangskaartje tot deze maatwerkvoorziening bij een andere, gespecialiseerde 

organisatie. In het onderzoek speelt de Wmo een belangrijke rol bij de overgang van de 

jongeren van 18- naar 18+. De hulp die de jongere kreeg vanuit de Jeugdwet kan komen te 

vervallen en de Wmo komt daarvoor in de plaats. Ook veranderen daarmee de 

verantwoordelijkheden, waarbij er in het convenant gelet moet worden op wie de 

verantwoordelijkheid pakt in een casus zodat de jongere er niet alleen voor komt te staan.  
 

2.2.3 Leerplicht wet 1969/Wet passend onderwijs  

Vanuit de leerplichtwet worden jongeren verplicht om naar school te gaan, art 3, 4a en 4b 

Leerplichtwet 1969. Met uitzondering van jongeren die vrijstelling hebben gekregen omdat zij 

niet in staat zijn onderwijs te volgen, art. 11 Leerplichtwet 1969. Dit betekent dus ook dat een 

jongere staat ingeschreven bij een onderwijsinstelling, tenzij hij van school wisselt of 

vrijstelling krijgt, art. 10 Leerplichtwet 1969. Er heeft een beleidsverandering plaatsgevonden 

die ‘Wet passend onderwijs’ heet. Vanuit passend onderwijs is er een zorgplicht ontstaan voor 

scholen. Dit houdt in dat scholen moeten zorgen dat alle kinderen passend onderwijs kunnen 

volgen wanneer het hen niet lukt om mee te komen met regulier onderwijs. Deze verandering 

moet voorkomen dat kinderen en jongeren thuis komen te zitten. (Passend onderwijs, z.d.)  
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De kwetsbare jongeren uit het convenant krijgen bijna allemaal te maken met één van deze 

wetten. Dit maakt het tegelijkertijd lastig, ze kunnen op het randje balanceren van 

verschillende wetten waardoor er niet één duidelijk verantwoordelijke organisatie aan kan 

worden gewezen vanuit de wet. De casus wordt niet opgepakt omdat organisaties zich niet 

verantwoordelijk voelen, dit heeft grote gevolgen voor de jongere. Uiteindelijk is er een kans 

dat zij helemaal uit beeld raken. Het convenant moet ervoor zorgen dat organisaties de 

jongeren signaleren en bij de hand nemen om te kijken bij wie en welke ondersteuning er 

nodig is om de jongere minder kwetsbaar te maken. Dit moet uiteindelijk leiden tot het 

behalen van de doelen die gesteld zijn in het convenant: de jongere zelfredzamer maken zodat 

hij maximaal geparticipeerd kan deelnemen aan de maatschappij. (Deventer, 2017) 

 

2.2.4 Algemene verordening gegevensbescherming 

Sinds 25 mei 2018 is de Wet bescherming persoonsgegevens komen te vervallen en is 

sindsdien de Algemene verordening gegevensbescherming (AVG) van toepassing. De AVG is 

van kracht in de gehele Europese Unie. De AVG richt zich op het rechtmatig omgaan met 

persoonsgegevens binnen een organisatie, maar ook tussen verschillende organisaties. Voor 

het onderzoek is deze wetgeving relevant omdat er veel wordt samengewerkt tussen 

verschillende organisaties. Er worden casussen besproken en overgedragen. Daarnaast kan het 

voorkomen dat er sprake is van een samenwerking tussen verschillende partijen omtrent een 

casus. De casussen worden dan uitvoerig en gedetailleerd besproken, er zal dus veel privacy 

gevoelige informatie worden gedeeld. Voor het onderzoek is art. 5 t/m 8 AVG van belang, 

hierin wordt omschreven welke algemene beginselen van belang zijn, of de gegevens 

rechtmatig verkregen worden en dat er toestemming nodig is voor het opslaan van de 

gegevens. Art. 8 AGV geeft specifiek de regelgeving voor kinderen weer. Bij het convenant 

zal het voornamelijk gaan om jongeren boven de 16 jaar, maar mocht het voorkomen dat 

iemand jonger is dan 16 jaar dan is er toestemming van een ouder/verzorger vereist. Een 

betrokkene mag altijd de gegevens inzien op grond van art. 15 AVG. Tevens mag de 

betrokkene de gegevens overdragen naar een andere organisatie wanneer hij of zij dit zelf wil. 

De organisatie is dan verplicht de gegevens te verstrekken volgens art. 20 AVG. De AVG is 

relevant voor het onderzoek omdat de verschillende partijen te maken krijgen met gegevens 

uitwisseling tussen organisaties wanneer zij een integrale samenwerking opzetten. Er moet 

zorgvuldig met de gegevens worden omgegaan. Deze regelgeving is van toepassing op 

jongeren die zowel 18- als jongere 18+ zijn.  

 

2.2.5 Jeugdwet privacywetgeving 

Omdat jongeren wettelijk vertegenwoordigd zijn door een ouder/verzorger gelden er andere 

regels omtrent privacy. Deze specifieke regels worden in hoofdstuk 7 van de Jeugdwet 

omschreven. Volgens art. 7.3.13 Jeugdwet mag de informatie alleen gedeeld worden wanneer 

dit nodig is voor de hulpverlening die geboden wordt. Deze rechtsregel is van toepassing op 

het convenant omdat daar informatie gedeeld kan worden wanneer overleg met andere 

organisaties nodig is of de jongere wordt overgedragen. Daarnaast kan het voorkomen dat een 

jongere hulp krijgt vanuit verschillende organisaties. Er is wel toestemming vereist, tenzij het 

een machtiging gesloten jeugdhulp, spoedmachtiging gesloten jeugdhulp, 

kinderbeschermingsmaatregel of jeugdreclassering betreft, art. 7.3.4. lid 1 Jeugdwet. De 

jongeren die ondersteuning krijgen vanuit het convenant hebben veelal de leeftijd van zestien 

jaar al bereikt, voor deze groep geldt dat zij zelf in staat worden geacht toestemming te geven 

volgens art. 7.3.5 Jeugdwet. Betreft het wel een jongere die jonger is dan zestien, maar ouder 

dan twaalf jaar dan is er toestemming vereist van zowel de jongere zelf als de ouder of voogd, 

art. 7.3.5 Jeugdwet. De gegevens waarvoor toestemming wordt gegeven mogen uitsluitend 

gebruikt worden voor de doeleinden waarvoor zij zijn verkregen volgens art. 7.4.4 Jeugdwet.  



  13 

Bachelorscriptie Marlieke Heijerman  

Omdat sommige jongeren minderjarig zijn is de privacywetgeving van de Jeugdwet ook van 

toepassing. In dit geval kan het nodig zijn om ouders erbij te betrekken, het is van belang dat 

de organisaties hier zorgvuldig mee omgaan.  
 

2.3 Theoretisch kader 

2.3.1 De professionals  

In het onderzoek wordt gesproken over de professionals. In het onderzoek worden daarmee 

bedoeld: de werknemers van de organisaties die het convenant getekend hebben. Zij geven 

uitvoering aan het convenant en staan in contact met de doelgroep.  

 

De organisaties die het convenant hebben getekend zijn onder te verdelen in verschillende 

categorieën namelijk:  

- Voorliggend veld  

- Zorgaanbieders 

- Onderwijs   

- Toegang 

- Gedwongen kader  

- Overig 

 

Voorliggend veld 
Het voorliggend veld richt zich op de enkelvoudige vragen en lichte ondersteuning voor 

jongeren. Mocht de casus te complex worden of jongeren hebben meer zorg nodig worden zij 

doorgestuurd naar organisaties die gespecialiseerde zorg leveren. (Movisie, 2017) 

De volgende organisaties die het convenant hebben getekend vallen onder de categorie 

voorliggend veld:  

 Welzijnswerk Raster 

 Humanitas 

 Don Bosco  

 GGD 

 Pactum  

 

Zorgaanbieders 

De zorgaanbieders richten zich op preventie, behandeling en genezing van psychische 

aandoeningen of bieden ondersteuning bij complexere problematiek. Het doel van de 

behandeling die gegeven wordt is om mensen weer te kunnen laten deelnemen aan de 

maatschappij en hun psychische aandoening te verhelpen of draagbaar te maken. Er zijn 

verschillende gradaties, namelijk: basis zorg, gespecialiseerde zorg en hoogspecialistische 

zorg. Er worden verschillende vormen van hulp aangeboden zoals; gesprekken, behandeling 

in deeltijd, opname en acute opname. (GGZ Nederland, 2018)  

De volgende organisaties die het convenant hebben getekend vallen onder de categorie 

zorgaanbieders:  

 HalteZ 

 Wonderkids 

 Stichting Jeugd GGZ 

 Ambiq  

 Pactum   
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Onderwijs  

Onderwijs is gericht op het verwerven van kennis en vaardigheden die gericht zijn op de basis 

kennis en in een later stadium specialistische kennis. Een docent onderwijst een groep 

leerlingen waarin hij zijn kennis en kunde overdraagt. Onderwijs in Nederland is voor 

kinderen verplicht vanaf de leeftijd van vijf tot zestien jaar volgens art. 3 Leerplichtwet 1969. 

Daarnaast is er een kwalificatieplicht voor jongeren tussen de 16 en 18 jaar volgens art. 4a en 

4b Leerplichtwet 1969. Dit houdt in dat zij minimaal een vwo, havo of mbo niveau 2 diploma 

moeten hebben behaald. Er worden verschillende vormen van onderwijs aangeboden die in te 

delen zijn in de categorieën: basisonderwijs, voortgezet onderwijs, middelbaar 

beroepsonderwijs, hoger beroepsonderwijs en wetenschappelijk onderwijs. (Biesta, 2012) 

De volgende organisaties die het convenant hebben getekend vallen onder de categorie 

onderwijs:  

 VO Etty Hillesum lyceum  

 ROC Aventus 

 Leerplicht/RMC Deventer  

 

Toegang 

In deze categorie vallen de organisaties die jongeren toegang geven tot zorg of ondersteuning 

vanuit een wet. Het sociaal team geeft toegang tot de Wmo vanuit de wet wordt de gemeente 

verantwoordelijk gesteld om zorg te dragen voor de maatschappelijke ondersteuning, art. 

2.1.1 Wmo 2015. In art. 2.1.3 Wmo 2015 wordt bepaald dat de gemeente de criteria vaststelt. 

De gezinscoaches geven toegang tot de Jeugdwet volgens art. 2.3 Jeugdwet. De gezinscoaches 

beoordelen of een jeugdige of ouder ondersteuning nodig heeft. Vanuit de organisatie 

Deventer Werktalent worden intakegesprekken gevoerd om jongeren toegang te verlenen tot 

werk. Wanneer werk niet mogelijk is worden de jongeren in contact gebracht met de 

inkomensconsulenten van de gemeente Deventer. De inkomensconsulenten geven toegang tot 

de Participatiewet. Zij beoordelen of de jongere recht heeft op een uitkering, art. 7, 8 en 8a 

Pw. Tegelijkertijd bieden deze organisaties lichte ondersteuning en begeleiding aan de 

jongeren wanneer dit nodig is. De volgende organisaties die het convenant hebben getekend 

vallen onder de categorie toegang: 

 Sociaal team  

 Gezinscoaches  

 Deventer Werktalent  

 Inkomensondersteuning gemeente Deventer  

 

Gedwongen kader  

Organisaties die werkzaam zijn binnen het gedwongen kader bieden ondersteuning die vallen 

onder drang en dwang en dus (vaak) niet vrijwillig zijn. Deze organisaties zijn bevoegd om 

gedwongen hulp uit te voeren. Het kan gaan om gedwongen zorg die de rechter heeft 

opgelegd, bijvoorbeeld; ondertoezichtstelling, jeugdreclassering of voogdij. (NJi, 2018)  

De volgende organisaties die het convenant hebben getekend vallen onder de categorie 

gedwongen kader:  

 Jeugdbescherming Overijssel  

 William Schrikkergroep  

 

Overig 

De volgende organisaties zijn niet in te delen in een op zichzelf staande categorie, maar 

maken wel deel uit van het convenant: 

 Gemeente Deventer 

 Inkomensondersteuning gemeente Deventer 
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2.3.2 Kwetsbare jongeren/de doelgroep   

In dit onderzoek wordt er gebruik gemaakt van de term kwetsbare jongeren, zij vormen de 

doelgroep van het samenwerkingsconvenant 18-/18+. Jongeren worden als kwetsbaar 

aangemerkt wanneer zij problemen hebben op één of meerdere leefgebieden. (Deventer, 

2017) 

 

Volgens Movisie (2013) zijn er zeven leefgebieden aan te merken, namelijk: zingeving, 

wonen, financiën, sociale relaties, lichamelijke gezondheid, psychische gezondheid en 

werk/dagbesteding. Deze leefgebieden worden veelal als meetinstrument gebruikt om de 

zelfredzaamheid te toetsen. Het kan daarnaast een indicatie geven van de mate van 

kwetsbaarheid. De leefgebieden kunnen een belangrijke rol vormen in de uitvoering van het 

convenant, het kan een ondersteunend meetinstrument zijn bij het maken van het 

toekomstplan. De leefgebieden zijn breed, maar kunnen wel duidelijk de problematiek in 

kaart brengen. De leefgebieden omvatten de volgende inhoudelijke begrippen:   

1. zingeving: motivatie, drijfveren, normen en waarden, cultuur, dromen en verlangens.   

2. wonen: huisvesting/onderdak, buurt of wijk, vervoer en huishoudelijke dagelijkse 

levensverrichtingen.  

3. financiën: inkomen, uitgaven, bestedingspatroon, financiële zelfredzaamheid, 

verzekeringen en financiële zorg voor anderen.  

4. sociale relaties; sociaal netwerk, gezin, familie, relaties en vrienden, buren, professionele 

contacten/hulpverleners en sociale vaardigheden.  

5. lichamelijke gezondheid; eten, drinken, sporten/bewegen, fysieke conditie, zelfzorg, 

hygiëne en ziekte/handicap.  

6. psychische gezondheid: welbevinden, zelfzorg, autonomie en ziekte/handicap.  

7. werk/dagbesteding: werk (betaald of onbetaald), daginvulling, activiteiten, vrijetijd 

besteding en onderwijs.   

(Movisie, 2013)  

 

Je zou kunnen stellen dat bovenstaande leefgebieden als meetinstrument gebruikt kunnen 

worden om de doelstellingen van het convenant te kunnen behalen. Wanneer een jongere 

zelfredzaam is op alle leefgebieden zou hij prima kunnen deelnemen aan de maatschappij en 

weten waar hij de juiste hulp kan vinden indien nodig. 

 

Wanneer er in het convenant of het onderzoek wordt gesproken over de doelgroep kwetsbare 

jongeren gaat het om de volgende groeperingen (VNG, 2016):  

Jongeren met een licht verstandelijke beperking 

Risicojongeren  

Spookjongeren  

Onzichtbare jongeren  

Probleemjongeren  

Overbelaste jongeren  

Dak- en thuislozen  

Zwerfjongeren  

Voortijdig schoolverlaters 

Thuiszitters 

Vluchtelingen en asielzoekers  
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Jongeren met een licht verstandelijke beperking 

Jongeren met een licht verstandelijke beperking hebben een IQ tussen de 50 en 85. Dit gaat 

gepaard met een beperkt aanpassingsvermogen wat betekent dat de jongere niet goed kan 

inschatten wat er van hem of haar wordt verwacht en zich hier naar kan gedragen. Vaak zijn 

er nog meerdere factoren die een rol spelen bij deze problematiek zoals leerproblemen, 

omgaan met emoties, beperkingen in het geweten en verminderd empathisch zijn. Het gevolg 

hiervan is dat jongeren met een licht verstandelijke beperking niet goed voor zichzelf kunnen 

zorgen en daardoor niet goed mee kunnen komen in de maatschappij. (Zoon, 2013)  

 

Risicojongeren  

Risicojongeren is een breed begrip waarbij er geen concrete afbakening mogelijk is. Het gaat 

om jongeren die vaak meerdere en samenhangende problematiek hebben waardoor zij buiten 

de maatschappij vallen of in de criminaliteit terecht komen. Risicofactoren kunnen vanuit de 

jongere zelf voortkomen, zoals verstandelijke, psychische of lichamelijke problematiek. Het 

kan ook voor komen dat de omgeving een factor speelt zoals een verslaafde ouder, slechte 

woonomgeving of financiële problematiek. (Nicis Insitute, 2009) 

 

Spookjongeren  

Jongeren die niet ingeschreven staan in de Gemeentelijke Basisadministratie Personen, maar 

wel in die gemeente leven. Deze jongeren zijn ook niet bekend bij andere organisaties zoals 

een uitkeringsinstantie, school of werk. Deze groep maakt ook deel uit van de groep 

risicojongeren. (NJi, 2018) 

 

Onzichtbare jongeren  

Jongeren die niet in beeld zijn omdat zij geen onderwijs volgen dat door de overheid wordt 

betaald. Ook hebben zij geen uitkering en staan ze niet als werkzoekend ingeschreven. Deze 

jongeren werken niet minstens 12 uur, maar zijn ook niet werkloos. Volgens het CBS (2013) 

zijn dit de ‘niet-melders’, veel van deze jongeren zijn ook al in aanraking geweest met justitie.  

 

Probleemjongeren  

Jongeren met probleemgedrag. Dit gedrag kan voortkomen uit een gedragsstoornis, vanuit 

gezinsproblemen of eventuele persoonlijke problemen. Het gaat om jongeren die niet goed 

hun emoties kunnen beheersen, wat resulteert in probleemgedrag. (VNG, 2016) 

  

Overbelaste jongeren  

Jongeren die meervoudige problematiek hebben op het gebied van persoonlijke en 

ontwikkelingsproblemen. Hierdoor is er een kans dat zij aan de rand van de maatschappij 

raken. (NJi, 2018) 

 

Dak- en thuislozen  

Jongeren zonder vaste woon- of verblijfplaats. (NJi, 2018) 

 

Zwerfjongeren 

Dit zijn dakloze jongeren waar meervoudige problematiek een rol speelt. Het gaat om 

jongeren die feitelijk dakloos zijn of residentieel dakloze jongeren in een dag- en nachtopvang 

voor jongeren of volwassenen. De meeste jongeren zijn thuisloos, vaak slapen zij bij 

verschillende mensen en leven dus niet letterlijk op straat. (Movisie, 2017) 
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Voortijdig schoolverlaters 

Jongeren die tijdens hun leerplicht niet naar school gaan of niet een startkwalificatie hebben 

volgens art. 3, 4 en 4a Leerplichtwet 1969. Er is ook een groep jongeren die niet in staat is 

onderwijs te volgen en daardoor niet leerplichtig is. Deze groep kan deelnemen aan een vorm 

van dagbesteding. (NJi, 2018) 

 

Thuiszitters 

Jongeren die zonder toestemming niet naar school gaan, maar wel leerplichtig zijn. Dit is 

onder te verdelen in twee categorieën: absoluut en relatief verzuim. Van absoluut verzuim is 

sprake als de jongere niet staat ingeschreven bij een onderwijsinstelling, geen onderwijs volgt 

en geen vrijstelling heeft gekregen. Van relatief verzuim is sprake wanneer een jongere wel 

ingeschreven staat bij een onderwijsinstelling maar langer dan vier weken ongeoorloofd 

afwezig is. (NJi, 2018) 

 

Vluchtelingen en asielzoekers  

Asielzoekers zitten nog in de procedure voor een verblijfsvergunning en vluchtelingen hebben 

deze verblijfsvergunning al gekregen van de IND. Een vluchteling of asielzoeker is iemand 

die gevlucht is uit zijn/haar land van herkomst omdat hij/zij daar gevaar loopt vanwege 

oorlog, politieke redenen, geweld, seksuele geaardheid, afkomst of religie. In eerste instantie 

is de COA verantwoordelijk voor de zorg van vluchtelingen en asielzoekers. De gemeenten 

spelen een rol wanneer het gaat om huisvesting en onderwijs. Wanneer het gaat om een 

alleenstaande minderjarige asielzoeker wordt er een voogd aangewezen. (COA, z.d.) 

 

De jongeren die hierboven omschreven staan zijn ingedeeld in verschillende categorieën om 

het begrip te verhelderen. De vragen die overblijven zijn: wat maakt een jongere kwetsbaar, 

welke factoren spelen daarin een rol en welke gevolgen heeft dit voor deze doelgroep? Er zijn 

verschillende onderzoeken gedaan waaruit verschillende theorieën naar voren komen.  

 

A. Maslow (2017) heeft een theorie ontwikkeld die goed aansluit bij de kwetsbaarheid van 

een mens. Hij stelt dat zelfontplooiing pas mogelijk is wanneer alle voorgaande behoeften van 

de piramide bevredigd zijn. Men begint bij het laagste niveau, de basisbehoeften. Pas wanneer 

het laagste behoefteniveau bevredigd is kan er een stap naar boven gemaakt worden. De 

piramide ziet er als volgt uit:  

 

 

(Maslow, 2017) 
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1. Niveau één geeft de lichamelijke behoefte van een mens weer zoals: eten, water en 

warmte. Dit zijn de primaire behoeften van een mens.  

2. Niveau twee geeft de behoefte weer aan veiligheid en zekerheid, of ook wel de 

bestaanszekerheid. Dit kan bijvoorbeeld een woonplek zijn. Dit niveau valt ook nog 

onder de primaire behoefte van een mens.  

3. Niveau drie gaat over de behoefte aan sociaal contact en liefde. Een mens heeft een 

netwerk nodig zoals bijvoorbeeld vrienden en familie. Wanneer een mens sociale 

steun en liefde heeft wordt dit niveau bevredigd. Niveau drie valt onder de categorie 

psychische behoeften.  

4. Niveau vier gaat over waardering en erkenning. Als iemand zich gewaardeerd en 

gerespecteerd voelt wordt dit niveau bevredigd. Iemand moet zich zinvol voelen. 

Niveau vier gaat ook nog over de psychische behoefte van een mens.  

5. Niveau vijf gaat over de behoefte van zelfontplooiing. Iemand kan deze fase in 

wanneer de voorgaande vier niveaus bevredigd zijn. Dit niveau zou gekoppeld kunnen 

worden aan het leefgebied zingeving.  

 

Een kwetsbare jongere kan problemen ervaren op één of meerdere leefgebieden, het lukt soms 

niet om dit zelfstandig op te lossen. De jongere behoeft ondersteuning van een professional. 

In deze fase is het van belang dat wordt opgemerkt dat er ondersteuning nodig is, niet iedere 

jongere trekt zelf aan de bel. In deze fase is het belangrijk dat het convenant wordt toegepast 

en een professional signaleert dat de jongere hulp nodig heeft. Denk hierbij bijvoorbeeld aan 

een jongere die dakloos is en onderdak nodig heeft. De professional is op dat moment bezig 

om de jongere minder kwetsbaar te maken zodat hij zich verder kan gaan ontwikkelen. 

Daarnaast is deze theorie van belang voor het onderzoek omdat de professional de juiste 

activiteit in moet zetten die past bij het niveau/proces waar de jongere zich bevindt én die 

goed aansluit bij het leefgebied.  

 

Het SCP & CBS (2009) hebben onderzoek gedaan naar de term ‘sociale uitsluiting’. Sociale 

uitsluiting kan een oorzaak zijn van kwetsbaarheid. In het onderzoek hebben zij onderzocht 

welke factoren een rol spelen bij sociale uitsluiting en welke gevolgen dit heeft. Het 

convenant heeft als doel om jongeren mee te laten doen in de maatschappij en zelfredzamer te 

maken. Sociale uitsluiting kan een grote belemmering zijn om deze doelen te behalen.  

Om de term sociale uitsluiting nader toe te lichten zal er gebruik worden gemaakt van de 

theorie uit het onderzoek van het SCP & CBS (2009). Het onderzoek geeft weer dat sociale 

uitsluiting in twee groepen is in te delen:  

A. Economisch-structurele uitsluiting  

- Materiële deprivatie: tekort aan middelen om zichzelf financieel te kunnen onderhouden en 

niet de mogelijkheid heeft om aan deze middelen te komen 

- Onvoldoende toegang tot overheidsvoorzieningen: wachtlijsten en/of (financiële) drempels 

voor de gezondheidszorg, huisvesting, maatschappelijke dienstverlening, sociale zekerheid, 

onderwijs of onvoldoende veiligheid en leefbaarheid in de woonomgeving.  

B. Sociaal-culturele uitsluiting 

- Onvoldoende sociale participatie: onvoldoende deelname aan netwerken, sociale contacten, 

vrijetijd besteding, sociale betrokkenheid en/of sociale ondersteuning.  

- Onvoldoende culturele/normatieve integratie: onvoldoende naleving van de gangbare 

normen en waarden, geringe motivatie betreft opleiding/werk, misbruik van sociale zekerheid 

en/of delinquent gedrag.  
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Er wordt niet per definitie gesproken van totale uitsluiting of geen uitsluiting, maar het kan 

een indicatie zijn om weer te geven welke afstand er is tussen de kwetsbare jongere en de 

maatschappij. Er zijn verschillende risicofactoren die maken dat er sprake kan zijn van sociale 

uitsluiting, deze factoren kunnen beïnvloedbaar of niet beïnvloedbaar zijn. Zie in onderstaand 

schema:  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

(SCP & CBS, 2009)  

 

Sociale uitsluiting maakt de doelgroep kwetsbaar, deze kwetsbaarheid kan ook al aanwezig 

zijn door de beïnvloedbare risicofactoren die een rol spelen in het leven van een jongere. Het 

kan belangrijk zijn om te kijken naar wat een kwetsbare jongere nodig heeft om zelfredzamer 

te worden, om op die manier de doelstellingen vanuit het convenant te kunnen behalen. Ince, 

van Yperen en Valkestijn (2014) hebben onderzoek gedaan naar de bevorderende factoren die 

een rol spelen in de positieve ontwikkeling van jongeren. In het onderzoek zijn tien factoren 

omschreven, namelijk;  

1. Sociale binding: de band die het kind heeft met betrekking tot sociale relaties in het gezin, 

binnen een vriendengroep, op school of in de wijk. De hechting van het kind op jongere 

leeftijd is van invloed op de band die het kind kan creëren met anderen op latere leeftijd.  

2. Kansen voor betrokkenheid en participatie: jongeren moeten de kans krijgen om een 

betekenisvolle en gewaardeerde bijdrage te kunnen leveren aan de banden zoals beschreven in 

punt 1.  

3. Prosociale normen: opgroeien in een omgeving waar normen, waarden en regels duidelijk 

zijn. Dit is van belang voor een positieve ontwikkeling.  

4. Erkenning van en voor positief gedrag: positief gedrag waarderen en erkennen, het is 

belangrijk om dit te benoemen naar de jongere.  

5. Sociale steun: steun van ouders of andere volwassenen levert een positieve bijdrage aan de 

ontwikkeling van de jongere. Het kan hierbij gaan om emotionele steun of het zijn van een 

rolmodel.   

6. Constructieve tijdsbesteding: jongeren moeten de kans krijgen om deel te kunnen nemen 

aan creatieve activiteiten. Dit zorgt ervoor dat talent wordt aangemoedigd en de tijd positief 

kan worden ingevuld.  

7. Competenties: sociale, emotionele en gedragsmatige competenties spelen een belangrijke 

rol bij schoolsucces en de positieve relaties met anderen.  

8. Cognitieve vaardigheden: er kan onderscheid gemaakt worden tussen algemene en 

specifieke cognitieve vaardigheden. Deze vaardigheden zijn belangrijk voor bijvoorbeeld 

schoolsucces.   
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9. Schoolmotivatie: schoolmotivatie hangt af van verschillende factoren. Onder andere van de 

binding met school, presentatiemotivatie en positieve verwachtingen van het eigen succes. Dit 

kan worden beïnvloed door ouderlijke verwachtingen, ouderlijke betrokkenheid en 

aanmoediging van ouders.  

10. Positieve identiteit: zelfbeeld van de jongere. De jongere kan inzien dat hij/zij met zijn 

eigen gedrag persoonlijke doelen kan bereiken.  

(Ince, van Yperen en Valkestijn, 2014) 

 

De tien beschermende factoren zouden gekoppeld kunnen worden aan de leefgebieden om op 

die manier een doelmatige aanpak mogelijk te maken. Tijdens het maken van het 

toekomstplan worden de leefgebieden gebruikt om te kijken waar ondersteuning gewenst is. 

Er zou gekeken kunnen worden of de beschermende factoren aanwezig zijn of hoe deze 

kunnen worden vergroot, zodat de overgang van 18- naar 18+ soepeler kan verlopen. Op die 

manier heeft het toekomstplan een grotere kans van slagen, waardoor de jongere uiteindelijk 

kan deelnemen aan de maatschappij en de doelstelling vanuit het convenant wordt behaald. 

Tijdens het onderzoek kan er gekeken worden naar hoe de professional zorgdraagt voor het 

behouden van de beschermende factoren bij de jongeren, de leefgebieden naloopt en wat de 

professionals doen om de kwetsbaarheid bij jongeren op te heffen.  

 

Durlak en Weissberg (2007) hebben onderzoek gedaan naar de effectiviteit van een 

interventie. In mijn onderzoek kan de overgang van 18- naar 18+ en de daarbij behorende 

hulp vanuit het werkveld gezien worden als interventie. Uit het onderzoek van Durlak en 

Weissberg is gebleken dat wanneer de verschillende, hieronder genoemde criteria, zijn 

toegepast tijdens een interventie, deze effectiever is. Deze methode wordt ook wel de SAFE 

methode genoemd. Het gaat in de SAFE methode om de volgende criteria;  

1. Samenhangend en stap voor stap: nieuw gedrag aanleren heeft tijd nodig. Het is nodig om 

meerdere activiteiten te plannen gedurende een langere periode om de nieuwe vaardigheden 

aangeleerd te krijgen voor de jongere. De stappen moeten afgestemd zijn op het leerproces, 

het is daarom van belang dat het samenhangend is. De jeugdige moet handvatten en tijd 

krijgen om zich de nieuwe vaardigheid eigen te maken. De activiteiten worden vastgelegd in 

een programma of interventiehandleiding.  

2. Actief: een jongere leert het beste wanneer hij actief ergens mee bezig is, dus door het te 

doen. Wat hierin belangrijk is, is dat er een basisinstructie wordt gegeven voor de nieuwe 

vaardigheid, vervolgens kan de jongere gaan oefenen en krijgt het feedback op zijn/haar 

handelen. De feedback zorgt ervoor dat een jongere nieuw oefenmateriaal heeft, vervolgens 

kan het weer gaan oefenen.  

3. Focus: voldoende tijd en aandacht spelen ook een belangrijke rol. De nieuwe vaardigheden 

en het gedrag moeten de kans krijgen om eigen te worden waardoor het geleerde ook kan 

worden toegepast in de toekomst. De aanwezigheid en betrokkenheid van een jeugdige in het 

programma is erg belangrijk. Daarnaast is gebleken dat een interventie van minimaal negen 

maanden het meest effectief is om aangeleerd gedrag te behouden.   

4. Expliciet: interventies die gericht zijn op specifieke onderdelen blijken effectiever dan 

algemene interventies. Er moet duidelijk omschreven worden welke verwachtingen er zijn en 

welk doel de interventie heeft.  

(Durlak & Weissberg, 2007) 

 

In de uitvoering van het convenant zou het belangrijk kunnen zijn dat bovengenoemde punten 

terugkomen. Wanneer dit niet het geval is zal dit eventueel kunnen zorgen voor 

belemmeringen of knelpunten in de uitvoering.  
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2.3.3 Samenwerken  

In de naam van het convenant: ‘samenwerkingsconvenant 18-/18+’ komt naar voren dat het 

om een samenwerking gaat. Volgens Van Royen & Tsakitzidis (z.d.) is er een vorm van 

samenwerking die interprofessioneel samenwerken heet. Deze vorm van samenwerken bevat 

verschillende aspecten, namelijk:  

- Overlegmomenten tussen verschillende professionals waarbij er een uitwisseling is 

van informatie, advies, ideeën en aanbevelingen.  

- Er sprake is van een interprofessioneel team waarbij er een gedeelde 

verantwoordelijkheid, gemeenschappelijke visie en een doelgerichte aanpak is.  

 

Volgens van Royen & Tsakitzidis (z.d.) is er onderscheid te maken in twee manieren van 

samenwerken. De multiprofessionele samenwerking en interprofessionele samenwerking. Zie 

onderstaande afbeelding:  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

(van Royen & Tsakitzidis, z.d.) 

 

Wat duidelijk in het convenant naar voren komt is dat het om een interprofessioneel 

samenwerkingsverband gaat en niet om een multiprofessioneel samenwerkingsverband. In het 

convenant worden er namelijk verschillende rollen weergegeven, waaronder de rol van 

ondersteuner. De ondersteuner kan beschouwd worden als de onderste rechtse pijl, die samen 

met de jongere aan de slag gaat om een toekomstplan te maken. Het zorgplan kan worden 

beschouwd als toekomstplan. Een andere rol is de signaleerder, deze kan worden beschouwd 

als de voorste pijlen. Iedereen kan signaleerder zijn in een casus, daarbij is het wel belangrijk 

dat één partij de rol van ondersteuner op zich neemt in overleg met de jongere.  

 

Om deze vorm van samenwerken toe te kunnen passen op het onderzoek is het van belang om 

te weten welke stappen er nodig zijn om een samenwerking te creëren. In het convenant is er 

namelijk sprake van een samenwerking tussen verschillende organisaties die door het 

convenant één geheel zijn geworden door de afspraken die gemaakt zijn. Om een goede 

samenwerking tot stand te laten komen gaat er volgens Bremekamp, Kaats, Opheij & 

Vermeulen (2010) een proces aan vooraf. Dit proces is in te delen in de volgende vijf fases:  

1. verkennen van de situatie  

2. het delen van belangen en ambities  

3. overeenkomen van koers en richting  

4. het vormgeven van de oplossing  

5. het uitvoeren en vernieuwen van een samenwerking  

In het convenant zijn deze fases doorlopen, waarna er een convenant tot stand is gekomen. De 

partijen hebben het convenant getekend waardoor zij een samenwerkingsverband zijn 

aangegaan met elkaar.  
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Hoofdstuk 3 Methoden  

3.1 Methoden per onderzoeksvraag  

Om de juiste informatie te verzamelen zijn er verschillende onderzoeksmethoden ingezet. 

De methoden per onderzoeksvraag zien er als volgt uit: 

 

Onderzoeksvraag Onderzoeksmethode  

1. Welke doelstellingen zijn er geformuleerd 

en hoe worden de rollen en het proces 

weergegeven in het 

samenwerkingsconvenant 18-/18? 

Kwalitatief bureauonderzoek  

2. Hoe wordt er door de professionals 

invulling gegeven aan de regie en het proces 

zoals omschreven in artikel 3 en 4 in het 

samenwerkingsconvenant 18-/18+? 

Open interview   

Casus-analyse  

3. Welke activiteiten worden er ontplooid 

als invulling van de doelstellingen die 

worden gesteld in artikel 1 van het 

samenwerkingsconvenant 18-/18+? 

Open interview 

Casus-analyse  

4. Welke sterke punten en verbeterpunten 

(in de uitvoering van het 

samenwerkingsconvenant 18-/18+) zijn er 

aan te wijzen volgens de professionals? 

Open interview  

5. Op welke wijze zouden de verbeterpunten 

vormgegeven kunnen worden volgens de 

professionals?      

Open interview  

 

  

3.2 Verantwoording onderzoeksmethoden  

3.2.1 Kwalitatief bureauonderzoek  

Vraag één is beantwoord aan de hand van kwalitatief bureauonderzoek. Er is gebruik gemaakt 

van deskresearch en literatuur- en archiefonderzoek. Vraag één is vanuit het convenant 

beantwoord. Tevens is er gekeken naar de opbouw van de doelstellingen, de rollen en het 

proces hiervoor is informatie gehaald uit rapporten en teksten geschreven door beleidsmakers 

van de gemeente Deventer. Het gaat om de volgende rapporten:   

- Werkdocument 18-/18+ (gemeente Deventer, 2017) 

- Samenwerkingsconvenant 18-/18+ (gemeente Deventer, 2018) 

- Toekomstplan (gemeente Deventer, 2017) 

 

3.2.2 Open interviews   

Vraag twee, drie, vier en vijf zijn beantwoord aan de hand van twaalf open interviews. In het 

plan van aanpak was dit vastgesteld op tien, maar omdat er is gebleken dat er nog een 

waardevolle partij was is er voor gekozen om deze ook te interviewen. Door het veld in te 

gaan is er beter onderzocht welke uitwerking het convenant heeft en hoe de professionals dit 

ervaren. Er is gekozen voor open interviews omdat er genoeg vrijheid nodig was voor eigen 

inbreng van de respondent. De professionals zijn degene die in eerste instantie het meest te 

maken krijgen met de uitwerking van het convenant, hun ervaringen waren dus van groot 

belang. Daarnaast zijn er ook mensen van de werkgroep geïnterviewd, zij zijn de schakel in 

het doorgeven en uitleggen van het convenant aan de professionals. De jongeren krijgen ook 

te maken met het convenant, maar omdat het convenant net in werking is getreden is er voor 
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gekozen om alleen de professionals te interviewen. In een later stadium zou het waardevol 

kunnen zijn om de jongeren erbij te betrekken. De interviews met de professionals en de leden 

van de werkgroep zijn apart afgenomen om sociaal gewenste antwoorden van één van de 

partijen te voorkomen. Van te voren is er een topiclijst (zie bijlage II) opgesteld om het 

interview enigszins gestructureerd te laten verlopen. Waar nodig is er ingespeeld op de 

situatie met een flexibele houding, wanneer nodig kon er dieper worden ingegaan op een 

onderwerp dat aan bod kwam. De topiclijst is gemaakt nadat er een GO was voor het plan van 

aanpak. (Verhoeven, 2014) 

 

Vraag twee en drie waren meer gericht op praktisch gebied. Om deze vragen te beantwoorden 

is er eerst gekeken naar hoe het proces en de regie worden vormgegeven, daarna naar welke 

activiteiten werden ontplooid. Voorafgaand aan de interviews is er een vragenlijst opgestuurd 

naar de respondenten zodat zij daar alvast over konden nadenken. Tegelijkertijd was het een 

goed hulpmiddel om het interview enigszins concreet te houden.  

 

Vraag vier en vijf richten zich meer op de ervaringen en meningen van de professionals. Er is 

gericht gekeken naar welke sterke punten er zijn en hoe deze punten vastgehouden of verder 

ontwikkeld kunnen worden. Daarin werden de meningen van de verschillende organisaties 

meegenomen om te kijken of er overeenkomsten zijn. Daarna is er ingezoomd op de 

verbeterpunten en de vraag waarom de respondent dit een verbeterpunt vindt. Ook is er 

gekeken of de gemeente hierin nog een rol kan spelen.  

 

De interviews zijn met de telefoon opgenomen, met toestemming van de respondenten. Deze 

toestemming is gevraagd in de uitnodigingsmail. Naderhand is de bruikbare informatie uit de 

interviews gehaald voor een analyse. De resultaten hiervan zijn weergegeven in hoofdstuk 4. 

In hoofdstuk 5 is er stilgestaan bij de conclusies, hierin is de koppeling gemaakt met het 

theoretisch kader (waar mogelijk). 

 

3.2.3 Casus-analyse  

Om vraag twee en drie te beantwoorden is er naast de interviews een casus-analyse 

uitgevoerd. De bedoeling was om twee casussen te reconstrueren om te kijken welke stappen 

er waren genomen tijdens het proces en welke activiteiten hieruit zijn voortgevloeid. Echter 

bleek het convenant nog in geen enkele casus te zijn toegepast waardoor er weinig casussen 

beschikbaar waren voor de analyse. Er is daarom gekozen om één casus te analyseren, met 

alleen de partij die de casus heeft aangeleverd. Hier is voor gekozen omdat het geen 

meerwaarde had om extra partijen te betrekken en bij het zien van de casus al vrij snel 

duidelijk was dat er een grote overlap was met de uitkomsten van de interviews. De casus is 

wel geselecteerd op de criteria dat een jongere vanaf 17,5 jaar al in beeld moest zijn en vanaf 

zijn 18e verjaardag nog begeleiding heeft. De respondenten die mee hebben gewerkt zijn 

tevens benaderd voor een casus, dit is in de uitnodigingsmail gebeurd voor het interview. Er 

was hierop weinig respons. In eerste instantie waren er twee casussen beschikbaar maar 

helaas heeft één respondent op het laatste moment laten weten toch niet mee te kunnen 

werken. Er is toen gekeken om aan te sluiten bij het schakelpuntoverleg, hierin worden 

casussen besproken. Dit overleg is niet doorgegaan omdat er geen casussen waren aangemeld. 

Er is toen in overleg met de praktijkcoach én schoolcoach besloten om het bij één casus te 

laten. De casus is aan de hand van een casus-analyse model (zie bijlage III) geanalyseerd en 

weergegeven in de resultaten (hoofdstuk 4).  
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3.3 Beschrijving van de populatie 

De organisaties die aangesloten zijn bij het convenant vormen de populatie voor de 

interviews. Echter is het niet mogelijk om alle professionals en leden van de werkgroep te 

interviewen. De populatie bestaat uit een groep met verschillende organisaties die onder te 

verdelen is in zes categorieën, zoals omschreven in het theoretisch kader. Het gaat om de 

volgende categorieën:  

- Voorliggend veld  

- Zorgaanbieders 

- Onderwijs   

- Toegang 

- Gedwongen kader  

- Overig 

 

3.4 Steekproef   

Elke categorie heeft een eigen expertise, daarom zijn er uit elke categorie twee mensen 

geïnterviewd, behalve de categorie overig. Omdat de respondenten een eigen expertise hebben 

waren de ervaringen en invalshoeken verschillend van elkaar zijn. Er zijn in totaal twaalf 

interviews afgenomen. Zes interviews met professionals en zes interviews met leden van de 

werkgroep. De volgende organisaties zijn benaderd voor een interview, deze organisaties zijn 

willekeurig gekozen:  

- Pactum (interessant omdat zij in twee categorieën een rol spelen) 

- Sociale teams  

- Stichting JeugdGGZ  

- ROC Aventus  

- Jeugdbescherming Overijssel  

- Raster welzijn  

 

De bovengenoemde zes organisaties zijn benaderd via de mail. Tegelijkertijd is er gevraagd of 

zij een casus hebben voor de analyse die voldoet aan de criteria. Er heeft één organisatie 

meegewerkt aan de casus-analyse. 

 

3.5 Betrouwbaarheid en validiteit  

Omdat het convenant nog niet heel lang in werking is getreden zou dit van invloed kunnen 

zijn op de betrouwbaarheid van het onderzoek. Een ieder zal zijn weg nog moeten vinden in 

de werkwijze en samenwerking in de uitvoering van het convenant. Het zou dus zo kunnen 

zijn dat acties die op het moment van de interviews worden uitgevoerd in een later stadium 

niet meer voorkomen omdat men deze zelf al heeft aangepast. (Verhoeven, 2014) 

 

Professionals of leden van de werkgroep kunnen het idee krijgen dat ik hen kom controleren 

of zij het convenant wel toepassen of niet. Dit is natuurlijk niet waar ik voor kom, ik zal 

alleen in beeld brengen welke uitwerking het convenant heeft en hoe dit wordt vormgegeven 

in de praktijk. Dit kan wel het risico met zich meebrengen dat respondenten sociaal-wenselijk 

gaan antwoorden, dit tast de validiteit van het onderzoek aan. Ik zal daarom van te voren 

kenbaar maken wat ik kom doen. Dit zal ik doen in de uitnodigingsmail voor het interview. 

(Verhoeven, 2014) 
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Hoofdstuk 4 Resultaten   
In dit hoofdstuk worden de resultaten weergegeven naar aanleiding van de uitgevoerde 

methodes. De resultaten worden weergegeven aan de hand van de onderzoeksvragen in 

paragraaf 4.1 tot en met 4.4. Daarnaast wordt de casus-analyse in paragraaf 4.5 weergegeven. 

 

In paragraaf 4.2 tot en met 4.4 worden de resultaten weergegeven van de interviews, in bijlage 

IV is de uitwerking hiervan te vinden. Voorafgaand is er een topiclijst (bijlage II) opgesteld 

aan de hand van het theoretisch kader, de probleemstelling en onderzoeksvragen.  

 

Al snel bleek dat de topiclijst té gespecificeerd was op de uitkomst dat het convenant ook 

daadwerkelijk gebruikt werd. Tijdens de interviews is er flexibel omgegaan met de topics en 

de vragenlijst. De topics zijn aangehouden en waar nodig zijn de vragen aangepast op de 

situatie en de respondent.  

 

De interviews zijn uitgewerkt en verkend, waarna zij gecodeerd zijn. Aan de hand van de 

open codering is er axiaal gecodeerd, als laatste is er selectief gecodeerd. De codes zijn 

gebaseerd op de topics, onderzoeksvragen en onderwerpen die het meest aan bod zijn 

gekomen tijdens de interviews. Deze zullen worden gebruikt als onderwerp voor de 

uitwerking van de resultaten bij de onderzoeksvragen. Tijdens de uitwerking van de resultaten 

is er constant gekeken naar uitzonderingen in de uitwerkingen van de interviews. De categorie 

minder besproken, maar wel belangrijke onderwerpen zijn ondergebracht als subonderdeel 

van een belangrijke code. De codes zijn systematisch weergegeven in een diagram, figuur 4.1.  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Figuur 4.1 
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4.1 Resultaten onderzoeksvraag 1 

Om de eerste onderzoeksvraag te kunnen beantwoorden is er gekeken naar het convenant. 

Daarin staan de doelstellingen omschreven die beoogd worden door de gemeente Deventer en 

de werkgroepleden. De rollen en het proces worden omschreven in artikel drie en vier van het 

convenant.  

 

De eerste onderzoeksvraag luidt: ‘Welke doelstellingen zijn er geformuleerd en hoe worden de 

rollen en het proces weergegeven in het samenwerkingsconvenant 18-/18+?’  

 

In bijlage I is het convenant te zien. In artikel één van het convenant staan de doelstellingen 

vermeld. Hierin wordt één overkoepelend doel gesteld, waarin kleinere doelen worden 

weergegeven om het overkoepelende doel te kunnen behalen. Dit ziet er als volgt uit:  

 

Doelen  

Overkoepelend doel: de kwaliteit van leven van kwetsbare jongeren verbeteren. 

Deeldoel: gezamenlijk inzetten op het realiseren van een sluitende aanpak.  

Deeldoel: verminderen van schooluitval en toegang tot de arbeidsmarkt creëren.  

Deeldoel: maximale participatie in de samenleving.  

 

Praktisch:  

 Verantwoordelijkheid nemen in het op assertieve wijze zoeken naar een passende 

oplossing; Doen wat nodig is. 

 Daadwerkelijk vorm te geven aan het integrale karakter van het aanbod: domein 

overstijgend probleem is een probleem van alle betrokkenen.  

 Alleen afspraken maken die nagekomen kunnen worden en deze uitvoeren: 

betrokkenen zijn aanspreekbaar en spreken elkaar aan.  

 Inzichten en informatie delen: we leren van elkaar.  

 

De gezamenlijke opdracht voor de gemeente, het onderwijs en de verschillende 

zorgaanbieders was om de complexiteit van het vraagstuk te vereenvoudigen en deze in 

samenhang op te lossen. Het convenant en werkdocument (gemeente Deventer, 2017) (en 

daarmee ook de doelen) zijn daarmee tot stand gekomen met inzet en betrokkenheid van de 

aangesloten partijen. In het werkdocument wordt het vraagstuk nader toegelicht en de 

gezamenlijke werkwijze wordt geformuleerd.  

 

Daarnaast is het proces weergegeven in artikel drie en de procesregie in artikel vier (Deventer, 

2018). In onderstaand schema staat welke stappen er genomen moeten worden om het proces 

te volgen:  

 Signaleren  

 Ondersteunen  

 Gebruiken checklist (screenen) 

 Procesregisseur toewijzen  

 Gebruik toekomstplan  

 Traject afspreken en uitvoeren  

 Warm overdragen (indien van toepassing) 
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De meerwaarde van de begeleiding in de samenwerking kan worden uitgedrukt in vijf 

prestaties:  

1. Het tijdig(er) signaleren van jongeren die een mogelijk risico vormen in de overgang 

van 18- naar 18+ en hierop acteren. 

2. Er wordt (regie op de) ondersteuning voor de jongere/jongvolwassene gerealiseerd, 

waarbij integraliteit en continuïteit van ondersteuning voorop staan.  

3. Al ingerichte meld- en coördinatie- en hulp- en dienstverleningspunten voor cliënten 

worden versterkt en spelen een rol in het realiseren van de juiste ondersteuning voor 

de jeugdige. Zij zijn bekend en beschikbaar voor allen. 

4. Het signaleren en oplossen van ondervonden knelpunten in de hulp- en 

dienstverlening. 

5. Het vastleggen en bespreken van aantallen en aard van de problematiek in Deventer.  

6. Deze gegevens vormen de input voor het beleidsproces dat gericht is op 

kwaliteitsverbetering van de zorg voor jeugd en jongvolwassenen. 

 

De procesregie, en daarmee de rollen, zijn als volgt weergegeven in het convenant:  

De signaleerder inventariseert de problematiek en helpt -indien nodig- bij het vinden van een 

ondersteuner. De ondersteuner is de keuze van de jongere zelf. De jongere vult met hulp van 

de signaleerder en ondersteuner de afgesproken stappen op de checklist in met als doel om te 

kijken of er eerste nood is die de ondersteuner kan lenigen. 

De ondersteuner is primair aan zet om het proces in gang te zetten, zodat de afgesproken 

stappen op de genoemde leefgebieden kunnen worden gezet.  

De partners spreken af dat de gezinscoaches in het geval dat er sprake is van jeugdhulp de 

regie op zich nemen. De sociale teams nemen de regie op zich indien de klant, eventueel met 

behulp van de ondersteuner, hierom vraagt. Dit houdt onder andere in dat de gezinscoaches en 

de sociale teams gebruik maken van de al bestaande overleggen en dat de toeleiding zo 

ingericht is dat de gesignaleerde jongeren uit de doelgroep gemeld kunnen worden.  

De bevindingen worden vastgelegd in het toekomstplan van de jongere. De gezinscoach of het 

sociale team organiseert een werkoverleg met alle betrokkenen om de problematiek te 

bespreken en de afspraken vast te leggen. De procesafspraken worden vastgelegd in het 

toekomstplan. Knelpunten in de uitvoering legt de gezinscoach of wijkteammedewerker voor 

aan de contactpersoon – in de rol van expert van desbetreffende leefgebied-van de werkgroep 

18-18+ gemeente Deventer. De benoemde rollen kunnen door één en dezelfde persoon 

worden uitgevoerd, dat hoeft niet.  

(Gemeente Deventer, 2018) 
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4.2 Resultaten onderzoeksvraag 2 

De tweede onderzoeksvraag luidt: ‘Hoe wordt er door de professionals invulling gegeven aan 

de regie en het proces zoals omschreven in artikel 3 en 4 in het samenwerkingsconvenant 18-

/18+?’ 

 

De onderwerpen die worden gebruikt om de resultaten van de tweede onderzoeksvraag weer 

te geven zijn als volgt: gebruik convenant, bekendheid convenant, rollen, proces en regie, 

toekomstplan en het eigen proces 18 jaar worden. 

 

Gebruik convenant  

Wat duidelijk naar voren komt is dat het convenant niet (bewust) wordt gebruikt. Op de vraag 

welke ervaringen een respondent heeft met het convenant wordt grotendeels aangegeven dat 

men weet dat het er is en dat zij of een collega het getekend hebben. Bij doorvragen naar 

gebruik van het convenant komt naar voren dat men daar geen ervaringen mee heeft, slechts 

één respondent gaf aan dat er daadwerkelijk stappen bewust vanuit het convenant gezet zijn, 

het invullen van het stappenplan met een jongere.  

 

Twee respondenten geven aan dat zij zich sinds het convenant getekend is wel bewuster zijn 

van de leeftijdsgrens 18-/18+ en hier ook meer bij stilstaan dan voorheen. Vier respondenten, 

van twee verschillende organisaties geven aan dat zij al stil stonden bij deze leeftijd, ook 

voordat het convenant getekend was. Dat betekent dat 50% van de ondervraagden op dit 

moment bewust aandacht besteden aan de overgang van de doelgroep 18-/18+.  

 

De meerderheid van de respondenten gaf aan dat zij geen verschil zien sinds het convenant in 

werking is. Een aantal respondenten geven aan dat zij wel elkaar beter weten te vinden en 

meer zicht hebben op wie er bij welke organisatie hoort. Daarnaast komt naar voren dat de 

samenwerking op de werkvloer altijd al wel aanwezig is, afhankelijk van de organisatie. 

Partijen weten elkaar te vinden wanneer nodig, dit alles gebeurt ook niet vanuit het convenant.  

 

Bekendheid convenant  

Alle respondenten geven aan dat zij weet hebben van het convenant, echter blijkt wel dat een 

meerderheid de rollen, het toekomstplan, het proces en de regie niet duidelijk hebben. De 

meerderheid (tien van de twaalf) geeft aan dat zij geïnformeerd zijn of hebben (afhankelijk 

van de rol als werknemer of werkgroeplid), waarbij twee respondenten aangeven dat hun 

collega’s niet op de hoogte zijn van het convenant. Veel respondenten geven aan dat het 

convenant wel kenbaar is gemaakt en is besproken, maar er verder geen inhoudelijke aandacht 

aan besteed is. Het is aangestipt of besproken in een vergadering of bijeenkomst binnen hun 

eigen organisatie. Daarnaast zijn het convenant en de documenten wel kenbaar gemaakt 

binnen de geïnterviewde organisaties, maar moet er bij de meerderheid op eigen initiatief 

gelezen worden. Er wordt aangegeven dat dit niet/weinig gebeurt en mensen verder gaan in de 

waan van de dag.  

 

Respondenten stellen dat het convenant in het jeugdnetwerkoverleg is besproken, maar verder 

niet wordt gebruikt. In het jeugdnetwerkoverleg is ook concreet besproken hoe het convenant 

handen en voeten te geven. Daarin is ook aandacht besteed aan het toekomstplan, er wordt 

wel aangegeven door álle respondenten dat het toekomstplan niet wordt gebruikt of gebruikt 

is sinds het convenant getekend is.  
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Bij de vraag of men weet welke documenten er onder het convenant hangen weet niet 

iedereen deze vraag te beantwoorden. Zowel het stappenplan, de checklist als het 

toekomstplan zijn bij veel respondenten onbekend. Het toekomstplan is wel bekender dan de 

overige documenten.  

 

Rollen  

Wat duidelijk naar voren komt is dat de rollen niet bewust worden uitgevoerd zoals ze in het 

convenant omschreven staan. Daarnaast zijn er een aantal respondenten die in eerste instantie 

aangeven niet te weten om welke rollen het gaat, wanneer de rollen worden verduidelijkt in 

het interview zeggen deze respondenten dat zij deels weten om welke rollen het gaat. Wat 

opvallend is, is dat bij doorvragen blijkt dat een meerderheid de rollen niet inhoudelijk 

duidelijk heeft. Men weet wat de rollen (soms na kenbaar maken) zijn, maar niet wat het 

daadwerkelijk inhoudt of betekent voor hun organisatie. Een aantal partijen geeft ook aan dat 

zij de rollen niet helder hebben of niet weten welke rol er ligt voor hun organisatie. Vijf 

respondenten geven aan dat het voor hen wel helder is welke rollen er zijn, alleen geven 

daarvan een aantal partijen aan dat de rollen op dit moment niet worden vervuld vanuit het 

convenant. Partijen voeren wel de rollen uit, maar grotendeels vanuit eigen invulling en vanuit 

eigen expertise, niet vanuit het convenant. Er zijn twee respondenten die bewuster invulling 

geven aan de rollen vanuit het convenant en deze ook weten te plaatsen in de praktijk. Omdat 

er eigen invulling wordt gegeven aan de rollen is de opvatting over de rollen ook verschillend. 

Er zit een rode draad in, maar er is geen eenduidigheid. Zo worden de regierol en 

ondersteunende rol nogal eens hetzelfde omschreven, in ieder geval met een grote overlap aan 

taken. Het lijkt erop dat de signalerende rol wel het meest helder is, veel partijen geven aan 

dat deze rol bij hun ligt of bij partijen die daartoe meer in staat zijn, bijvoorbeeld het 

welzijnswerk.  

 

Verantwoordelijkheid blijft ook een discutabel punt, partijen geven aan dat zij soms niet goed 

kunnen inschatten bij wie dit ligt of geven aan dat deze niet voldoende wordt gepakt. De 

verantwoordelijkheid hangt ook samen met de rollen, maar wanneer de rollen niet worden 

opgepakt (vanuit het convenant) kan daardoor de verantwoordelijkheid ook blijven liggen. 

Partijen vinden in een aantal gevallen dat een ander de verantwoordelijkheid had moeten 

pakken, maar soms ook dat zij deze zelf eerder hadden moeten pakken. Er wordt nu veelal 

incidentenpolitiek gevoerd, waarbij er pas wordt ingegrepen wanneer het al mis is gegaan in 

een casus. Een aantal partijen ziet ook graag dat, waar mogelijk, de regie meer bij de 

gezinscoaches en sociale teams ligt, dit gebeurt volgens hen nu te weinig.  

 

Proces en regie  

Als eerst kan er gesteld worden dat het proces niet wordt uitgevoerd zoals dit in het convenant 

is omschreven. Respondenten voeren hun eigen proces, zoals ze deze ook hebben gevolgd 

voor het convenant. De resultaten die worden weergegeven zijn dus gericht op het eigen 

proces van de organisaties. Enerzijds is daarin terug te zien dat het proces wel helder is, 

anderzijds komt naar voren in de interviews dat de rollen en de regie niet op tijd worden 

gepakt. Een aantal partijen weet goed wanneer zij een externe partij moeten inschakelen of 

samenwerken in een casus. Een ander ziet juist terug dat jongeren alleen gesignaleerd worden 

wanneer het al te laat is en een organisatie niet meer weet wat ze met een jongere aan moeten. 

Er wordt aangegeven dat het convenant juist hieraan zou kunnen bijdragen, wanneer een 

jongere tijdig wordt gesignaleerd en er tijdig wordt ingegrepen kan crisis voorkomen worden. 

Op die manier kunnen complexere problemen eerder ondervangen worden, waardoor er 

minder incidentenpolitiek plaatsvindt. Ook geeft een kleine minderheid weer dat zij niet goed 

weten wanneer welke partij aan zet is, dit schept onduidelijkheid en verwarring.  
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Toekomstplan  

Het toekomstplan is door geen één organisatie opgesteld. Wel heeft één (van de twaalf) 

respondent op de planning staan om met een jongere het toekomstplan op te stellen, dit is nog 

niet gebeurd. Bij vijf van de zes organisaties wordt er gewerkt met eigen plannen, welk plan 

dit is en hoe dit plan eruit ziet is organisatie afhankelijk.  

 

Acht geïnterviewde geven aan dat het toekomstplan meerwaarde zou hebben, één respondent 

(werknemer), van de acht, ziet voor zichzelf ook de rol liggen om het toekomstplan te 

schrijven. Twee respondenten (werknemers), van de acht, zien niet voor zichzelf de rol liggen 

om het toekomstplan te schrijven, maar denken wel dat het meerwaarde heeft voor een 

jongere. Twee respondenten (werknemers) zien geen aanvullende meerwaarde in het 

toekomstplan naast de reeds bestaande plannen van hun eigen organisatie. Er wordt 

aangegeven dat het toekomstplan té groot is en niet werkbaar zoals het er nu ligt. Eén 

respondent zegt daarover het volgende: “Wat ik een grote drempel vind is dat lang niet alle 

mogelijkheden er zijn om dat te kunnen doen in je plan wat je in het toekomstplan af zou 

willen spreken. Huisvesting is bijvoorbeeld een enorm probleem in Deventer, heb je geen 

minimum inkomen en sta je niet ingeschreven voor een opleiding dan kom je er eigenlijk niet 

tussen. Tenzij we jongeren ergens weg willen stoppen bij huisjesmelkers, die niks dan goed 

zijn. Je kan dan heel leuk afspreken om toe te werken naar een woonplek, maar vervolgens 

kom je nergens tussen en ben je de jongere gewoon kwijt. Ik wil daarin ook geen 

verwachtingen scheppen die je niet kan waarmaken.”  

 

Vooral de leden van de werkgroep zien een meerwaarde in het toekomstplan. Er wordt wel 

benoemd dat het voor de jongeren aantrekkelijk gemaakt moet worden, de jongeren moeten 

verleid worden om het toekomstplan te maken en hen laten zien wat de meerwaarde van het 

toekomstplan is. Er moet wel worden opgepast dat het niet té bureaucratisch wordt geeft een 

respondent aan. Daarnaast moet het toekomstplan concreter en praktischer gemaakt worden 

vinden meerdere respondenten.  

 

Eigen proces 18 jaar worden  

Bij een aantal organisaties wordt aangegeven dat zij niet stilstaan of niet voldoende stilstaan 

bij de overgang van 18-/18+. Wat naar voren komt bij de geïnterviewde organisaties is dat de 

organisaties waarbij de zorg stopt op 18 jaar of waarbij de doelgroep specifiek 18-/18+ is, er 

meer aandacht aan wordt besteed. Bij organisaties waar de doelgroep breder is (tot 27 jaar 

bijvoorbeeld), wordt er minder of geen aandacht aan besteed.  

 

De organisaties die er wel aandacht aan besteden richten zich vaak op het praktische gebied. 

Wat is er nodig en hoe gaan we hiermee aan de slag? Er wordt met de jongere gekeken wat er 

nodig is, wie dit kan doen en hoe deze lijntjes gelegd kunnen worden. Daarnaast wordt er ook 

informatie verstrekt.  

 

Bij de organisaties waar er geen aandacht aan wordt besteed wordt aangegeven dat dit vooral 

te maken heeft met de breedte van de doelgroep, dat 18 jaar worden een heel specifiek 

onderdeel is. Men ziet wel graag dat hier verbetering in komt.  
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4.3 Resultaten onderzoeksvraag 3 

De derde onderzoeksvraag luidt: ‘Welke activiteiten worden er ontplooid als invulling van de 

doelstellingen die worden gesteld in artikel 1 van het samenwerkingsconvenant 18-/18+?’  

 

De onderwerpen die worden gebruikt om de resultaten van de derde onderzoeksvraag weer te 

geven zijn als volgt: samenwerken, kwetsbaarheid verminderen, warme overdracht, 

activiteiten, overlap convenant en de overleggen.  

 

Samenwerken  

Elf van de twaalf respondenten geeft aan dat de samenwerking over het algemeen goed is met 

andere organisaties. Eén respondent vindt dat de samenwerking beter kan, maar dat de 

intenties vanuit het convenant goed zijn, het gaat dan vooral om casussen die moeten worden 

overgedragen. Er wordt bij sommige casussen te laat doorverwezen en er wordt dan niet altijd 

een warme overdracht gerealiseerd. Wel weten partijen (vooral op uitvoerend niveau) elkaar 

goed te vinden. Men heeft een groot eigen netwerk met oude samenwerkingsverbanden die 

soepel lopen. De lijntjes zijn kort en wanneer nodig kan er overleg gepleegd worden. Het 

convenant heeft hier geen verschil in gemaakt. Men geeft aan dat het mooi is dat deze 

samenwerking is vastgelegd in een convenant. Er wordt meerdere keren gezegd dat de 

samenwerking met de sociale teams ook steeds soepeler gaat, desalniettemin wordt er ook 

aangegeven dat het sociaal team nog niet altijd gevonden wordt. Om de samenwerking tussen 

gezinscoaches en sociaal team te versterken wordt er een overleg opgezet, om op deze manier 

de overgang voor 18-/18+ jongeren soepeler te laten verlopen. Ook zegt een respondent dat 

het sociaal team en de gezinscoaches hen steeds beter weten te vinden.  

 

Er zou nog winst te behalen zijn door meer samen te werken als het gaat om projecten. Een 

respondent geeft het volgende aan: “Er worden nu overal een soort van activeringsprojecten 

opgestart, iedereen moet zelf het wiel uitvinden, waardoor het allemaal maar half is. Elke 

organisatie doet zijn eigen projectje, terwijl er dan al succesvolle projecten zijn.” Hij stelt dat 

dit door middel van samenwerking voorkomen kan worden. 

 

Kwetsbaarheid verminderen 

Alle geïnterviewde organisaties proberen op hun eigen manier de kwetsbaarheid van de 

jongeren te verminderen, al dan niet door middel van het convenant. Er worden verschillende 

werkwijzen genoemd:  

- Basisbehoeften in kaart brengen en stabiel maken; 

- Versterken van de tien beschermende factoren van het Nederlands Jeugdinstituut; 

- De leefgebieden in kaart brengen en per leefgebied ondersteuning bieden of inzetten;  

- Door middel van trainingen/cursussen of expedities aan te bieden gericht op het opheffen 

van kwetsbaarheden. 

 

De werkwijzen zijn vooral gericht op het versterken van zelfvertrouwen. Er wordt gekeken 

naar het netwerk en welke ondersteuning zij kunnen bieden. Waar mogelijk wordt het eigen 

netwerk ingeschakeld. Er wordt gekeken hoe de jongeren kunnen participeren in de 

maatschappij en hoe zij belemmeringen kunnen opheffen. De jongere kan vooral zelf bepalen 

welke doelen worden uitgezet en hoe dit kan worden bereikt, geven de respondenten aan.  

 

Wat duidelijk naar voren komt is dat het per organisatie verschillend is, sommigen zijn 

generalisten en pakken de kwetsbaarheden breder aan. Anderen zijn specialisten en gaan 

gericht te werk om de kwetsbaarheid op te heffen, zo nodig wel in samenhang met een andere 

organisatie. Hoe de jongere bejegend wordt is afhankelijk van de visie en het beleid van de 
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organisatie. Bij de een heeft dit meer een verplichtend karakter, onder dwang en drang, bij de 

ander is het meer gericht op het versterken van kansen, vanuit een kansenmodel en niet een 

problematiserend model. Bij weer een ander wordt er gewerkt vanuit eigen motivatie en de 

eigen hulpvraag van de jongere.    

 

Eén respondent zegt het volgende over het verminderen van de kwetsbaarheid: “Er zitten 

allerlei overgangen in, praktische overgangen en verwachtingen maar ook emotioneel. Juist 

daar hebben wij nu met zijn allen een knip in gezet. Dat is wat het convenant moet doen, dat 

we de gevolgen van die knip zoveel mogelijk moeten voorkomen.”  

 

Warme overdracht  

De meerderheid geeft aan dat er vaak een (warme) overdracht wordt gerealiseerd, maar er zijn 

ook signalen dat de (warme) overdracht wordt gemist. Het wordt dan ‘over de schutting 

gegooid’ of wordt er te laat ingegrepen waardoor het chaos is in een casus, geeft een 

respondent aan. Er wordt dan op dat moment incidentenpolitiek gevoerd waarbij de grootste 

zorgen met spoed moeten worden opgelost. Het zou mooier zijn als dit kan worden 

voorkomen door een eerdere warme overdracht of in ieder geval het op tijd betrekken van 

andere organisaties, zegt een respondent. Met een warme overdracht zou daardoor de 

samenwerking ook kunnen versterken. Er zijn ook casussen waarbij jongeren niet terug 

kunnen vallen op hun ouders, het is lastiger om zo’n casus (warm) over te dragen omdat er 

niemand vanuit het eigen netwerk is die zich verbindt aan deze jongere.  

 

Activiteiten  

Voor het onderzoek is er gekeken naar welke activiteiten zich ontplooien aan de hand van de 

doelstellingen vanuit het convenant. Respondenten geven aan dat zij het convenant weinig tot 

niet gebruiken. Daardoor is het moeilijker om in beeld te brengen welke activiteiten er 

ontplooien, er zijn namelijk nauwelijks activiteiten ontplooid vanuit het convenant. Er is 

daarom voornamelijk gekeken naar welke activiteiten er op dit moment ontstaan, ook al is dit 

niet vanuit het convenant. 

 

Wat naar voren komt is dat organisaties voornamelijk hun eigen activiteiten uitzetten zoals zij 

dit altijd al hebben gedaan. Er wordt geen gebruik gemaakt van het stappenplan (behalve door 

één respondent, die heeft het één keer gebruikt) of het toekomstplan, deze activiteiten vinden 

dus niet plaats. Er wordt een eigen plan gemaakt met doelen. Hierop worden eigen activiteiten 

ingezet, afhankelijk van de casus en de betrokken partijen. De activiteiten hangen samen met 

het verminderen van de kwetsbaarheid en op welke leefgebieden er ondersteuning nodig is.  

 

Er wordt soms wel overleg gepleegd tussen collega’s of organisaties wanneer een jongere 

gesignaleerd wordt. Wat is er al gebeurd? Wat is er nodig? Wie gaat dit doen? Wat ook vaak 

terugkomt is dat er een multidisciplinair overleg (verder te noemen: mdo) wordt gepland 

wanneer partijen dit nodig achten. Dit wordt vanuit eigen initiatief opgezet.  

 

Overlap convenant  

Een aantal respondenten vindt dat er overlap is tussen het toekomstplan en eigen geschreven 

plannen, daar worden ook doelen gesteld voor korte en lange termijn. Anderzijds zijn er ook 

een aantal respondenten die het zien als aanvulling, omdat zij bijvoorbeeld een plan schrijven 

tot 18 jaar, daarna is er geen plan omdat zij de jongere niet meer begeleiden. Er wordt 

aangegeven dat het daar mooi bij zou aanhaken. Daarnaast kent de checklist die bij het 

convenant hoort een overlap met de app ‘kwikstart’, geeft een respondent aan. Hierin worden 

ook thema’s omschreven met de bijbehorende punten waarop actie vereist is. Er kan afgevinkt 
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worden wat er geregeld is en wat niet. De checklist en app zijn uitgewerkt in bijlage V, hierin 

is te zien dat de app (ook beschikbaar in de vorm van een website) specifieker is. Er wordt 

breder gekeken naar de thema’s. Daarnaast zijn er handige links te vinden en staat er uitleg 

hoe en waar iets geregeld kan worden, dit stimuleert de zelfredzaamheid van de jongere én het 

is overzichtelijk.  

 

Op dit moment zijn verschillende partijen bezig om een aantal projecten op te zetten, hierdoor 

komt er wel van alles op gang, maar ligt het niet op één plek. Partijen proberen hierin wel het 

goede te doen geeft een respondent aan, maar dit gebeurde voor het convenant ook al. Zo is er 

op dit moment bijvoorbeeld een pilot aan de gang met huisartsen. Er iemand van de GGZ 

aanwezig bij een huisarts om te zorgen dat er een snellere toeleiding is naar 

jeugdzorginstellingen. De jeugdhulp heeft meerdere toegangen, waaronder ook de huisarts. Er 

wordt in deze pilot wel gekeken vanuit de filosofie van de gemeente: ‘hoe kunnen we het tot 

één plan maken?’.    

 

Een andere respondent geeft aan dat het convenant wel positief wordt ontvangen, men denkt 

dat het een mooi samenwerkingsplan is, maar tegelijkertijd ook wel het zoveelste. Er zijn 

namelijk meer convenanten, processen en protocollen.  

 

Een aantal respondenten ziet grote overlap met het convenant Sluitende aanpak jongeren 

(verder te noemen SA). Er wordt door een respondent aangegeven dat het convenant 18-/18+ 

dezelfde doelen beoogt als het convenant SA en daarin eigenlijk een grote overlap is. Het 

convenant is dan wel gericht op 18-/18+ maar het kent een grote overlap in afspraken zoals 

rollen, regie en proces.  

 

In de vergadering (vervolg overleg 18-/18+) op dinsdag 2 oktober 2018 is er een voorstel 

gedaan voor een vervlechting van het convenant. A. Walberg (2018) heeft een voorstel 

rapport opgesteld om een vervlechting te laten plaatsvinden van convenant SA (getekend in 

2014) en het convenant 18-/18+, genaamd Sluitende Aanpak 18-/18+. In dit voorstel zijn de 

overeenkomsten weergegeven tussen convenant SA en het convenant 18-/18+, daarin komt 

het volgende naar voren:  

 

Overlap  Verschillen  

 Doelgroep kwetsbare jongeren   SA: meer focus op opleiding/werk en 

behalen van startkwalificatie 

 18-/18+: meer focus op zorg 

 Domeinoverstijgende aanpak   SA: praktische coördinatie bij 

Jongerenloket  

 Casusoverleg Schakelpunt  18-/18+: toekomstplan op alle 

leefgebieden  

 Uitgangspunten:  

- Regie beleggen 

- Probleem is een gedeeld probleem 

- Praten met de jongere 

 18-/18+: werken met ‘ondersteuner’ 

  Deels verschillen in betrokken 

partijen 

(Walberg, 2018)  
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Er zijn tien partijen die deelnemen aan convenant SA en zeventien partijen bij het convenant. 

Daarvan zijn er zeven partijen die deelnemen aan beide convenanten. Bij vervlechting van de 

convenanten zullen ze zich richten op ‘Een sluitende aanpak voor jongeren in de leeftijd van 

16-27 jaar, het behelst alle leefgebieden’.  

 

Wanneer de vervlechting door zal gaan zal er ook een nieuwe vergaderstructuur komen. Die 

zal er dan als volgt uitzien:  

 

   

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

(Walberg, 2018)  

 

Vanuit het onderzoek komt ook naar voren dat respondenten praktische, casuïstiek overleggen 

missen om samen te kijken naar wat er goed of fout is gegaan in een casus. Hier wordt nader 

uitleg over gegeven bij de verbeterpunten.  

 

Overleggen  

Er zijn in de gemeente Deventer een aantal overleggen waar verschillende partijen aan 

deelnemen. De partijen verschillen per overleg. De meest genoemde overleggen zijn:  

- Zelf georganiseerde mdo’s 

- Schakelpuntoverleg  

- Jeugdnetwerkoverleg 

- JOR (justitieel overleg risico jongeren)  

 

Daarnaast is er nog een enkeling die de volgende overleggen aangeeft:  

- Bijzonder zorgteam  

- Pilot LVB jongeren overleg  

- Pilot huisarts GGZ  

- Onderwijs leerlingbegeleidingsoverleg 
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4.4 Resultaten onderzoeksvraag 4 en 5 

De onderwerpen die worden gebruikt om de resultaten van de vierde en vijfde 

onderzoeksvraag weer te geven zijn als volgt: belemmerende factoren, sterke punten en 

verbeterpunten.  

 

De vierde onderzoeksvraag luidt: ‘Welke sterke punten en verbeterpunten (in de uitvoering 

van het samenwerkingsconvenant 18-/18+) zijn er aan te wijzen volgens de professionals?’ 

 

De vijfde onderzoeksvraag luidt: ‘Op welke wijze zouden de verbeterpunten vormgegeven 

kunnen worden volgens de professionals?’    

  

Belemmerende factoren  

Er zijn een aantal belemmerende factoren naar voren gekomen tijdens het onderzoek. Deze 

factoren spelen een belemmerende rol in de uitvoering van de zorg of begeleiding. Zo zijn er 

zes van de twaalf respondenten die zeggen dat financiën een belemmering zijn.  

De belemmeringen kunnen als volgt worden weergegeven:  

- De financieringsstroom  

- Zorgverzekering, eigen risico/eigen bijdrage  

- Wet- en regelgeving 

- Werkdruk en tijd  

- Motivatie van de jongere  

 

Financieringsstroom 

Er wordt aangegeven dat de financieringsstroom voor jongeren vanaf 18 jaar verandert 

waardoor zaken moeten worden omgezet en zij soms geen recht meer hebben op hulp of 

ondersteuning. De jongeren hebben dan tot hun 18e levensjaar wel recht op hulp, maar daarna 

vaak niet meer. Bovendien moeten zij bij andere loketten zijn om de hulp aan te vragen. De 

veranderingen in de financieringsstroom zorgen voor onrust en werkdruk. Er moeten meer 

plannen geschreven worden om bepaalde zorg vergoed te krijgen en te kunnen 

verantwoorden, volgens een respondent wordt dit steeds ingewikkelder. Verder geeft de 

respondent aan dat eerder alleen een verwijsbrief van de huisarts nodig was en dan was het 

geregeld. Een enkele verwijsbrief is nu niet meer voldoende.   

 

Zorgverzekering 

Het blijkt een groot probleem te zijn dat jongeren hun eigen risico of eigen bijdrage zelf 

moeten betalen. Veel jongeren (binnen de doelgroep) hebben dat geld niet. Daardoor kunnen 

zij niet de zorg krijgen die ze nodig hebben. Er wordt een voorbeeld gegeven over 

verslavingszorg: de jongere gebruikt zijn geld voor alcohol of drugs en hierdoor wordt de 

zorgverzekering niet betaald. De jongere wordt vervolgens verzekerd via de staat en komt 

daardoor niet in aanmerking voor verslavingszorg. “Zo blijft het cirkeltje doorgaan” zegt een 

respondent. Daarnaast zijn er signalen dat jongeren geen gebruik maken van hulp omdat zij 

hun eigen risico moeten betalen en dit te hoog vinden. Ook zijn er jongeren die een hele 

goedkope zorgverzekering afsluiten en daardoor een hoog eigen risico hebben, wanneer zij dit 

moeten betalen hebben ze het geld niet.  

 

Wet- en regelgeving  

De algemene verordening gegevensbescherming (verder te noemen: AVG) wordt vaak 

genoemd als belemmering omtrent de wet- en regelgeving. Respondenten benoemen dat zij 

zien dat partijen in een kramp schieten wanneer het nu aankomt op persoonsgegevens. Ze 

geven aan dat het aan de ene kant goed is om bewust met gegevens om te gaan, maar het 
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vermoeilijkt de samenwerking soms wel. Er moet daardoor vaker live overleg plaatsvinden. 

Het kost ook nog meer tijd. Formeel gezien moet er meer ondertekend worden en dat zorgt 

weer voor extra papierwerk. Dat alles zorgt ook voor minder speelruimte. Voor iedereen is het 

nu opnieuw ontdekken hoe daarmee om te gaan. Wat deel je wel? Wat deel je niet? Waar 

vraag je eerst toestemming voor? 

 

De wettelijke wachttijden worden ook een aantal keer genoemd evenals de wachttijden voor 

uitkeringen. Een respondent geeft aan dat zij weet dat het een kwestie van accepteren is, maar 

ze zien wel graag dat de discretionaire gebruikt wordt als dat nodig is. Daarnaast wordt er ook 

tegen de wachttijden bij instellingen aangelopen, voor wonen of behandeling bijvoorbeeld. 

 

Verder worden nogmaals de zorgverzekeringswet en de verandering qua financiering 

aangegeven als belemmering omtrent wet- en regelgeving. Als laatste wordt er benoemd dat 

jongeren vanuit de wet verantwoordelijkheden opgelegd krijgen die zij nog niet kunnen 

dragen. Ook dit is eerder in het rapport aangehaald.  

 

Werkdruk en tijd  

Een aantal respondenten geeft aan dat het onderzoek vroeg komt. Sommigen hebben zichzelf 

afgevraagd of ze wel moesten meedoen aan het interview omdat ze nog niet veel informatie 

hebben. Tevens blijkt het lastig om concrete voorbeelden te geven, met als reden dat het 

convenant nog te kort in werking is.  

 

Een groot aantal respondenten stelt dat de werkdruk hoog is. Dit kan een belemmering zijn 

voor de implementatie van het convenant, mensen gaan door in de waan van de dag en kiezen 

voor taken die prioriteit hebben. Ook wordt aangeven dat de transitie in 2015 nog tijd nodig 

heeft om geborgd te worden, dat proces is nog in volle gang. Daarnaast vertelt een respondent 

het volgende: “Ik heb wel zelf het idee dat de veranderingen elkaar steeds sneller opvolgen, 

terwijl we juist verlangen naar een periode van rust, maar dat gebeurt nog niet. Verandering 

is de continue factor. Er is daardoor ook meer werkdruk.” 
 

Motivatie jongere  

Meerdere respondenten geven aan dat het valt of staat met de motivatie van de jongeren. 

Afhankelijk van de organisatie zijn er jongeren die ‘hulpverleningsmoe’ zijn of 

ongemotiveerd. Een aantal organisaties zeggen hierover dat zij alsnog proberen om een 

vangnet voor de jongere te organiseren, maar als hij echt niet wil dan houdt het op. Het blijft 

hun eigen verantwoordelijkheid. Een andere respondent geeft hierover aan dat zij te maken 

hebben met een doelgroep die sociaal-emotioneel achterloopt, zij zijn lichamelijk volwassen 

maar geestelijk niet. Dit zorgt ervoor dat er een veel te grote verantwoordelijkheid ligt bij de 

jongere die hij/zij niet kan dragen. Deze respondent denkt dat het goed zou zijn om het een 

verplichtend karakter te geven zodat een deel ondervangen kan worden.  

 

Ten slotte geven respondenten aan dat het belangrijk is om te kijken naar waar de behoefte 

van de jongeren ligt, anders wordt het bureaucratisch en dat gaat niet werken. Zij geven aan 

dat het toekomstplan goed moet aansluiten bij de behoefte en motivatie van de jongeren.  
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Sterke punten  

Bij de vraag welke sterke punten men kan benoemen zijn er een aantal punten die vaak terug 

komen. Deze punten zijn te zien in grafiek 4.1.  

 
Grafiek 4.1  

 

Verantwoordelijkheid  

Vier respondenten geven aan dat zij het een sterk punt vinden dat de verantwoordelijkheid 

wordt erkend door middel van deelneming aan het convenant, dat de intentie er is tot het 

pakken van de verantwoordelijkheid, dat er een gedeelde verantwoordelijkheid is en dat de 

verantwoordelijkheid verduidelijkt wordt door het convenant.  

 

Dezelfde taal  

De helft van de respondenten (zes) vindt het een groot voordeel dat er dezelfde taal wordt 

gesproken aan de hand van het convenant of in ieder geval gesproken kan worden. De 

begrippen zoals toekomstplan, de rollen en het proces zouden voor alle partijen helder moeten 

zijn. In overleggen zou men elkaar beter kunnen begrijpen en dezelfde invulling kunnen 

geven aan deze begrippen. Men geeft aan dat wanneer het convenant daadwerkelijk gebruikt 

zou worden dat dit een grote winst kan zijn. Zoals één respondent aangeeft: “We hebben de 

neuzen dezelfde kant op staan.” 

 

Samenwerking  

Negen (van de twaalf) respondenten benoemd de samenwerking. Zo vinden partijen het sterk 

dat ongeschreven afspraken nu zwart op wit staan, dat er een intentie tot samenwerking is en 

dat de samenwerking daardoor versterkt. Verder wordt de bereidheid tot samenwerken 

benoemd evenals de verbreding van de samenwerking door aansluiting van nieuwe partijen en 

dat partijen meer met elkaar in verbinding komen te staan. Eén respondent geeft hierover het 

volgende aan: “Het gaat er niet om dat je de grootste groep bereikt, maar de meeste 

creativiteit bereikt met elkaar.”  
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Rollen  

Vier respondenten geven aan dat zij de rollen een sterk punt vinden. De rollen zouden helder 

moeten zijn voor alle partijen, het zou namelijk duidelijkheid kunnen geven wie wanneer aan 

zet is. Partijen geven aan dat dat op dit moment nog niet gebeurt. Zij zeggen dat hier winst 

kan liggen voor de jongeren. De rolverdeling zou voor hen helder kunnen zijn waardoor zij 

beter weten bij wie ze moeten zijn. Eén respondent zegt hierover het volgende: “Een jongere 

hoeft niet zelf te zoeken, hij komt ergens de schakel binnen en krijgt daarmee toegang tot de 

hele keten.”  

 

Elkaar kennen  

Vijf respondenten vinden het een sterk punt dat door het convenant partijen elkaar beter 

kennen en zeggen op die manier beter te weten wat elke organisatie doet. Er wordt op lokaal 

niveau met elkaar afgestemd, mensen krijgen een gezicht bij de naam en weten elkaar beter te 

vinden.  

 

Verder wordt er gezegd dat het een mooi document is, veel respondenten reageren positief. 

Zij geven aan dat het mooi is om te zien dat organisaties bereid zijn om zich in te zetten voor 

de doelgroep, met zijn allen. Ook wordt er aangegeven dat Deventer sterke 

hulpverleningspartijen heeft voor de stad. Over het algemeen geven de meeste respondenten 

aan dat zij het convenant waarderen zoals het er ligt: de rollen zijn mooi, de insteek en 

intenties zijn goed en het is een nuttig document. De aandacht die wordt besteed aan de 

doelgroep 18-/18+ wordt gewaardeerd, om met zijn allen deze doelgroep sterker te maken en 

te zorgen dat de overgang soepeler verloopt.  

 

Veelal wordt er genoemd dat de samenwerking en het netwerk voor het convenant er ook al 

was, maar het wel heel mooi is dat dit nu op papier staat. Het geeft hierdoor verduidelijking. 

Daarnaast geeft een respondent het volgende aan omtrent de sterke punten: “De kracht van 

het samenwerken in de problematiek met 18-/18+, is de sterke kracht om met zijn allen niet 

los te laten. Als je dat kan borgen vind ik dat heel sterk, de gedachtegang is heel mooi en 

waardevol.” 
 

Verbeterpunten  

Implementatie en praktisch maken convenant  

Een groot gedeelte van de respondenten geeft aan dat er beter geïmplementeerd moet worden. 

Het is niet bekend genoeg bij collega’s en medewerkers. Er moet meer aandacht aan besteed 

worden. Respondenten zeggen hierover dat het een prachtig pak papier is, maar mensen in de 

waan van de dag weer verder stomen en er verder geen aandacht meer aan besteden. Het moet 

beter tussen de oren komen. Sommige respondenten vinden het lastig hoe ze dit moeten doen. 

Zij geven aan dat het document praktischer gemaakt moet worden om dat te kunnen doen. Het 

is nu veel leeswerk, niet praktisch en het zou concreter gemaakt kunnen worden. Er wordt 

aangegeven dat managers of leidinggevenden meer tijd moeten geven en vrijmaken om dit te 

kunnen doen. Er is een hoge werkdruk en daardoor worden andere belangrijkere zaken eerst 

behandeld. Het moet meer onder de aandacht worden gebracht en er moet gezorgd worden dat 

het op de agenda blijft staan. Er moet een plan op worden gezet, geeft men aan. Daardoor zou 

het minder vrijblijvend zijn en voelen mensen zich eerder genoodzaakt het te blijven 

bespreken en meer te implementeren in de organisatie. Veel werkgroepleden geven aan dat er 

hier voor hun nog een uitdaging ligt, om het beter te implementeren en het te verwerken in de 

werkprocessen. Daarnaast wordt aangegeven dat het belangrijk is dat het convenant wordt 

besproken in overleggen, wanneer het een 18-/18+ casus betreft.  
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Aandachtsfunctionaris  

Men geeft aan dat wanneer er goed geïmplementeerd is, er gekeken kan worden naar hoe het 

levendig wordt gehouden. Er wordt vaak genoemd dat hier een aandachtsfunctionaris voor 

nodig is. Men vindt het waardevol om deze per organisatie aan te stellen, hij/zij kan dan 

informatie delen op de werkvloer en zorgen dat het levendig blijft. Daarnaast wordt er 

aangegeven dat men zich niet (genoeg) verantwoordelijk voelt waardoor het convenant niet 

wordt opgepakt. Door een aandachtsfunctionaris aan te stellen zou dat kunnen worden 

voorkomen. Er wordt wel gezegd dat het nodig is dat deze personen ook input krijgen zodat 

zij ook echt een rol hebben en deze input kunnen doorspelen binnen hun eigen organisatie. 

Deze aandachtsfunctionarissen kunnen ook weer input vanuit de praktijk leveren in de 

overleggen op beleidsniveau zodat de knelpunten besproken kunnen worden. In deze 

overleggen zou ook besproken kunnen worden wat er nodig is om het te implementeren en 

hoe het convenant beter handen en voeten kan krijgen. Partijen geven aan dat zij nog zitten te 

wachten op handvatten. Die missen zij op dit moment waardoor ze niet goed weten wat er nou 

precies van hen wordt verwacht. Het convenant ligt er, maar er wordt aangegeven dat het nog 

niet helemaal helder en werkbaar is.  

 

Onduidelijkheid rollen en proces  

Respondenten geven aan dat de rollen niet altijd duidelijk zijn. Partijen weten vaak niet welke 

rol er ligt voor hun organisatie en hoe zij hier invulling aan dienen te geven. Zij zien graag dat 

dit helder wordt en meer praktisch, zodat zij beter weten welke taak er voor hen ligt. Mensen 

moeten nu bijvoorbeeld eerst zelf het toekomstplan vormgeven, dit gebeurt niet want het kost 

tijd én de verwachting is hierin niet helder. Ze zien graag dat er een plan ligt wat zo in te 

vullen is. Ook wordt aangegeven dat het proces nog niet duidelijk is, wie zet wanneer welke 

stap? Dit moet duidelijker worden uitgewerkt zodat men zich verantwoordelijker voelt en 

mensen elkaar kunnen wijzen op de afspraken.   

 

Digitaliseren  

Ook wordt er geopperd om te digitaliseren. Een respondent geeft aan dat zij als checklist de 

app ‘kwikstart’ (bijlage V) gebruikt. In de bijlage is te zien dat er veel overeenkomsten zijn 

met de checklist, maar dat de app kwikstart meer uitgebreid is. De app is helder, 

overzichtelijk, digitaal en zo in te vullen. Dat maakt het concreter.  

 

Overleggen  

Er is behoefte aan overleggen op casusniveau. Niet alleen in de gevallen waarbij er nood en 

crisis is, maar ook om te kijken naar wat er goed is gegaan in een bepaalde casus. Er wordt 

aangegeven dat het waardevol kan zijn om het convenant er naast te leggen en te kijken wat 

het convenant heeft gedaan of eventueel nog extra kan betekenen. Door op casusniveau te 

gaan kijken wordt het inzichtelijker gemaakt en kan men sparren en overleggen met elkaar. 

Op die manier wordt er steeds meer dezelfde taal gesproken en wordt er beter afgestemd op 

de invulling van de rollen en het proces. Daarnaast komt er een gedeelde 

verantwoordelijkheid en kunnen partijen van elkaar leren. Respondenten geven aan dat zij 

graag zien dat de knelpunten die naar voren komen, besproken kunnen worden op 

beleidsniveau zodat hierop ingespeeld kan worden. Eén respondent maakt hierbij de 

verbinding naar het schakelpuntoverleg, zij ziet graag dat er meer gebruik wordt gemaakt van 

bestaande overleggen. Ook zien respondenten graag dat het werkgroepoverleg anders wordt 

ingedeeld. Er wordt gezegd dat het overleg zoals het er nu uitziet niet effectief en constructief 

is. Zij willen dat het voorstel over de vervlechting en de bijbehorende overlegvormen worden 

aangenomen. Zij hebben het idee dat de knelpunten dan sneller en beter boven tafel komen en 

er daadwerkelijk op ingespeeld kan worden.  
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Stimuleren gebruik convenant  

Eén respondent geeft aan dat het nodig is om cijfers te verbinden om bepaalde doelen te 

kunnen halen. Bijvoorbeeld dat de organisatie een x aantal toekomstplannen moet schrijven. 

Het gaat dan niet om de kwantiteit, maar om het feit dat er beweging inkomt. Mensen moeten 

het gaan gebruiken, anders blijft het lastig om te evalueren en ermee te werken. Aan de hand 

van de beweging die op gang komt kan er opnieuw gekeken worden welke knelpunten naar 

voren komen en hoe hiermee om te gaan. Blijven evalueren is belangrijk.  

 

Wachtlijsten  

Werknemers lopen er tegen aan dat ze te maken hebben met wachtlijsten. Dit zorgt ervoor dat 

er een minder soepele overgang is van 18- naar 18+. Een respondent geeft hierover het 

volgende voorbeeld: “Laatst had ik een jongere die moest overgedragen worden, we hadden 

een mooie plek geregeld, daar was ook nog plek vrij. Toen wilde ik een indicatie regelen en 

kreeg ik te horen dat er een wachtlijst was, dan baal je dus omdat je de jongere niet kan 

plaatsen. Terwijl er dus een plek vrij is.” Zij geeft aan dat dit niet bijdraagt aan het convenant.  

 

Vereenvoudigen  

Ook zien de respondenten graag vereenvoudiging, bijvoorbeeld door alles te betalen vanuit 

één pot door de gemeente. Op die manier is het overzichtelijker en minder onduidelijkheid 

omtrent verschillende potten geld vanuit verschillende wetten. Daarnaast geven meerdere 

partijen aan dat zij graag zien dat de gemeente een aantal jongeren (die hierin niet zelfstandig 

kunnen zijn én het nodig hebben) de mogelijkheid hebben om zich collectief te verzekeren 

vanuit de gemeente. Zij denken dat dit ervoor kan zorgen dat jongeren wél de hulp zoeken die 

zij nodig hebben. Op dit moment lopen de jongeren er tegen aan dat zij het geld niet hebben 

of niet aanvullend verzekerd zijn waardoor zij niet kunnen deelnemen aan een traject of 

behandeling. Een aantal respondenten ziet dit als een groot knelpunt.  

 

Evaluatie  

Ten slotte wordt er aangegeven dat het belangrijk is dat de gemeente blijft monitoren en 

evalueren. Respondenten geven aan dat het ook tijd nodig heeft om goed geborgd te worden. 

Zij zien wel graag dat de gemeente het convenant levend krijgt en houdt. Eventueel door één 

of twee keer per jaar bij elkaar te gaan zitten om te kijken wat er nodig is.  
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4.5 Resultaten casus-analyse  

De casus-analyse is afgenomen aan de hand van een vooraf opgesteld model (bijlage III) met 

vragen. De casus is voorafgaand van het gesprek doorgenomen en belangrijke punten zijn 

gemarkeerd. Tijdens het gesprek zijn deze punten besproken en de vragen uit de casus-

analyse beantwoord. De uitwerking is gecodeerd. De resultaten worden weergegeven aan de 

hand van de belangrijkste termen uit de codes en de onderzoeksvragen (afbeelding 4.1). De 

uitwerking van het gesprek is weergegeven in bijlage VI.  

 

 
Afbeelding 4.1 

 

Aan de voorwaarde dat een jongere vanaf 17,5 jaar in beeld was bij de organisatie en 

begeleiding krijgt met 18+ is voldaan. Echter is er geen gebruik gemaakt van het convenant. 

Hierdoor zijn er een aantal vragen uit de casus-analyse die niet beantwoord en geanalyseerd 

kunnen worden. 

 

Wat als hoofdpunt naar voren is gekomen uit de casus is dat de rollen (in de casus) niet 

duidelijk zijn. Partijen pakten niet (op tijd) de verantwoordelijkheid en/of hun rol waardoor 

deze jongere niet de juiste zorg kreeg die zij nodig had. Toen de jongere in beeld kwam 

verliep alles nog goed, zij woonde bij een pleeggezin (binnen de familie) en de manier van 

opvoeden deed haar goed. Ook scoorde zij op dat moment goed op de leefgebieden. Totdat zij 

wat ouder werd, toen liet zij verlaat puberteit gedrag zien. Zij had toen de leeftijd van 

zeventien jaar. Er is toen samen met haar gekeken wat er nodig was. De respondent was 

betrokken tot haar achttiende levensjaar omdat jongere daarna niet meer onder het gedwongen 

kader viel. De respondent is met de jongere naar het sociaal team gegaan om een Wmo 

indicatie aan te vragen. Toen dit plaatsvond waren de rollen nog duidelijk. Vanaf haar 

achttiende levensjaar waren de rollen niet meer duidelijk, er gingen partijen weg omdat zij tot 

achttien jaar zorg hadden voor het meisje en er kwamen partijen bij. Wat respondent letterlijk 

aangeeft is dat er regie werd gemist en niet duidelijk was wie welke rol en 

verantwoordelijkheid had. Respondent geeft aan dat zij ziet dat de taken en 

verantwoordelijkheden die overgingen op de vervolg organisatie versnipperd zijn geraakt. 

Door de versnippering is het overzicht verloren gegaan. Er was onbegrip en onduidelijkheid 

in deze casus, er is veel mis gegaan geeft respondent aan. Er zijn verschillende mdo’s 

georganiseerd, maar deze hebben niet bijgedragen aan de integrale samenwerking.  

 

 

 

Rollen

Proces Activiteiten
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Omdat het proces niet uitgevoerd is zoals in het convenant omschreven staat zal in grote 

lijnen worden weergegeven welke stappen er zijn genomen in de casus. Toen de jongere 

zeventien jaar was heeft de respondent met haar in beeld gebracht wat er nodig was, dit is niet 

gedaan volgens het stappenplan. Er was crisis, hierdoor moest jongere met spoed worden 

overgeplaatst van het pleeggezin naar een andere locatie. Omdat het crisis was moest er snel 

gehandeld worden, jongere is toen voor korte termijn op een crisisplek terecht gekomen. 

Vanuit hier zou er met haar gekeken worden waar ze terecht kon voor langere termijn. Er was 

geen sprake van een duidelijk proces dat gevolgd werd. Hierdoor was er ook geen sprake van 

een integrale werkwijze, er hebben wel een aantal mdo’s plaatsgevonden, maar het lukte niet 

om integraal te werk te gaan. Uiteindelijk is er een sluitende aanpak gerealiseerd toen er een 

nieuwe hulpverlener in de casus kwam. Alle taken lagen toen bij haar en hierdoor was er weer 

overzicht. Deze nieuwe hulpverlener heeft de rol goed opgepakt en de verantwoordelijkheid 

genomen. Respondent geeft aan dat er eerder opgeschaald had moeten worden, iemand had de 

regie moeten pakken.  

 

In deze casus is er veelal gehandeld vanuit crisis, hierdoor zijn taken versnipperd geraakt en 

activiteiten niet helder uitgezet. In eerste instantie heeft respondent activiteiten uitgezet met 

de jongeren, maar omdat er crisis was is er besloten om verlengde jeugdhulp af te geven door 

het sociaal wijkteam. Vervolgens is cliënt geplaatst naar een crisisplek. Vanuit hier was er 

minder overzicht voor respondent en heeft zij de activiteiten minder goed kunnen volgen. Er 

zijn verschillende mdo’s georganiseerd, hieruit is geen toekomstplan of sluitende aanpak 

gerealiseerd. Respondent geeft aan dat de jongere er zelf niet/weinig bij betrokken werd, er 

werd haar niet gevraagd wat zij wilde en wat zij vond. Doordat er een situatie heeft 

plaatsgevonden op de groep is er voor gekozen door de zorgaanbieder dat jongere werd 

geplaatst naar een andere plek. Respondent geeft aan dat de jongere op een flat terecht kwam 

waarbij zij geen enkele begeleiding kreeg, er was wel iemand die haar in de gaten hield. 

Doordat er geen rollen waren zijn ook niet de juiste activiteiten uitgezet. Er is meerdere malen 

herhaald dat de jongere niet veilig zat op de flat en zij steeds meer uit contact ging. De 

samenwerking met de jongere verdween. Het convenant zou er aan kunnen bijdragen om 

elkaar op de rollen en verantwoordelijkheden te wijzen, ook zou er meer duidelijkheid moeten 

komen omtrent de rollen en het proces. In de casus is er in geen enkel opzicht sprake van een 

duidelijke rolverdeling of een helder proces.  
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Hoofdstuk 5 Conclusies en aanbevelingen  
In paragraaf 5.1 zullen de onderzoeksvragen beantwoord worden aan de hand van de 

resultaten die in hoofdstuk 4 zijn weergegeven. In paragraaf 5.2 wordt er antwoord gegeven 

op de probleemstelling: ‘In hoeverre worden de doelstellingen die omschreven staan in artikel 

1 van het samenwerkingsconvenant 18-/18+ van de gemeente Deventer behaald? En welke 

verbeterpunten zijn er eventueel aan te wijzen?’. Naar aanleiding hiervan zullen er 

aanbevelingen worden gedaan in paragraaf 5.3. Waar mogelijk zal het theoretisch en juridisch 

kader gebruikt worden om te onderbouwen of te verklaren.   
 

5.1 Beantwoording onderzoeksvragen  

5.1.1 Onderzoeksvraag 1 

De eerste onderzoeksvraag luidt als volgt: ‘Welke doelstellingen zijn er geformuleerd en hoe 

worden de rollen en het proces weergegeven in het samenwerkingsconvenant 18-/18+?  

 

De doelstellingen uit artikel één van het convenant (bijlage I) zijn te verdelen in één 

overkoepeld doel en drie deeldoelen. Deze doelen kunnen als volgt worden weergegeven:  

 

Doelen  

Overkoepelend doel: de kwaliteit van leven van kwetsbare jongeren verbeteren. 

Deeldoel: gezamenlijk inzetten op het realiseren van een sluitende aanpak.  

Deeldoel: verminderen van schooluitval en toegang tot de arbeidsmarkt creëren.  

Deeldoel: maximale participatie in de samenleving.  

 

De volgende acties zijn geformuleerd om de doelstellingen te kunnen behalen: 

 Verantwoordelijkheid nemen in het op assertieve wijze zoeken naar een passende 

oplossing; Doen wat nodig is. 

 Daadwerkelijk vorm te geven aan het integrale karakter van het aanbod: domein 

overstijgend probleem is een probleem van alle betrokkenen.  

 Alleen afspraken maken die nagekomen kunnen worden en deze uitvoeren: 

betrokkenen zijn aanspreekbaar en spreken elkaar aan.  

 Inzichten en informatie delen: we leren van elkaar.  

 

Daarnaast is in artikel drie van het convenant het proces beschreven en in artikel vier 

procesregie. Het proces ziet er als volgt uit:  

Proces  Prestaties Procesregie 

1. Signaleren  - Tijdig signaleren (risico) 

jongere 18-/18+ en hierop 

acteren.  

 

Signaleerder: inventariseert de 

problematiek en helpt indien 

nodig bij het vinden van een 

ondersteuner. 

2. Ondersteunen  - Regie realiseren op de 

ondersteuning bij de jongere, 

integraliteit en continuïteit staan 

voorop. 

- Jongere vult met signaleerder 

en ondersteuner de checklist in 

(indien nodig, eerste nood 

lenigen) 

3. Gebruik checklist  - Er wordt gebruik gemaakt van 

bestaande overleggen om de 

juiste ondersteuning aan de 

jongere te bieden.  

- Ondersteuner zet proces in gang 

(afgesproken stappen op de 

genoemde leefgebieden) 
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(Gemeente Deventer, 2018) 

 

5.1.2 Onderzoeksvraag 2 

De tweede onderzoeksvraag luidt als volgt: ‘Hoe wordt er door de professionals invulling 

gegeven aan de regie en het proces zoals omschreven in artikel 3 en 4 in het 

samenwerkingsconvenant 18-/18+?’  

 

De rollen uit het convenant worden niet gebruikt. Respondenten kunnen wel een inschatting 

maken welke rol er voor hun organisatie ligt en voeren ook wel een rol uit, maar niet vanuit 

het convenant. Er wordt veel eigen invulling gegeven aan rollen omdat organisaties de rollen 

uitvoeren zoals zij altijd al te werk gingen. Logischerwijs kan er dus gesteld worden dat dit 

een oorzaak kan zijn voor het weinige gebruik van het convenant. Wat duidelijk naar voren 

komt is dat de werknemers minder besef hebben van de rollen dan de werkgroepleden. Het is 

nodig om de rollen te verduidelijken en na te gaan welke verantwoordelijkheden hierbij 

horen. Daarnaast kan er gesteld worden dat de rolverdeling niet duidelijk is wanneer de 

gezinscoaches of het sociaal team niet betrokken zijn. Er is in artikel 4 namelijk geen 

duidelijke rol omschreven indien deze twee partijen niet de regie voeren. 

 

Het proces uit het convenant wordt niet gevolgd. Respondenten voeren hun eigen proces, 

zoals ze dat altijd al hebben gedaan. Er kan dus gesteld worden dat er wel gesignaleerd en 

ondersteund wordt, maar niet vanuit het convenant. Partijen doen dit wel met zorg en laten de 

cliënten niet zomaar aan hun lot over, hier voelen zij wel de verantwoordelijkheid voor. De 

vijf prestaties die vermeld staan in het convenant, artikel 3, komen dus nog niet (allemaal) tot 

uiting. Prestatie 1, tijdig signaleren, wordt wel gedaan, maar daar wordt nog niet de nodige 

actie vanuit het convenant op uitgezet. De rest van de prestaties worden nog niet uitgevoerd 

vanuit het convenant. Ieder is op zijn eigen manier hiermee bezig. Partijen zien graag terug 

dat deze stappen wel worden ondernomen.  

 

De verantwoordelijkheid is niet duidelijk. Sommige partijen wijzen de ander aan als 

verantwoordelijke, anderen weten niet bij wie de verantwoordelijkheid ligt. De 

verantwoordelijkheid wordt wel erkend, voor eigen problematiek en eigen taken. Wanneer de 

problematiek het eigen domein overstijgt is het niet altijd duidelijk wie daarin de regierol 

heeft. Dit zorgt ervoor dat er te laat wordt ingegrepen in een casus, waardoor er pas actie 

4. Procesregisseur toewijzen  - Knelpunten in de hulp- en 

dienstverlening worden 

gesignaleerd en opgelost.  

- In geval van jeugdhulp neemt 

gezinscoach regie op zich.  

- Sociaal team neemt regie op 

zich indien, jongere of 

ondersteuner hierom vraagt.  

5. Toekomstplan  - Vastleggen en bespreken van 

aantallen en aard van 

problematiek in Deventer 

- Gezinscoaches en sociale teams 

maken gebruik van bestaande 

overleggen. 

6. Traject afspreken en 

uitvoeren  

- Voorgaande gegevens 

gebruiken als input voor het 

beleidsproces gericht op kwaliteit 

verbetering.  

- Bevindingen worden vastgelegd 

in het toekomstplan van de 

jongere.  

7. Warm overdragen indien 

nodig  

 - Gezinscoach of sociaal team 

organiseert een werkoverleg met 

alle betrokkenen.  

  - Procesafspraken worden 

vastgelegd in het toekomstplan.  
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wordt ondernomen als er crisis is. Met het oog op het convenant kan de conclusie getrokken 

worden dat er niet gedaan wordt wat nodig is, zoals het deeldoel uit artikel 1 van het 

convenant weergeeft.  

 

5.1.3 Onderzoeksvraag 3 

De derde onderzoeksvraag luidt als volgt: ‘Welke activiteiten worden er ontplooid als 

invulling van de doelstellingen die worden gesteld in artikel 1 van het 

samenwerkingsconvenant 18-/18?’ 

 

Er kan gesteld worden dat er weinig tot geen activiteiten worden ontplooid als invulling van 

de doelstellingen uit artikel 1 van het convenant. Er komt naar voren dat het convenant te kort 

in werking is om te kunnen evalueren welke werking het heeft. Het wordt namelijk weinig tot 

niet gebruikt, er heerst nog veel onduidelijkheid omtrent de invulling van het convenant in de 

praktijk. De documenten die onder het convenant hangen zijn niet gebruikt, hierdoor kan er 

ook niet getoetst worden welke activiteiten hieruit voortvloeien. 

 

Het convenant heeft er wel aan bijgedragen dat er enkele partijen zijn die eerder contact 

zoeken met het sociaal team of de gezinscoaches. Het convenant is bij veel organisaties 

kenbaar gemaakt in de vergadering, maar niet bij alle organisaties is er inhoudelijk op 

ingegaan. Dit kan betekenen dat mensen zich niet verantwoordelijk voelen om het verder op 

te pakken of dat er te weinig handvatten voor zijn. Verder zijn organisaties zich bewuster 

geworden van de overgang 18-/18+, maar wordt daar nog niet veel actie (bewust vanuit het 

convenant) op uitgezet. Partijen hebben wel een beter beeld wie bij welke organisatie hoort en 

kunnen daardoor ook sneller het contact met elkaar leggen.  

 

De activiteiten die nu worden ontplooid zijn vanuit eigen initiatief en vonden ook al plaats 

voordat het convenant in werking was. Het gaat dan vooral om het organiseren van mdo’s, 

eigen plannen schrijven, eigen netwerk raadplegen en de cliënt overdragen indien dit nodig is.  

Organisaties hebben hun eigen netwerken en samenwerkingen en maken hier dan ook volop 

gebruik van. Binnen die samenwerkingen wordt er gekeken wat er nodig is en de nodige 

acties worden uitgezet. Toch komt ook naar voren dat een enkele organisatie bepaalde 

samenwerking mist en hoopt dat het convenant hier nog aan zou kunnen bijdragen.   

 

Het stappenplan, de checklist en het toekomstplan worden niet gebruikt. Dit zijn activiteiten 

die eigenlijk zouden moeten ontstaan vanuit het convenant. Sommige organisaties zien ook 

niet die rol voor zichzelf liggen om dit te doen, omdat zij bijvoorbeeld andere taken hebben en 

zich in eerste instantie niet bezig houden met een toekomstplan schrijven. Andere organisaties 

zien voor zichzelf wel die rol, maar die voeren het op dit moment nog niet uit. Wel worden 

eigen plannen geschreven en eigen checklists ingevuld, maar dit geldt niet voor iedereen. 

Over het algemeen kan er gezegd worden dat organisaties plannen schrijven. Iedereen doet dit 

op zijn eigen manier, gericht op het doel waarvoor de jongere bij een organisatie in beeld is 

(afhankelijk van de categorie waar de organisatie in valt zoals omschreven in het theoretisch 

kader). Dit zorgt ervoor dat er geen eenduidigheid is in de plannen, juist hier zou het 

toekomstplan aan kunnen bijdragen. 

 

Organisaties zijn élk op hun eigen manier bezig met het verminderen van de kwetsbaarheid 

van de jongeren, zoals omschreven staat in het overkoepelende doel vanuit het convenant.  

Dit gebeurt niet vanuit het convenant. Er kan worden gesteld dat het verminderen van 

kwetsbaarheid de corebusiness is van (bijna) alle organisaties die aangesloten zijn bij het 

convenant. Dit doel zou dus eigenlijk altijd op de voorgrond moeten staan bij organisaties, net 
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zoals bij het convenant. Alleen mist op dit moment in de uitvoering van de organisaties de 

koppeling met het convenant. Om de kwetsbaarheid te verminderen wordt er gebruik gemaakt 

van verschillende methodieken die ook terug komen in het theoretisch kader. Op basis 

daarvan kan gesteld worden dat partijen dus ook daadwerkelijk bezig zijn met het 

verminderen van de kwetsbaarheid van jongeren. Hiervoor gebruiken organisaties 

bijvoorbeeld de piramide van Maslow (2017), daarmee brengen zij de basisbehoeften in kaart 

en proberen zij die stabiel te maken. Ook wordt het versterken van de tien beschermende 

factoren van het Nederlands Jeugdinstituut (Ince, van Yperen en Valkestijn, 2014) gebruikt. 

Als laatste wordt er gebruik gemaakt van de leefgebieden (Movisie, 2013), deze worden in 

kaart gebracht en er wordt gekeken waar ondersteuning geboden kan worden of welke acties 

moeten worden uitgezet.  

 

5.1.4 Onderzoeksvraag 4 

De vierde onderzoeksvraag luidt als volgt: ‘Welke sterke punten en verbeterpunten (in de 

uitvoering van het samenwerkingsconvenant 18-/18+) zijn er aan te wijzen volgens de 

professionals?’ 

 

Sterke punten  

Elkaar kennen  

Het convenant wordt positief ontvangen. De professionals vinden het een mooi document. 

Iedereen is bereid om mee te werken aan het verminderen van de kwetsbaarheid van de 

jongeren 18-/18+ in de gemeente Deventer die zelf geen soepele overgang kunnen creëren. 

Het is waardevol dat deze problematiek wordt erkend en op papier staat. De ervaring dat men 

elkaar beter leert kennen wordt ook als sterk punt ervaren. Doordat er vergaderingen en 

overleggen zijn weten partijen beter wie er bij welke organisatie hoort en welke taken de 

organisatie uitvoert.  

 

Verantwoordelijkheid en dezelfde taal  

Respondenten vinden het sterk dat de verantwoordelijkheid wordt erkend en dat de intentie er 

is om deze verantwoordelijkheid ook te pakken. De zorgen worden met elkaar gedeeld en 

door het convenant is er een gedeelde verantwoordelijkheid voor deze kwetsbare doelgroep. 

Daarnaast vindt men het positief dat er dezelfde taal gesproken kan worden. Er zou dezelfde 

invulling gegeven moeten worden aan de termen zoals toekomstplan, rollen en het proces. Dat 

kan bijdragen aan de samenwerking tussen partijen en zorgt voor verduidelijking in de 

communicatie. Echter is gebleken dat er wel eerst verduidelijking moet komen omtrent de 

invulling van deze termen, respondenten kunnen nu nog geen eenduidige invulling geven. Bij 

de verbeterpunten wordt hier meer uitleg over gegeven.  

 

Samenwerking   

De samenwerking tussen organisaties in de gemeente Deventer wordt als zeer positief 

ervaren. De samenwerkingen die er voor het convenant ook waren zijn nu op papier gezet, dat 

is mooi. Er kan gesteld worden dat samenwerken een zeer essentieel aspect is in het 

begeleiden van de doelgroep 18-/18+ en het verhelpen van de kwetsbaarheden van deze 

jongeren. Er moet gebruik worden gemaakt van de expertise van de organisaties om een 

sluitende aanpak te kunnen creëren. Om te kunnen toetsen of deze sluitende aanpak kan 

worden gecreëerd is het wel nodig dat het convenant gebruikt gaat worden. In het proces wat 

omschreven is door Bremekamp, Kaats, Opheij & Vermeulen (2010) is de uitvoering van de 

afspraken die gemaakt zijn de laatste stap om het samenwerkingsproces te voltooien. Deze 

stap moet dus nog worden gezet, in het licht van het convenant, om een goede en voltooide 

samenwerking tot stand te kunnen brengen.  
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Rollen  

Zoals aangegeven noemen de respondenten dat zij de rollen sterk vinden en dat deze meer 

duidelijkheid kunnen geven. Er is echter gebleken dat de rollen nog niet worden opgepakt en 

bovendien veel onduidelijkheid met zich meebrengen. Wanneer deze wel helder zouden zijn 

kan het een heel sterk punt zijn in de uitvoering van het convenant, dan zou het namelijk ook 

goed kunnen bijdragen aan een sluitende aanpak. Bij de invulling en het oppakken van de 

rollen is dus nog veel winst te behalen.  

 

Verbeterpunten  

De verbeterpunten leiden vooral terug naar de ondervonden belemmeringen. Omdat er 

geconcludeerd kan worden dat het convenant niet wordt gebruikt zullen de verbeterpunten 

zich veelal richten op waarom het niet wordt gebruikt en wat hiervoor nodig is. Er zal kracht 

bijgezet moeten worden door de gemeente en de werkgroepleden om het convenant 

daadwerkelijk te gaan gebruiken, pas dan kan er specifiek geëvalueerd worden welke werking 

het convenant heeft in de praktijk.  

 

Implementatie, praktisch maken convenant, tijd en werkdruk  

Er moet meer aandacht en tijd worden besteed aan de implementatie van het convenant. Er is 

naar voren gekomen dat het convenant bij een groot deel van de organisaties niet inhoudelijk 

bekend is. Intern weten mensen wel dat er een convenant is, hoe het heet en wat het in grote 

lijnen inhoudt, maar de daadwerkelijke inhoud is bij veel organisaties onbekend. Er kan 

geconcludeerd worden dat het convenant wel besproken is bij organisaties, bij de één meer 

dan bij de ander. Hoe er daadwerkelijk vorm en inhoud gegeven kan worden aan het 

convenant blijft nog onduidelijk, hier kunnen nog stappen in worden gezet. Een verklaring 

hiervoor zou kunnen zijn dat het convenant niet praktisch genoeg is. Er moet te vaak zelf 

invulling worden gegeven aan de documenten die eronder hangen of zelf invulling worden 

gegeven aan bepaalde aspecten uit het convenant. Dat zorgt ervoor dat het teveel tijd kost 

waardoor mensen er sneller voor kiezen om het links te laten liggen omdat er belangrijkere 

zaken zijn die voor gaan. De werkdruk is hoog en zorgt ervoor dat respondenten de ervaring 

hebben dat er te weinig tijd is om invulling te geven aan het convenant. Eén respondent geeft 

aan dat er beweging in gang gebracht moet worden, pas dan kan er gekeken worden naar hoe 

het convenant zich vormgeeft in de praktijk.  

 

Rollen en proces verduidelijken  

De rollen en het proces moeten inhoudelijk duidelijker worden weergegeven. Zoals besproken 

in de resultaten weten partijen soms niet welke rol er ligt voor hun organisatie. Wanneer deze 

inhoudelijk helder zijn voor de werkgroepleden en werknemers kan het ervoor zorgen dat het 

convenant ook daadwerkelijk gebruikt gaat worden. Wanneer dit duidelijk is kunnen partijen 

elkaar ook wijzen op de afspraken die gemaakt zijn. Veel respondenten zien graag dat het 

convenant concreter wordt gemaakt, vaker met elkaar aan tafel om te bespreken wat er nodig 

is. Er zal wel een andere invulling gegeven moeten worden aan het overleg zoals het nu 

plaatsvindt, deze is niet constructief.  

 

Overlap convenant Sluitende aanpak jongeren  

Het convenant 18-/18+ kent een grote overlap met het convenant Sluitende aanpak jongeren. 

Er is dan ook een voorstel gedaan om deze twee convenanten te vervlechten. Dit kan een stuk 

duidelijkheid met zich meebrengen en hierdoor zal het ook meer op één plek liggen in plaats 

van verdeeld over verschillende overleggen en afspraken. Omdat het convenant nog niet 

wordt gebruikt zal het beter mogelijk zijn om aanpassingen te doen in de uitvoering. Dit 
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schept minder verwarring, omdat er eerst nog verheldering nodig is omtrent het convenant 18-

/18+ en de invulling hiervan.  

 

Belemmeringen  

Er komt veelal naar voren dat de financieringsstroom, de wet- en regelgeving, de 

zorgverzekeringswet en de verplichtingen die erbij komen kijken voor jongeren een 

belemmering zijn in de uitvoering van de hulpverlening. Ondanks dat deze punten naar voren 

komen zal er eerst aandacht moeten worden besteed aan het gebruik en de bekendheid van het 

convenant. Deze punten zullen op een later moment terug komen. Wat wel belangrijk is, is dat 

er op dat moment ruimte is voor deze knelpunten zodat het opgepakt kan worden. Er zal 

worden aangeraden om op deze punten nog geen actie uit te zetten, eventueel kan er wel in 

een nieuwe overlegvorm rekening mee worden gehouden.  

 

5.1.5 Onderzoeksvraag 5 

De vijfde onderzoeksvraag luidt als volgt: ‘Op welke wijze zouden de verbeterpunten 

vormgegeven kunnen worden volgens de professionals?’  

 

Veel respondenten geven aan dat er beter geïmplementeerd kan worden. Enerzijds zal 

hiervoor inzet nodig zijn van de werkgroepleden, zij moeten intern aandacht besteden aan het 

convenant. Anderzijds zijn er handvatten nodig vanuit de gemeente om dit te kunnen doen. Er 

heerst te veel onduidelijkheid omtrent de invulling van de rollen en het proces. Er zal uitleg 

gegeven moeten worden en meer duidelijkheid moeten komen om ook daadwerkelijk het 

convenant handen en voeten te kunnen geven. Ze zien graag dat er een aandachtsfunctionaris 

vanuit de werkvloer wordt aangesteld zodat deze persoon informatie kan verspreiden binnen 

de organisatie én zich verantwoordelijk voelt. Daarnaast kan de aandachtsfunctionaris voor 

input zorgen tijdens overleggen. Op deze manier kan het convenant ook meer levendig 

worden gehouden. Er zijn op die manier kortere lijnen én er wordt verder gekeken dan alleen 

beleidsniveau. 

 

Om het convenant beter werkbaar te maken is het nodig om meer aandacht te geven aan de 

vorm en inhoud. Documenten moeten praktischer worden gemaakt. Het toekomstplan wordt 

door werknemers niet werkbaar gevonden, zij zien graag dat het geconcretiseerd wordt. Er 

wordt nu alleen maar aangegeven wat er in het plan moet, maar er is geen format om het in te 

vullen. Dat kan de drempel verhogen om het plan te maken. Er zal dan dus eerst aandacht en 

tijd moeten worden vrijgemaakt om het toekomstplan vorm te kunnen geven. Doordat het nu 

veel tijd kost laten werknemers het links liggen of weten zij niet goed wat er van hen wordt 

verwacht. Daarnaast geeft (een klein deel) respondenten als verbeterpunt aan dat de 

documenten gedigitaliseerd kunnen worden, één respondent gebruikt momenteel bijvoorbeeld 

de app ‘kwikstart’. Deze app is in de resultaten vergeleken met het document ‘de checklist’ 

die onder het convenant hangt. Logischerwijs kan er dus gesteld worden dat de app 

‘kwikstart’ bruikbaarder is. 

  

De vervlechting van de twee convenanten kan bijdragen aan het vormgeven van de 

verbeterpunten. Eén van de verbeterpunten is gericht op een nieuwe overlegstructuur. 

Respondenten zien graag dat er een casuïstiekoverleg wordt vormgegeven waar zij terecht 

kunnen met vragen over een casus 18-/18+.  

 

Ten slotte is het nodig om enige beweging in gang te brengen zodat het convenant ook 

daadwerkelijk gebruikt gaat worden. Eén respondent vindt het nodig om targets op te leggen 

zodat er gedwongen wordt om te gaan gebruiken, dit is niet om de cijfers te halen, maar puur 
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om gebruik in gang te zetten. Er kan hierdoor beter geëvalueerd worden welke invloed het 

convenant heeft, het is daarbij ook belangrijk om te blijven evalueren en monitoren als 

gemeente. Het heeft tevens ook tijd nodig om gebruikt te worden.  

 

5.2 Beantwoording probleemstelling  

Naar aanleiding van de beantwoorde onderzoeksvragen kan de probleemstelling worden 

beantwoord. Om de probleemstelling te beantwoorden zal de doelstelling van het onderzoek 

nogmaals worden weergegeven. Door deze naast elkaar te zetten kan er beter antwoord 

worden gegeven op de probleemtelling. Daarnaast zullen de antwoorden op de 

onderzoeksvragen deel uit maken van de beantwoording op de probleemstelling. De 

probleemstelling luidt: ‘In hoeverre worden de doelstellingen die omschreven staan in artikel 

1 van het samenwerkingsconvenant 18-/18+ van de gemeente Deventer behaald? En welke 

verbeterpunten zijn er eventueel aan te wijzen?’ 

 

Doelstelling onderzoek  

Het doel van het onderzoek richt zich op de uitwerking van het convenant. De gemeente 

Deventer wil weten of de overgang voor kwetsbare jongeren naar volwassenheid soepel 

verloopt naar aanleiding van de afspraken die gemaakt zijn in het convenant. Daarnaast willen 

zij weten of de doelstellingen vanuit het convenant worden behaald. Het is van belang om te 

weten welke punten goed gaan en of er eventueel verbeterpunten zijn. In het convenant zijn 

rollen weergegeven, de gemeente wil graag weten hoe er in de praktijk invulling wordt 

gegeven aan deze rollen en hoe het proces verloopt. Ook hopen zij met het convenant meer 

kwetsbare jongeren in beeld te kunnen krijgen. 

 

Door het convenant te evalueren kan de gemeente Deventer beter inschatten wat er in de 

praktijk nodig is om een soepele overgang te laten plaatsvinden voor jeugdigen naar de 

wettelijke volwassenheid. Naar aanleiding van de knelpunten die naar voren komen in het 

onderzoek kan de gemeente kijken welke verbeteringen zij kunnen doorvoeren.  

 

Beantwoording probleemstelling  

Er kan worden gesteld dat het convenant niet wordt gebruikt in de praktijk, dit maakt dat het 

onderzoek zich vooral gericht heeft op waarom het convenant niet wordt gebruikt en welke 

inzichten het wel heeft gebracht. De verbeterpunten die aangedragen zijn, zijn meer gericht op 

de bekendheid en het gebruik van het convenant.  

 

Op dit moment wordt er nog niet bewust ingezet op het verbeteren van de kwaliteit van leven 

van kwetsbare jongeren vanuit het convenant. Er wordt wel door iedere organisatie vanuit 

eigen expertise bijdragen aan het verminderen van de kwetsbaarheid van jongeren. Dit is 

uiteindelijk ook het doel van elke organisatie. Er wordt niet vanuit het convenant een 

sluitende aanpak gerealiseerd. Organisaties gaan hun eigen weg hierin, ze gebruiken de 

samenwerkingen die zij altijd hebben gehad, ook voordat het convenant in werking was. 

Daarnaast wordt er niet gezamenlijk ingezet op het verminderen van schooluitval of toegang 

tot de arbeidsmarkt, dit is organisatie afhankelijk. Wel wordt er door organisaties vanuit een 

breder perspectief gekeken naar wat een cliënt nodig heeft, alleen doen organisaties dit op hun 

eigen manier, met eigen processen. Er kan dus gesteld worden dat organisaties allemaal op 

hun eigen manier bijdragen aan deze doelen, maar allemaal een andere invulling hieraan 

geven. Het convenant beoogt ook wel om het op een eenduidige manier vorm te geven met 

elkaar, dit gebeurt niet. Er wordt geen invulling gegeven aan de rollen en het proces vanuit het 

convenant. Organisaties geven eigen invulling aan de rollen het proces, zoals zij deze altijd al 

hebben uitgevoerd. 
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Het convenant heeft er wel voor gezorgd dat partijen elkaar sneller en beter kunnen vinden, 

dit draagt bij aan een betere samenwerking. Daarnaast is het positief te noemen dat 

organisaties hun verantwoordelijkheid en de problematiek in de gemeente Deventer omtrent 

18-/18+ jongeren erkennen. Partijen willen met elkaar aangaan dat er een sluitende aanpak 

wordt gerealiseerd voor deze jongeren en zij daardoor minder kwetsbaar worden.  

 

De verbeterpunten kunnen als volgt worden weergegeven:  

 Betere implementatie  

Er zal meer aandacht en tijd moeten worden besteed aan de implementatie van het convenant 

bij de organisaties. Het convenant zal meer bekendheid moeten krijgen waardoor het gebruik 

wordt verhoogd.  

 

 Praktischer en concreter maken van het convenant 

Het convenant lijkt niet concreet genoeg. Het moet praktischer gemaakt worden zodat het 

werkbaar wordt voor de professionals.  

 

 Tijd & werkdruk  

Er is teveel werkdruk, hierdoor wordt er minder aandacht besteed aan het convenant. Er zal 

meer tijd vrijgemaakt moeten worden op de werkvloer om het convenant handen en voeten te 

geven. Daarnaast is er ook tijd nodig om het convenant bekendheid te laten krijgen.  

 

 Rollen en proces verduidelijken  

De rollen en het proces zijn niet duidelijk, er zal meer aandacht besteed moeten worden aan 

de invulling hiervan. De rollen en het proces zullen inhoudelijk behandeld moeten worden 

zodat er eenduidigheid is en men weet welke verwachtingen er zijn.  

 

 Overleg anders indelen 

Het werkgroep overleg zoals het nu plaatsvindt is niet constructief. Er zal een andere indeling 

moeten komen om het convenant werkend te maken.  

 

 Overlap convenant Sluitende aanpak jongeren  

Er is een overlap met het convenant SA. Veel verbeterpunten zouden geborgd kunnen worden 

in een vervlechting van het convenant 18-/18+ en het convenant SA.  
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5.3 Aanbevelingen  

Naar aanleiding van het onderzoek, de daaruit voortkomende resultaten en conclusies zullen 

er in dit hoofdstuk aanbevelingen worden gedaan voor de opdrachtgever. De aanbevelingen 

zijn er op gericht de bekendheid en het gebruik van het convenant te versterken zodat er in 

een eventuele volgende evaluatie gekeken kan worden welke werking het convenant heeft in 

de praktijk. 
 

Aanbeveling 1: verduidelijking van de rollen en het proces  
Uit het onderzoek is naar voren gekomen dat de rollen en het proces zoals deze omschreven 

staan in het convenant niet genoeg duidelijkheid bieden. Daarnaast weten partijen ook niet 

altijd welke rol er ligt voor hun organisatie en geven organisaties andere invullingen aan de 

rollen en het proces. Er zal daarom worden geadviseerd om de rollen te concretiseren en met 

de partijen in gesprek te gaan om de rollen te verduidelijken. Daarnaast zal dit voor 

verheldering in het convenant kunnen worden opgenomen zodat het op één plek blijft en niet 

in losse documenten wordt verspreid. De volgende punten zullen besproken kunnen worden in 

het overleg:  

 Wat houden de rollen in?  

 Welke taken horen er bij de rollen?  

 Welke verantwoordelijkheid hoort bij welke rol?  

 Wie is wanneer verantwoordelijkheid?  

 Welke rol past bij welke organisatie?  

 Kan de regierol door iedere organisatie worden ingenomen?  

 Weet elke organisatie hoe elke rol er voor hen uitziet? Zo nee, hoe zou dit 

vormgegeven kunnen worden?  

 Welke organisaties/rollen hebben de verantwoordelijkheid om een toekomstplan te 

schrijven?  

 Is het haalbaar om een toekomstplan te schrijven? 

 Hoe ziet het proces eruit? 

 Wanneer kies je ervoor om met een jongere het proces in te gaan? Bij welke jongere 

kies je hier niet voor en waarom niet?  

 Welke onduidelijkheden of knelpunten zijn er nog en hoe kunnen deze worden 

verholpen of vormgegeven? (omtrent de rollen en het proces)  

 Wanneer worden de gezinscoaches of het sociaal team erbij betrokken?  

 Welke rol hebben de gezinscoaches en het sociaal team?  

 Eventuele aanvullingen vanuit de werkgroepleden/werknemers  

 

Nadat deze punten zijn besproken is het van belang om ze vast te leggen en te blijven 

evalueren. Op die manier kan er gekeken worden of de inhoud duidelijk is en hoe de rollen en 

het proces worden ingevuld in de praktijk. Bij knelpunten of belemmeringen is het belangrijk 

dat deze worden besproken, op die manier kunnen de rollen en het proces eenduidig 

bijgeschaafd worden zodat er minder ruimte is voor eigen interpretatie.  
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Aanbeveling 2: implementatie werkgroepleden en aanstellen aandachtsfunctionaris 
Er ligt een taak voor de werkgroepleden om het convenant te implementeren in de organisatie. 

Om daar extra kracht bij te zetten wordt er geadviseerd om een aandachtsfunctionaris aan te 

stellen vanuit de werkvloer. De aandachtsfunctionaris heeft een aantal verantwoordelijkheden 

en taken, dit zou er als volgt uit kunnen zien:   

 Neemt een positie in als vraagbaak, collega’s kunnen bij de aandachtsfunctionaris 

terecht met vragen over het convenant;  

 Hij/zij kan input meenemen vanuit de praktijk naar geplande overleggen;  

 Hij/zij krijgt de verantwoordelijkheid om de informatie vanuit de overleggen terug te 

koppelen aan zijn/haar collega’s;  

 Hij/zij kan knelpunten signaleren en deze inbrengen in het overleg; 

 Ruimte voor eventuele aanvullingen vanuit de werkgroepleden of werknemers. 

 

Er valt nog veel winst te behalen met de implementatie van het convenant binnen de 

organisaties. Het is lastig om te zeggen hoe een organisatie dit als beste kan doen, dit verschilt 

per organisatie en de stappen die al genomen zijn. Werkgroepleden hebben aangegeven dat zij 

meer aandacht kunnen besteden aan de implementatie van het convenant. Werknemers zijn 

niet altijd inhoudelijk op de hoogte, het convenant zal na of tijdens implementatie vooral 

concreter en praktischer moeten worden gemaakt. Daarnaast wordt er geadviseerd om het 

convenant inhoudelijk door te nemen, vooral nadat de rollen en het proces zijn verduidelijkt. 

Bij vragen vanuit de organisatie kunnen deze door de aandachtsfunctionaris worden 

meegenomen naar een overleg dat eventueel wordt ingericht.  

 

Aanbeveling 3: concretiseren van de documenten  
Er is behoefte aan concretere invulling van de documenten die onder het convenant hangen. 

Op dit moment ligt er wel een document waarin richtlijnen staan om het toekomstplan vorm te 

geven. Er is behoefte aan een concreet plan wat praktisch is en zo ingevuld kan worden. 

Eventueel kan het zo ingericht worden dat de jongere zelf al bezig kan of kan nadenken over 

hoe hij het plan wil invullen. Eventueel zou er informatie gehaald kunnen worden via de 

aandachtsfunctionarissen (wanneer deze aangesteld zouden worden) welke belangrijke 

aspecten het plan zou moeten omvatten en wat eventueel overbodig is. Uit het onderzoek is 

gebleken dat er rekening gehouden moet worden met de motivatie van de jongeren en het plan 

zo wordt ingericht dat het ook aantrekkelijk wordt gemaakt om in te vullen voor de jongeren. 

Daarnaast moet het haalbaar zijn om in te vullen en eventueel moet het aan kunnen sluiten bij 

reeds bestaande plannen. Er wordt ook aangegeven door de praktijk dat het toekomstplan 

haalbaar moet zijn. Er zal geïnventariseerd moeten worden bij de werkgroepleden en 

werknemers waar behoefte aan is en wat realistisch is. Eventueel kan er nog gekeken worden 

of het plan gedigitaliseerd kan worden. 

 

Korte samenvatting:  

- Er moet een format worden gemaakt voor het toekomstplan;  

- De kopjes moeten inzichtelijk zijn;  

- Er moet van tevoren worden geïnventariseerd waar behoefte aan is in het toekomstplan;  

- Het plan moet haalbaar zijn;  

- Het plan moet kunnen aansluiten bij reeds bestaande plannen;  

- Het plan kan eventueel gedigitaliseerd worden.  

 

Daarnaast zal er geadviseerd worden om te testen of de app ‘kwikstart’ gebruikt kan worden 

in plaats van de checklist.  
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Aanbeveling 4: vervlechting convenant 18-/18+ en convenant Sluitende aanpak 

jongeren 
Naar aanleiding van het voorstel vervlechting convenant 18-/18+ en SA in het overleg op 2 

oktober 2018 zal het advies zijn om dit voorstel aan te nemen. Omdat is gebleken dat het 

convenant nog niet wordt gebruikt in de praktijk is er nog veel speelruimte om het te 

concretiseren en eventueel aan te passen mocht dit nodig zijn. Daarnaast kent het convenant 

veel overlap met SA (Walberg, 2018). Vanuit de praktijk is er veel behoefte aan casuïstiek 

overleg, in de vervlechting is ook een voorstel gedaan voor een nieuwe overleg vorm:  

 

De aandachtsfunctionarissen zouden eventueel deel kunnen nemen aan de werkgroepen, 

hierdoor krijgen zij input en kunnen zij input leveren. Er zal dan concreet wat gedaan kunnen 

worden met de knelpunten die naar voren komen. Ook kan er op die manier meer informatie 

worden verspreid binnen de eigen organisatie door de aandachtsfunctionarissen. Het is wel 

belangrijk dat zij gevoed worden met informatie.  

 

Daarnaast is het een sterk punt dat het convenant 18-/18+ en het convenant SA veel dezelfde 

doelstellingen hebben. Doordat er vervlechting zal plaatsvinden wordt er ook gehoor gegeven 

aan de wens van de respondenten om eenvoud te creëren. Het is voor organisaties duidelijker 

waar zij terecht kunnen en de informatie wordt vanuit één (samengevoegd) convenant 

verspreid.  
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Bijlagen  

Bijlage I Samenwerkingsconvenant 18-/18+ 

Samenwerkingsconvenant 18-  18+ 
Onderstaande partners stemmen in met de volgende afspraken over samenwerking voor kwetsbare 
jongeren in de leeftijd van 18- 18+ in de gemeente Deventer. 
 
Gezinscoaches –JBOV –JGGZ –GGD- HalteZ-Jeugdzorg Pactum-Jeugdzorg Ambiq-ROC Aventus –SV VO 
Etty Hillesum – Sociale teams –Welzijnswerk Raster –Wonderkids –WSG –Gemeente Deventer. 
 

Artikel 1  Doelstelling 
Het doel van de samenwerking is de kwaliteit van leven van kwetsbare jongeren te verbeteren. Er 
wordt gezamenlijk ingezet op het realiseren van een sluitende aanpak, het verminderen van 
schooluitval, toegang tot de arbeidsmarkt en een maximale participatie in de samenleving van deze 
jongeren. 
Deze doelstellingen realiseren de partners door samenhang te creëren tussen de verschillende 
activiteiten die nodig zijn op alle leefgebieden om deze op orde te hebben of te krijgen voor deze 
groep jongeren voor hun 18e verjaardag.  
De partners willen in dialoog met de kwetsbare jongeren de regie voeren over zijn of haar hulp- en 
dienstverleningstraject.  

 Dit doen zij door: 

 verantwoordelijkheid te nemen in het op assertieve wijze zoeken naar een passende 
oplossing: doen wat nodig is.  

 daadwerkelijk vorm te geven aan het integrale karakter van het aanbod: een domein 
overstijgend probleem is een probleem van alle betrokkenen  

 alleen afspraken te maken die nagekomen kunnen worden en deze uitvoeren: betrokkenen 
zijn aanspreekbaar en spreken elkaar aan.  

 inzichten en informatie te delen: we leren van elkaar. 

 

Artikel 2 Wettelijke verantwoordelijkheden en beleidskaders 
 De Jeugdwet ondersteunt de jongeren – met de inzet van jeugdhulp - tot achttien jaar. Een 

korte verlenging binnen de jeugdwet is mogelijk. 

 De participatiewet stelt als doel; meer samenhang op het terrein van participatie, 
ondersteuning en begeleiding, met een zorgplicht voor scholing en re-integratie. 

 De WMO biedt regels en afspraken op het gebied van de gemeentelijke ondersteuning voor 
volwassenen op het gebied van zelfredzaamheid, participatie, beschermd wonen en opvang. 

 De Zorgverzekeringswet of Wet langdurige zorg. Een verzekerde heeft recht op zorg die op 
zijn behoeften, persoonskenmerken en mogelijkheden is afgestemd. Omdat hij/zij, vanwege 
een psychische aandoening of beperking of een verstandelijke, lichamelijke of zintuiglijke 
handicap, een blijvende behoefte heeft aan ondersteuning en begeleiding. 

 De Leerplichtwet bepaalt dat kinderen tussen de 5 en 16 jaar onderwijs moeten volgen. Voor 
jongeren die op hun 16e nog geen startkwalificatie hebben in de vorm van mbo-, havo- of 
vwo-diploma, geldt tot hun 18e een kwalificatieplicht. Leerplichtontheffing kan verkregen 
worden op grond van een ernstige meervoudige beperking. 

Alle afspraken uit bovengenoemde wetgeving inclusief het gebruik van beleidsruimte die gevonden 
kan worden, gelden ook voor deze overeenkomst. 
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Artikel 3  Procesbeschrijving 
Het proces bestaat uit de volgende stappen  

- signaleren  
- ondersteunen 
- screening, gebruik Checklist 
- procesregisseur toewijzen 
- gebruik Toekomstplan,  
- traject afspreken en uitvoeren 
- warm overdragen (indien van toepassing) 

 
Door samenwerking tussen de aanbieders ontstaat er meerwaarde in de begeleiding van deze 
kwetsbare groep jongeren. 
Deze meerwaarde komt tot uitdrukking in vier prestaties.  

1. Het tijdig(er) signaleren van jongeren die een mogelijk risico vormen in de overgang van 18- 
naar 18+ en hierop acteren 

2. Er wordt (regie op de) ondersteuning voor de jongere/jongvolwassene gerealiseerd, waarbij 
integraliteit en continuïteit van ondersteuning voorop staan.  

3. Al ingerichte meld- en coördinatie- en hulp- en dienstverleningspunten voor cliënten worden 
versterkt en spelen een rol in het realiseren van de juiste ondersteuning voor de jeugdige. Zij 
zijn bekend en beschikbaar voor allen. 

4. Het signaleren en oplossen van ondervonden knelpunten in de hulp- en dienstverlening. 
5. Het vastleggen en bespreken van aantallen en aard van de problematiek in Deventer. Deze 

gegevens vormen de input voor het beleidsproces dat gericht is op kwaliteitsverbetering van 
de zorg voor jeugd en jongvolwassenen. 

 

Artikel 4  Procesregie 
De signaleerder inventariseert de problematiek en helpt – indien nodig - bij het vinden van een 
ondersteuner. De ondersteuner is de keuze van de jongere zelf. De jongere vult met hulp van de 
signaleerder en ondersteuner de afgesproken stappen op de checklist in met als doel om te kijken of 
er eerste nood is die de ondersteuner kan lenigen. 
De ondersteuner is primair aan zet om het proces in gang te zetten, zodat de afgesproken stappen op 
de genoemde leefgebieden kunnen worden gezet.  
De partners spreken af dat de gezinscoaches in het geval dat er sprake is van jeugdhulp de regie op 
zich nemen. De sociale teams nemen de regie op zich indien de klant, eventueel met behulp van de 
ondersteuner, hierom vraagt. Dit houdt onder andere in dat de gezinscoaches en de sociale teams 
gebruik maken van de al bestaande overleggen en dat de toeleiding zo ingericht is dat de 
gesignaleerde jongeren uit de doelgroep gemeld kunnen worden.  
De bevindingen worden vastgelegd in het toekomstplan van de jongere. De gezinscoach of het 
sociale team organiseert een werkoverleg met alle betrokkenen om de problematiek te bespreken en 
de afspraken vast te leggen. De procesafspraken worden vastgelegd in het toekomstplan. Knelpunten 
in de uitvoering  legt de gezinscoach of wijkteammedewerker voor aan de contactpersoon – in de rol 
van expert van desbetreffende leefgebied-van de werkgroep 18-18+  gemeente Deventer.  
 
De benoemde rollen kunnen door één en dezelfde persoon worden uitgevoerd, dat hoeft niet.  
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Artikel 5  Aansluiting op andere ketens 
Soms vallen sociaal kwetsbare en zorg mijdende jongeren/jongvolwassenen ook onder de definities 
van andere (toekomstige) ketens, zoals die voor veelplegers, jeugd of mensen in crisis. Deze 
jongeren/jongvolwassenen worden door gezinscoaches en de sociale teams wel opgenomen en 
gevolgd, maar de feitelijke zorgcoördinatie komt na overleg bij de regisseur van de andere keten te 
liggen. Hierdoor blijft er zicht op de gehele jeugd en jongvolwassenen problematiek in de regio. De 
gezinscoaches en de sociale teams dragen zorg voor een goede schakeling met de andere ketens.  
 

Artikel 6  Inspanningsverplichting alle ketenpartners 
De ketenpartners dragen zorg voor een tijdige melding van nieuw gesignaleerde jongeren of 
jongvolwassenen bij de gezinscoaches of bij de sociale teams. In overleg met de ondersteuner dragen 
zij er zorg voor dat hun hulp- of dienstverleningsaanbod beschikbaar komt voor de 18- 18+ cliënt. De 
ketenpartners spannen zich er naar vermogen toe in om een oplossing te vinden voor de knelpunten 
die uit de ketensamenwerking naar voren komen.  
 

Artikel 7 Inspanningsverplichting partners die ondersteuners leveren 
De ondersteunersrol wordt vaak al bekleed (soms in combinatie) door de volgende organisaties: 
verslavingszorg, jeugdzorg, maatschappelijke opvang, welzijn, JGGZ, werk en inkomen, reclassering, 
maatschappelijk werk, ouders en/of familie 
 
De professionals of ouders/familie/vrienden vervullen de ondersteunersrol voor die cliënten die in 
het daartoe ingerichte werkoverleg is afgesproken. 
 

Artikel 8  Naleving en wijziging van de overeenkomst 
 De ketenpartners onderschrijven de doelstelling van deze overeenkomst en verplichten zich 

ieder voor zover het zijn verantwoordelijkheid betreft de in dit convenant vastgelegde 
afspraken na te komen.  

 Indien er sprake is van omstandigheden die naar het oordeel van één van de ketenpartners 
zouden moeten leiden tot herziening van deze overeenkomst wordt hierover overleg 
gevoerd binnen het Werkgroep Overleg 18-18+ Deventer. 

 Wijzigingen van of aanvullingen op deze overeenkomst zijn slechts geldig voor zover zij 
schriftelijk tussen alle ketenpartners zijn overeengekomen. 

 Deze overeenkomst is niet in rechte afdwingbaar en wordt na 11 maanden geëvalueerd 
 

Artikel 9  Werking 
Deze overeenkomst bevat vijf bijlagen en deze maken onlosmakelijk onderdeel uit van de 
ketensamenwerkingsovereenkomst: 
I Stappenplan van 18- naar 18+ 
II  Werkdocument 18- 18+ ketensamenwerking in de gemeente Deventer. 
III Checklist 
IV Toekomstplan 
V Slimme/ondersteunende landelijke sites 
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Het samenwerkingsconvenant  treedt in werking te Deventer op  

1 februari 2018 en wordt jaarlijks geëvalueerd. 
 

    

Organisatie Functie Naam Handtekening 

Gemeente Deventer Wethouder Jan Jaap Kolkman 
 

 

 
Gezinscoaches 

Coördinator  Janine Duiven  

 
Sociale teams 

Procesmanager  René Gort Erbrink  

 
Jeugdbescherming 
Overijssel 

Teamleider  Liesbeth Gilhuis  

 
Stichting Jeugd ggz 

Regiomanager 
Jeugd ggz 

Jan 
Schoorlemmer 
 

 

 
GGD 

Teammanager JGZ 
Deventer 

Maaike 
Veenbergen 

 

 
HalteZ 

Directeur Ilona Ordelman-
Zuidema 

 

 
Pactum 

Regiomanager Alina de Lange  

 
Ambiq 

Clustermanager Jurre de Jong  

 
ROC Aventus 

Relatiemanager 
Strategie & 
Onderwijs 

Noël Relker  

 
Samenwerkingsverband VO 
Etty Hillesum 

Lid centrale directie Wiebo Spoelstra  

 
Welzijnswerk - Raster 

Senior 
jongerenwerker 

Geertje Kleine 
Schaars 

 

 
Wonderkids 

Directeur Simone Cieraad  

 
WSG 

Gebiedsmanager Sanne Kooiman  

Leerplicht/RMC, gemeente 
Deventer 

Coördinator Birgitte Flapper  

Deventer Werktalent Manager Dianne Kortschot  

Inkomensondersteuning, 
gemeente Deventer 

Teammanager  Lambert Manden  
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Bijlage II Topiclijst 
 

Evaluatie convenant 18-/18+ 

 

Onderzoeksvragen die beantwoord worden middels de interviews:  

2. welke activiteiten worden er ontplooid als invulling van de doelstellingen die worden 

gesteld in artikel 1 van het samenwerkingsconvenant 18-/18+? 

 

3. Hoe wordt er door de professionals invulling gegeven aan de regie en het proces zoals 

omschreven in artikel 3 en 4 in het samenwerkingsconvenant 18-/18+? 

 

4. Welke sterke punten en verbeterpunten (in de uitvoering van het samenwerkingsconvenant 

18-/18+) zijn er aan te wijzen volgens de professionals? 

 

5. Op welke wijze zouden de verbeterpunten vormgegeven kunnen worden volgens de 

professionals?      

 

Onderwerp    Voorbeeld vragen  

Ervaringen     Wat is uw ervaring met het convenant?  

Wat merken de jongeren van het convenant? Wat is 

daarin anders dan voorheen? 

Welke veranderingen ziet u sinds het convenant in 

werking is?   

 

Werkgroep leden Wat hebt u gedaan om de werkvloer op de hoogte te 

brengen van het convenant? 

 

Rollen      Welke invulling geeft u aan de rollen?  

Hoe ervaart u de samenwerking tussen de verschillende 

rollen/organisaties?  

 

Signaleerder  Welke taken en verantwoordelijkheden neemt u op zich 

als signaleerder?  

 Hoe vaak hebt u de rol van signaleerder op u genomen 

sinds het convenant in werking is?   

 

Ondersteuner  Welke taken en verantwoordelijkheden neemt u op zich 

als ondersteuner?  

 Hoe vaak hebt u de rol van ondersteuner op u genomen 

sinds het convenant in werking is?  

 Hoe vaak bent u zowel signaleerder als ondersteuner? 

 

Regierol (ST of GC) Welke taken en verantwoordelijkheden neemt u op zich 

als u de regierol heeft?  

 Hoe vaak hebt u de regierol op u genomen sinds het 

convenant in werking is? 
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Proces  Wanneer pakt u in een casus de rol van signaleerder? 

 Welke stappen doorloopt u vanaf het moment dat u een 

jongere gesignaleerd heeft? 

 Hoe verloopt de samenwerking met andere partijen in het 

gehele proces?  

 

Toekomstplan    Hoe komt een toekomstplan tot stand?  

Hoe verhoudt het toekomstplan zich tot reeds bestaande 

plannen? (zoals gezins- of ondersteuningsplan?  

Hoe ervaren jongeren het om over de thema’s van de 

checklist na te denken en doelen te formuleren?  

Welke activiteiten/acties ontstaan er aan de hand van een 

toekomstplan?  

 

Kwetsbaarheid  Op welke manier probeert u de kwetsbaarheid van de 

jongere te verminderen?  

 Kan u hier voorbeelden van geven?  

 

Sterke punten     Welke sterke punten kan u benoemen?  

Hoe denkt u dat deze punten vastgehouden kunnen 

worden? 

 

Verbeterpunten    Welke verbeterpunten heeft u aan te merken?  

     Hoe denkt u dat we deze verbeterpunten kunnen 

     toepassen? 

     Heeft u verder nog punten die u graag anders wil zien?  

 

Wet- en regelgeving  Welke belemmeringen zijn er omtrent de wet- en 

regelgeving? (bijvoorbeeld: overgang jeugdwet naar 

wmo)  
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Bijlage III Casus-analyse model  

Casus-analyse evaluatie convenant 18-/18+ 
Onderzoeksvragen die beantwoord worden middels de casus-analyse  

2. welke activiteiten worden er ontplooid als invulling van de doelstellingen die worden 

gesteld in artikel 1 van het samenwerkingsconvenant 18-/18+? (bijlage A) 

 

3. Hoe wordt er door de professionals invulling gegeven aan de regie en het proces zoals 

omschreven in artikel 3 en 4 in het samenwerkingsconvenant 18-/18+? (bijlage A) 

 
De casus zal geanalyseerd worden met de betrokken partijen. De casus wordt vooraf 

weergegeven en gemaild naar de aanwezigen bij het overleg. Ik zal voordat het overleg 

plaatsvindt de casus doornemen en een aantal punten markeren die verder uitgediept worden 

tijdens het overleg. In het overleg zal de casus worden doorgenomen van begin tot eind, ik zal 

daarbij de punten die ik gemarkeerd heb bespreken en de vooraf opgestelde vragen inbrengen 

om de genomen stappen helder te krijgen.  

Leeftijd cliënt:  

Leeftijd toen cliënt in beeld kwam:  

Organisaties betrokken bij cliënt 

Casusbeschrijving: 
 

Vragen  
Vragen die van belang zijn omtrent onderzoeksvraag 2:  

- Hoe scoort de jongere op de leefgebieden? (zie bijlage B)  

- Welke stappen zijn er ondernomen om kwetsbaarheid te verminderen?  

- Op welke manier is er een sluitende aanpak gerealiseerd?  

- Is schooluitval verminderd?  

- Is er toegang tot de arbeidsmarkt gecreëerd?  

- In hoeverre is er sprake van een maximale participatie in de samenleving? Wat kan er 

nog gedaan worden? welke acties zijn hierop uitgezet?  

- Welke activiteiten hebben zich ontplooid naar aanleiding van het toekomstplan?  

- Op welke manier is er verantwoordelijkheid genomen en gedaan wat nodig is?  

- Hoe is er vormgegeven aan de integrale werkwijze?  

- Hoe is er inhoud gegeven aan de afspraken die gemaakt zijn?  

- Op welke wijze is er informatie gedeeld tussen partijen?  

 

Vragen die van belang zijn omtrent onderzoeksvraag 3:  

- Hoe en wanneer kwam de jongere in beeld? 

- Wie heeft welke rol opgepakt? (signaleerder, ondersteuner, regierol) 

- Hoe verloopt de samenwerking?  

- Welke stappen zijn er in de hele casus genomen en door wie?   

- Hoe is het toekomstplan opgezet? (vragen om toekomstplan mee te nemen naar 

overleg, vooraf versturen via mail)  

- Hoe is er vorm gegeven aan de stappen uit het stappenplan? (zie bijlage C)  

- Hoe is de overdracht gegaan (indien van toepassing)? 

- Welke knelpunten zijn er naar voren gekomen en hoe is hiermee omgegaan?  

- Welke rol hebben de Gezinscoaches en Sociale Teams?  

- Welke procesafspraken zijn er gemaakt naar aanleiding van het georganiseerde 

werkoverleg?  
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Bijlage A (bijlage casus-analyse) 
Artikel 1 Doelstelling 

Het doel van de samenwerking is de kwaliteit van leven van kwetsbare jongeren te verbeteren. 

Er wordt gezamenlijk ingezet op het realiseren van een sluitende aanpak, het verminderen van 

schooluitval, toegang tot de arbeidsmarkt en een maximale participatie in de samenleving van 

deze jongeren. 

 

Deze doelstellingen realiseren de partners door samenhang te creëren tussen de verschillende 

activiteiten die nodig zijn op alle leefgebieden om deze op orde te hebben of te krijgen voor 

deze groep jongeren voor hun 18e verjaardag.  

 

De partners willen in dialoog met de kwetsbare jongeren de regie voeren over zijn of haar 

hulp- en dienstverleningstraject.  

Dit doen zij door: 

 verantwoordelijkheid te nemen in het op assertieve wijze zoeken naar een passende 

oplossing: doen wat nodig is.  

 daadwerkelijk vorm te geven aan het integrale karakter van het aanbod: een domein 

overstijgend probleem is een probleem van alle betrokkenen  

 alleen afspraken te maken die nagekomen kunnen worden en deze uitvoeren: 

betrokkenen zijn aanspreekbaar en spreken elkaar aan.  

 inzichten en informatie te delen: we leren van elkaar. 
 

Artikel 3 procesbeschrijving  
Het proces bestaat uit de volgende stappen  

- signaleren  

- ondersteunen 

- screening, gebruik Checklist 

- procesregisseur toewijzen 

- gebruik Toekomstplan,  

- traject afspreken en uitvoeren 

- warm overdragen (indien van toepassing) 

 

Door samenwerking tussen de aanbieders ontstaat er meerwaarde in de begeleiding van deze 

kwetsbare groep jongeren. 

Deze meerwaarde komt tot uitdrukking in vier prestaties.  

1. Het tijdig(er) signaleren van jongeren die een mogelijk risico vormen in de overgang 

van 18- naar 18+ en hierop acteren 

2. Er wordt (regie op de) ondersteuning voor de jongere/jongvolwassene gerealiseerd, 

waarbij integraliteit en continuïteit van ondersteuning voorop staan.  

3. Al ingerichte meld- en coördinatie- en hulp- en dienstverleningspunten voor cliënten 

worden versterkt en spelen een rol in het realiseren van de juiste ondersteuning voor 

de jeugdige. Zij zijn bekend en beschikbaar voor allen. 

4. Het signaleren en oplossen van ondervonden knelpunten in de hulp- en 

dienstverlening. 

5. Het vastleggen en bespreken van aantallen en aard van de problematiek in Deventer.  

6. Deze gegevens vormen de input voor het beleidsproces dat gericht is op 

kwaliteitsverbetering van de zorg voor jeugd en jongvolwassenen. 
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Artikel 4 procesregie  
De signaleerder inventariseert de problematiek en helpt – indien nodig - bij het vinden van 

een ondersteuner. De ondersteuner is de keuze van de jongere zelf. De jongere vult met hulp 

van de signaleerder en ondersteuner de afgesproken stappen op de checklist in met als doel 

om te kijken of er eerste nood is die de ondersteuner kan lenigen. 

De ondersteuner is primair aan zet om het proces in gang te zetten, zodat de afgesproken 

stappen op de genoemde leefgebieden kunnen worden gezet.  

De partners spreken af dat de gezinscoaches in het geval dat er sprake is van jeugdhulp de 

regie op zich nemen. De sociale teams nemen de regie op zich indien de klant, eventueel met 

behulp van de ondersteuner, hierom vraagt. Dit houdt onder andere in dat de gezinscoaches en 

de sociale teams gebruik maken van de al bestaande overleggen en dat de toeleiding zo 

ingericht is dat de gesignaleerde jongeren uit de doelgroep gemeld kunnen worden.  

De bevindingen worden vastgelegd in het toekomstplan van de jongere. De gezinscoach of het 

sociale team organiseert een werkoverleg met alle betrokkenen om de problematiek te 

bespreken en de afspraken vast te leggen. De procesafspraken worden vastgelegd in het 

toekomstplan. Knelpunten in de uitvoering  legt de gezinscoach of wijkteammedewerker voor 

aan de contactpersoon – in de rol van expert van desbetreffende leefgebied-van de werkgroep 

18-18+  gemeente Deventer.  

 

De benoemde rollen kunnen door één en dezelfde persoon worden uitgevoerd, dat hoeft niet.  
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Bijlagen B (bijlage casus-analyse) 
 

 
Leefgebieden  Bij aanmelding/signalering Nu 

1. zingeving  

 

 

 

 

 

  

2. wonen  

 

 

 

 

 

  

3. financiën 

 

 

 

 

 

  

4. sociale relaties  

 

 

 

 

 

  

5. lichamelijke gezondheid 

 

 

 

 

 

  

6. psychische gezondheid  

 

 

 

 

 

  

7. werk/dagbesteding  
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Bijlage C (bijlage casus-analyse) 
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Bijlage IV Uitwerking interviews 

Interview ROC Aventus      Woensdag 5 september 2018 

Positie: werkgroeplid  

Categorie: Onderwijs  

Functie: relatiemanager Strategie en Onderwijs 

 

Functie en werkzaamheden  

Ik ben werkzaam als relatiemaner Strategie en Onderwijs, dat doe ik met name voor de 

sectoren entree onderwijs, volwassen educatie en zorg en welzijn. De laatste twee jaar zit ik 

met name op thema’s zoals: statushouders, mensen met afstand tot de arbeidsmarkt en aan de 

andere kant de kansberoepen. Wij proberen mensen zonder startkwalificatie op te leiden via 

kwalificerend onderwijs richting een kansberoep, zodat zij een diploma krijgen. Ik heb in mijn 

functie veel contact met het UWV en de gemeente. Het gaat voornamelijk om beroepen waar 

veel tekorten in zijn. Het gaat met name om omscholing, ook voor mensen die in een baan 

zitten waar geen toekomst in zit. Er wordt maatwerk geleverd. Mensen verlaten de school met 

een werkplek, dit kan ook BBL zijn. Aventus heeft 5 sectoren en daarnaast allerlei extra 

diensten. Er werken in totaal 1100 medewerkers, verdeeld over verschillende organisaties. Bij 

elke sector is er aandacht voor de kwetsbare doelgroep, maar juist bij de afdeling E&E is er 

meer sprake van kwetsbare mensen en daardoor ook meer ondersteuning nodig. Vaak is er 

namelijk al wel iets gebeurd in het verleden van de jongere waardoor hij/zij het diploma niet 

heeft gehaald en gestagneerd is. Daarnaast is er ook een loopbaanexpertise centrum, hier zijn 

psychologen betrokken en is er ook nog extra ondersteuning bijvoorbeeld bij beroepskeuze. 

Bij strategie en onderwijs zit ook begeleiding ondergebracht, daardoor ben ik de 

afgevaardigde van het ROC. Eerst waren wij namelijk niet betrokken, via een collega van het 

Etty Hillesum College hebben wij gehoord van het convenant. Wij hebben toen aan de bel 

getrokken en zijn op die manier in aanraking gekomen met het convenant. Omdat ik de 

contacten met de gemeente heb ben ik degene die de contactpersoon is. Ik ben erin gestapt  

omdat ik dacht: laten we eens zien, op een gegeven moment is het proces wel duidelijk voor 

ons als onderwijs en ga ik ervoor zorgen dat het intern wordt uitgezet. Daar zijn we nog niet. 

Ik heb de wethouder gesproken tijdens het ondertekenen van het convenant en die gaf aan dat 

we zo snel mogelijk mensen uit de inhoud erbij betrekken die het echt handen en voeten 

kunnen geven. Omdat ik toen al dacht; het is niet helemaal mijn expertise, heb ik bij het 

tweede tekenmoment twee medewerkers meegenomen die meer betrokken zijn bij de 

doelgroep.  

 

Ik heb de vragen gezien voor de tijd en wist deze niet goed te beantwoorden. Naar mijn idee 

hebben we in april het convenant getekend met de medewerkers. We zijn toen met de hele 

groep bij elkaar geweest en vanaf dat moment was het de bedoeling dat we het echt zouden 

uitwerken. Ik kan in het convenant ook niet de specifieke rol terug zien die voor het 

onderwijs, terwijl ik wel weet dat hij er echt ligt. Ik zat heel erg in dubio of ik wel een 

afspraak met jou moest maken omdat ik weinig ervaring heb met het convenant en daardoor 

weinig input heb. Ik weet niet goed welke werkwijze moet worden uitgezet in het onderwijs 

om het convenant handen en voeten te geven.  

 

Ervaringen   

Ik heb zelf geen ervaring met het convenant. Ik heb de vraag wel neergelegd bij een collega, 

intake en begeleider entree en educatie, hij gaf hetzelfde aan. Hij heeft ook nog niet gewerkt 

met het convenant. Hij vindt het moeilijk om in te schatten welke rol het onderwijs heeft in 

het convenant. Hij heeft ook veel contact met de kwetsbare doelgroep. Hij had altijd al contact 

met de verschillende instanties, bijvoorbeeld: het MDO, het schakelpuntoverleg, isa (intake 
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sluitende aanpak). Dat was er allemaal al, hij zou dan bijvoorbeeld de ondersteuners rol 

innemen. Wanneer een jongere wordt aangemeld en er is twijfel over schoolbaarheid of 

leerbaarheid, dan wordt deze jongeren besproken in het isa of schakelpuntoverleg om te 

kijken wie er al bij betrokken zijn. De intake en aanpak wordt dan samen gedaan. De jongere 

kan je op die manier beter vasthouden en betere begeleiding bieden. Ik vind de werkwijze die 

er is met het isa en schakelpunt overleg prettig. Op dit moment wordt er dus vanuit die 

overleggen samen gekeken wie de jongere oppakt en wie de verantwoordelijkheid neemt in de 

casus. Ook wordt er afgesproken welke instanties er dan bij betrokken worden. Dit loopt 

eigenlijk gelijk met het convenant, want ook hier zijn afspraken gemaakt. Ik heb zelf de 

ervaring dat ik nergens heel diep in zit, dit maakt het lastiger om de vraag te beantwoorden. 

Het is cruciaal, want ik denk je met het isa en schakelpunt de punten hebt die je oogt te 

bereiken met het convenant. Dus waarom is het convenant nodig als er al isa en schakelpunt 

overleg zijn? Iedereen die erbij betrokken is vindt dat het goed werkt. Ik heb het eerder 

gevraagd in het overleg, wat zijn de verschillen tussen het schakelpunt en isa en het 

convenant. Ik vind het lastig om dat in te schatten. Het is mij wel uitgelegd, maar ik denk dat 

isa puur de intake is voor schoolbaarheid leerbaarheid te bepalen. Schakelpunt is een 

samenwerking van alle partijen wanneer er in het algemeen iets is met een jongere. 

Bijvoorbeeld wanneer een jongere gesignaleerd wordt. In het schakelpunt en isa staan ook 

afspraken vermeld over regie en proces. Afhankelijk van de jongere ligt het eraan wie er 

betrokken zijn bij de casus. 

 

Toen ik jouw lijstje zag toen dacht ik wel, nu is het een goed moment om te kijken waar het 

convenant wel is opgepakt en waar er nog verbetering ligt. Bij het loopbaan expertise centrum 

is er al wel wat opgepakt, maar ook daar wachten ze op meer handvatten denk ik. Misschien 

moeten wij het wel hoger aanvliegen dat kan ook. Ik vroeg aan een collega die veel contact 

heeft met de andere partijen, of hij merkt dat het convenant leeft? Of aspecten uit het 

convenant? Maar hij heeft daar ook nog geen ervaring mee vertelde hij. Ook daar is geen 

toekomstplan met hem gedeeld door andere betrokken partijen.  

 

Rollen  

De rollen zijn wel aanwezig, maar worden niet uitgevoerd vanuit het convenant. Er wordt wel 

gesignaleerd en een ondersteunersrol aangenomen, maar er wordt vervolgens geen 

toekomstplan gemaakt met de leerling. Dit kost teveel tijd om dit bij alle leerlingen te doen 

waarbij gesignaleerd wordt. Er wordt dus ook niet gewerkt vanuit het stappenplan van het 

convenant, maar op eigen werkwijze zoals hij voorheen ook was. Het ligt er heel erg aan 

welke stappen nu worden gezet als er gesignaleerd wordt, dit is bijvoorbeeld afhankelijk van 

de partijen die betrokken zijn.  

 

Er zijn nieuwe partijen betrokken die geen duidelijke rol hadden bij het schakelpunt. Of bij 

isa. Isa wordt veel te weinig ingezet, eigenlijk zou dat veel meer moeten gebeuren. Eventueel 

in samenwerking met het convenant. Iedereen die erbij betrokken is, vindt het een hele 

prettige manier van werken (isa en schakelpunt). Het verbaast ons dat er dus niet meer 

gebruik van wordt gemaakt. De gemeente heeft daar namelijk een budget voor en Aventus 

ook. Er zou veel meer gebruik van gemaakt kunnen worden dus.  

 

Hoe zouden de rollen gebruikt kunnen worden bij Aventus op de werkvloer zodat het 

convenant wel werkend is? Welke rollen liggen er voor jullie?  

De rol van signaleerder, maar die wordt al volop gebruikt, al dan niet vanuit het convenant. 

Niet volgens het stappenplan.  

Is dat mogelijk? Hoe zou dat dan gaan?  
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Volgens de stappen uit het stappenplan, zou dat kunnen? (uitleg gegeven) wij zouden er wel 

aan mee kunnen werken, vooral vanuit het loopbaan expertise centrum. Vooral wanneer uitval 

dreigt of een probleem gesignaleerd wordt. Worden de rollen vervuld? Ik denk niet dat het 

voor alle leerlingen mogelijk is om dit toe te passen, al is er wel een gros wat er gebaat bij zou 

zijn. Het toekomst plan kost teveel tijd om op te zetten. Het aantal jongeren met 

begeleidersbehoefte is daarvoor te groot, er zou dan een afdeling opgezet moeten worden.  

Is het wel mogelijk in samenwerking met een andere organisatie?  

Ja zeker, dit gebeurt al volop. De werknemers hebben hier meer zicht op. De ondersteunersrol 

wordt al wel aan een ander gegeven. De samenwerking is daarna wisselend, het ligt eraan of 

een jongere op school kan blijven. Soms lukt dit niet. Op niveau één bijvoorbeeld zit een 

aparte begeleidingsstructuur en daar zijn andere samenwerkingsvormen van toepassing, 

omdat deze jongeren meer hulp behoeven.  

 

Proces 

Soms duurt het even voordat alles in werking is getreden, er zijn bijvoorbeeld heel veel 

jongeren die zich inschrijven bij ons maar eigenlijk nooit daadwerkelijk starten met de studie. 

Zij krijgen ondertussen wel studiefinanciering en zijn daardoor ook niet zichtbaar bij de 

gemeente. voordat dit gesignaleerd wordt gaat er ook wat tijd overheen. Vaak ben je al 

maanden verder. Iemand hangt thuis of waar dan ook. Het wordt wel gemeld, maar soms te 

laat. Dat zijn dingen waarvan ik denk, daar zouden we meer op moeten samenwerken.  

Wie pakt het dan op? Er wordt door de begeleiders (als er hulpverlenersinstanties in beeld 

zijn) wel gemeld, maar ik durf het niet helemaal zeker te zeggen. Ik zit daar minder goed in. 

Wat mij betreft mogen daar duidelijkere stappenplannen voor komen, bijvoorbeeld termijnen. 

Ik ben benieuwd hoe we dat als onderwijs in combinatie met het convenant kunnen doen.  

Wat mis je aan de stappenplannen van het convenant? Niet eens zo zeer in het convenant, als 

je de hele structuur bij ons wilt aanpassen daar gaat heel veel tijd inzitten. Het moet hogerop 

worden belegd, bij elke sector worden geïmplementeerd. Het kost veel tijd en dat is lastig om 

om te zetten. Voordat iedereen weet wat de bedoeling is ben je wel even op weg. Daarnaast 

zijn er ook verschillende locaties in verschillende gemeentes, dit zorgt weer voor ander beleid 

per gemeente, Maar wij willen hier wel mee aan de gang. Ik heb het nu neergelegd bij het 

loopbaan expertise centrum, ik heb een afspraak gemaakt met degene die binnen strategie en 

onderwijs begeleiding in haar portefeuille heeft. Daarnaast is de vraag nog; waar zien wij 

onze rol? Tijdens het overleg wordt er dieper ingegaan op de vraag hoe het eruit ziet voor 

hulpverleningsinstanties en welzijn instanties, maar hoe het onderwijs erin past mis ik nog een 

beetje. Wij hebben er wel wat hulp bij nodig, het was ons idee dat het verder uitgewerkt zou 

worden. zodat wij meer handvatten hebben. Het neemt niet weg dat als wij de rol hebben, dat 

we nu al kijken hoe past het convenant daar in. 

 

Toekomstplan  

Er wordt niet gewerkt met toekomstplannen, wel heeft een leerling altijd een dossier. Vaak is 

er dan ook al iemand bij betrokken en wordt er contact gezocht als het nodig is.  

 

Wanneer een jongere aangemeld wordt, welke activiteiten komen er dan tot stand?  

Dat ligt er heel erg aan wie het is, waar is de jongere aangemeld? 9 van de 10 keer is er al 

iemand bij betrokken, bijvoorbeeld: de mentor, loopbaanbegeleider enz. We hebben dat 

allemaal in een handboek begeleiding staan. Soms komt er een mdo tot stand, een jongeren 

wordt daar in besproken. Maar ook dit is per gemeente weer anders. We proberen dezelfde 

afspraken te hantering, maar ook dit is soms anders per locatie.  
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Kwetsbaarheid 

- niet besproken  

 

Sterke punten  

Wat ik het afgelopen half jaar heb gemerkt is dat isa meer dan de helft niet bekend was net 

zoals het schakelpunt. Door het convenant en de overleggen is dit al wel meer bekend 

geworden bij de andere partijen. Daarnaast is er het inzicht gekomen dat we al jaren met 

elkaar werken, maar het niet lukt om het goed werkend te maken binnen de praktijk. Het 

convenant heeft namelijk zeker sterke punten; de samenwerking, het toekomstplan, 

duidelijkheid omtrent verwachtingen. Ook dat mensen weten wat er bedoelt wordt met een 

term en dit dan meteen begrepen wordt door elkaar, bijvoorbeeld het toekomstplan. Het is 

alleen ontzettend belangrijk dat het goed geïmplementeerd wordt. De organisaties moeten 

daarbij ook de juiste acties zetten, wij als Aventus vonden en vinden dat heel lastig. Hoe ga je 

dit doen in een grote organisatie?  

 

Het hele inzicht omtrent bovenstaande heeft het al opgeleverd. 

 

Verbeterpunten  

- Meer handvatten vanuit het convenant voor de praktijk, gericht op het onderwijs  

er is tijd nodig om het werkbaar te maken.  

- Het moet duidelijker zijn hoe isa en schakelpunt overleg zich verhoudt tot het 

convenant. 

- Partijen bij elkaar brengen en sessies voeren om te kijken hoe het geïmplementeerd 

kan worden en wat we daarin van elkaar nodig hebben. Om echt te kijken waar je 

tegenaan loopt. Meer kijken hoe het ingericht kan worden met de nieuwe opzet en 

nieuwe afspraken.  

- Gebruik maken van wat er al is. 

- Wat goed werkt en vooral verbeterd kan worden; bekendheid en inzetten van de 

middelen (taak van gemeente en werkgroepleden). 

- Waar ik zelf behoefte aan heb is de duidelijkheid wie de verantwoordelijkheid moet 

nemen, van wie wordt verwacht stappen te nemen? Waar zit het onderwijs in het 

proces. Meer concreet maken, als het onderwijs signaleerder is, wat zijn dan de 

stappen? Wanneer iemand verantwoordelijk is in de casus.  

- Meer uitwerken in processen. Ook met name welke rol het onderwijs daarin heeft in 

combinatie met isa en vervlechten van elkaar.  

 

Wet- en regelgeving   

Dat durf ik niet te zeggen, ik denk dat het de privacy wetgeving is. Het delen van informatie 

met elkaar zou een belemmering kunnen zijn.  
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Interview sociaal team       5 september 2018 

Positie: werknemer 

Categorie: toegang   

Functie: medewerker sociaal team 

 

Functie en werkzaamheden  

Ik ben medewerker sociaal team en werk bij Voorstad, dit is via de moederorganisatie MEE. 

De belangrijkste taak is de toeleiding naar de WMO, indicatiestelling voor huishoudelijke 

hulp, dagbesteding, vervoer en begeleiding. Een belangrijke taak is ook present en zichtbaar 

zijn in de wijk. De vinger aan de pols contacten horen daar ook bij. Samen met de 

wijkmanager zijn wij het eerste aanspreekpunt in de wijk voor bewonersgroepen als zij 

bijvoorbeeld vragen hebben over groen, leefbaarheid, veiligheid of bijvoorbeeld een 

buurtfeest willen organiseren. De wijkmanager is vanuit de gemeente, in elke wijk zit er één. 

Hij is de verbinding tussen bewoners en de gemeente, hij maakt de vertaalslag. In elk sociaal 

team zijn er mensen gedetacheerd, ieder met hun eigen specialisme. Bij voorstad werken we 

heel erg als generalist, in principe doe je alles. Als je het specialisme nodig hebt van een 

collega dan neem je die mee. Omdat ik medewerker ben van MEE zou mijn specialisme 

moeten zijn mensen met een beperking, maar ik ben geen oud gediende van MEE. Ik ben later 

bij de sociale teams gekomen. Ik ben er toen later ingevlogen, ik heb een achtergrond in de 

jeugdzorg. Ik heb bij Pluryn gewerkt, bij Jan Pieter Heije en opgeleid als welzijnswerker en 

kinderwerk gedaan. Echt het wijkgericht werken is wel wat goed bij mij past. Er zijn dus geen 

specialisten wat dat betreft. De nuldelijns zorg is nu dus ondergebracht binnen de sociale 

teams.   

 

Ervaringen   

Ik heb meegetekend vanuit de werk vloer in april. Ik ben daarnaast deelnemer bij het 

jeugdnetwerkoverleg en daar hebben we wel het een en ander besproken. Wat betekent het 

toekomstplan? Hoe gaan we daar mee om? Wat voor afspraken maken wij hier onderling 

over? In het overleg is een voorzitter jeugdnetwerk, zij zit alle overleggen van jeugdnetwerk 

in de stad voor. Zij kan dus de verbinding leggen tussen de verschillende jeugdnetwerken. 

Sociaal team, Raster, Jeugdagent, team Toezicht, kinderwerk, gezinscoaches zijn de vaste 

partners in het jeugdnetwerk. Het wordt vanuit Raster gecoördineerd. Dat is eigenlijk al een 

heel lang durend overleg/convenant wat we met elkaar hebben. individuele casuïstiek kan 

daar ook worden opgepakt. Verder heb ik geen ervaringen met het convenant. Het is getekend 

en dat is het dan ook. Op de werkvloer is er verder ook niks mee gedaan, we zijn erover 

geïnformeerd dat wel. Je moet zelf actief gaan lezen als je er geïnteresseerd in bent, daar 

wordt niet op getraind, gestuurd of gecoacht. Binnen ons team is dat in ieder geval niet zo, als 

ik voor voorstad mag spreken. Mijn collega’s hebben geen weet van het convenant. Ze weten 

dat ik toen ben mee gaan tekenen, maar daar houdt het mee op.  

 

Rollen en proces  

Wij signaleren niet direct, dat doen de jongerenwerkers en jongerencoaches van Raster, zij 

zijn de eerste partij. Die zijn op straat een staan dichterbij. Het komt wel steeds meer voor dat 

wij bij ouders thuiskomen en daar een jongere van 17 op de bank zit en dan vraag ik wel of ze 

weten dat het financiële plaatje straks anders wordt als de jongere 18 is geworden en hoe ze 

dat gaan organiseren. Ook vraag ik door, bijvoorbeeld of de zoon of dochter al een studie 

keuze heeft gemaakt en hoe dit eruit gaat zien. op die manier is er dan meer ingang, wanneer 

de jongere dan 18 is en de jongeren onder de sociale teams vallen. Ik doe wel altijd een check 

of de jongere bekend is bij de gezinscoaches zo niet, dan stem ik af met de gezinscoaches af 

of ik mezelf betrokken kan maken. Het is niet zo dat dan de gezinscoach eerst nog een 
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halfjaar betrokken is en wanneer de jongere dan 18 wordt het dossier overgaat naar de sociale 

teams. Vanuit de rollen met het convenant loopt dit steeds beter, de samenwerking met de 

gezinscoaches. Formeel gezien kan het soms dus wel anders geregeld worden dan wat er 

letterlijk in de wet staat, bijvoorbeeld dus eerder de zorg oppakken dan 18e verjaardag. We 

stemmen daarin goed af met elkaar of samen op huisbezoek. En soms glippen er wel wat 

jongeren tussendoor, maar dat is voornamelijk bij jongeren die vanuit de 

jeugdwet/jeugdbescherming komen, bijvoorbeeld jongeren die vanuit een onder 

toezichtstelling komen van de Williamschrikkergroep, Jeugdbescherming, jeugdreclassering. 

Die worden dan 18 en zijn niet bij ons bekend, ook krijgen wij geen of te laat pas een 

overdracht. Partijen geven dan aan dat zij formeel daar niks meer in hoeven en vragen dan 2 

weken na 18e verjaardag of sociale teams dat kunnen oppakken. Soms wordt er ook gevraagd 

of het met terugwerkende kracht hulp kan worden geïndiceerd. Daar valt dus nog winst te 

behalen. We merken dat zij ons soms niet weten te vinden.  

 

1x in de 6 weken is het jeugdnetwerkoverleg, daarin worden altijd groepen of jongeren 

gesignaleerd. Verder signaleer ik meerdere keren per week, dan zie ik dingen en sla ik dat in 

mijn achterhoofd op. Ik overleg dat altijd met een collega. Dit is in allerlei vormen, 

bijvoorbeeld bij mensen op de bank, bij activiteiten, bij overlast meldingen. In alle gevallen 

deel ik de signalen met collega’s van raster, zij zitten schuin tegenover ons. Dat is heel 

makkelijk om even binnen te lopen, er zijn korte lijnen. We kijken wie actie gaat uitzetten en 

de verantwoordelijkheid pakt in de casus, dit is per jongere verschillend. We kiezen dan ook 

wat strategisch beter past. Bijvoorbeeld een jongere die voor de zomervakantie bij mij kwam, 

hij vertelde dat hij is gestopt met school en een baan heeft gevonden. Hij vroeg mij of ik wilde 

helpen bij het regelen van vrijstelling, toen heb ik gedacht dit is een mooie voor de 

jongerencoach, die pakt het op en neemt de relatie met de jongere dus over. De ondersteuners 

rol wordt dan ingezet.  

 

De regierol komt vaak voor, plan bewaken en zorgen dat het uitgevoerd wordt. Het voordeel 

van het convenant vind ik dat mijn manager hem heel scherp heeft weggezet in de taak, dat 

helpt mij wel om kritisch te zijn wat doe ik zelf en wat is de taak van een ander? Ik bewaak nu 

veel meer het plan, ik zorg dat het op orde is. Wat ik geleerd heb vanuit het convenant is dat 

ik niet van alles op mijn bordje mee terug neem. Activiteiten worden gedelegeerd bij andere 

partijen en tegelijkertijd monitoren of het gebeurt. Ik zet in grote lijnen uit wat de activiteiten 

zijn, maar het kan wel heel feitelijk zijn. de andere partij zet hem dan concreter uit. 

Bijvoorbeeld ik zeg; de financiën moeten over een half jaar op orde zijn, de hulpverlener 

maakt het dan specifieker. Soms komt het terug, dan is er wel meer ondersteuning nodig. 

bijvoorbeeld een ouder die buiten beschouwing gelaten moet worden voor de 

studiefinanciering, ik help mee met de verklaring, ik lever de stukken dan aan. Wij schrijven 

dan een onderbouwing.  

 

Het loopt nu gewoon zoals het lopen moet, de contacten zijn er en er is niet heel erg behoefte 

aan meer. Samenwerking loopt stevig, met bepaalde partijen. Taken verdelen en dat wordt al 

gezet. Verantwoordelijkheid wordt gepakt.  

 

Toekomstplan  

Je hebt natuurlijk het toekomstplan, maar wanneer hij ter sprake komt merk ik dat we er 

allemaal een beetje ongemakkelijk van worden. We hebben het wel binnen het jeugdnetwerk 

besproken, hoe gaan we dit handen en voeten geven. Hoe hou je het laagdrempelig en 

informeler. Wordt het dan geen dubbele handeling? Wij hebben namelijk ook het 

ondersteuningsplan. Gezinscoaches werken met hun plan van aanpak. Je bent dan vaak 
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geneigd het toekomstplan te laten liggen. Ik heb het nog nooit gebruikt en mijn collega’s ook 

niet. Ik weet dat je met elkaar afspraken maakt hoe je verder kan komen en wat heb je 

daarvoor nodig. het is eigenlijk hetzelfde als het ondersteuningsplan, alleen is het 

ondersteuningsplan de onderlegger van een indicatie. En dat is niet het plan van de jongere 

zelf, waarin hij zelf beschrijft wat ze willen. Wat ik een grote drempel vind is dat lang niet 

alle mogelijkheden er zijn om dat te kunnen doen in je plan wat je in het toekomstplan af zou 

willen spreken. Huisvesting is bijvoorbeeld een enorm probleem in Deventer, heb je geen 

minimum inkomen en sta je niet ingeschreven voor een opleiding dan kom je er eigenlijk niet 

tussen. Tenzij we jongeren ergens weg willen stoppen bij huisjesmelkers, die niks dan goed 

zijn. Je kan dan heel leuk afspreken om toe te werken naar een woonplek, maar vervolgens 

kom je nergens tussen en ben je de jongeren gewoon kwijt. Ik wil daarin ook geen 

verwachtingen scheppen die je niet kan waarmaken.  

Stel dat je het plan zou opstellen met doelen die wel realistisch zijn, zou het toekomstplan dan 

gebruikt kunnen worden? Ja, maar dan sluit het vaak niet aan bij wat de jongere wil. Je begint 

echt bij de basis behoeftes. We kunnen heel veel als het gaat om maatwerk leveren. Ik ben 

daar redelijk getraind in, bijvoorbeeld eerst het wegpoetsen van de schulden. Leen het geld 

dan als medewerker sociaal team. Zodat een jongere met een stabiel inkomen verder kan. Dat 

is allemaal aan de voorkant niet goed geregeld vind ik, je moet ervoor knokken om het voor 

elkaar te krijgen. Ik denk dat het toekomstplan geen aanvullende meerwaarde heeft, omdat het 

allemaal omschreven wordt in het ondersteuningsplan. Als er bijvoorbeeld geen indicatie 

wordt verleend moet je een maatwerkplan schrijven, dit komt er dan ook bij. Je maakt niet een 

ondersteuningsplan, maatwerkplan én een toekomstplan. Voor een maatwerkplan hebben we 

een zwarte kas, dit houdt eigenlijk in dat je dingen in natura kan regelen. Bijvoorbeeld wat ik 

een keer heb gedaan; ik heb een verzoek ingediend om de borg te betalen voor een jongeren, 

voor een huis. De jongere had dit niet. Wij kunnen dit of wel betalen of voorschieten, we 

proberen het dan op een andere manier terug te krijgen. Ik heb een jongere gehad die heel 

handig was en had ook heel veel ouderen die lampjes vervangen moesten hebben. Die jongere 

heeft zijn schuld ingelost door de lampjes te vervangen bij de ouderen. Dit zijn krachtige 

dingen. Wanneer het echt gaat om vaardigheden aanleren of doelen stellen wordt dit gedaan 

door een ingehuurde professional, die is dan geïndiceerd vanuit de WMO. Bijvoorbeeld 

hulpverlener x we willen graag dat deze jongere toe gaat werken naar een zelfstandige 

woonruimte, stabiele financiële situatie of bijvoorbeeld het maken van een opleidingskeuze. 

Dit staat allemaal vermeld in het ondersteuningsplan. Het loopt dus eigenlijk gelijk aan het 

toekomstplan, vind ik vanuit mijn positie. Want wat in het ondersteuningsplan staat is ook het 

verhaal van de jongere. Het wordt samen besproken en de jongere ondertekent.  

 

Kwetsbaarheid 

Bij de start van een plan kijk ik wat er nodig is om de basis op orde te krijgen. Vanuit daar 

kan je werken naar perspectief. Ik gebruik geen documenten uit het convenant daarvoor. Om 

de kwetsbaarheid te verminderen kijk ik wat zij het belangrijkste vinden om eerst aan te 

werken. We kunnen niet alles tegelijk op lossen. Bijvoorbeeld als een jongere een fysieke 

beperking heeft en wil sporten, dan gaan we alles op alles zetten om dat op te lossen, dan gaat 

de rest namelijk ook mee omhoog. De grootste kwetsbaarheid op zoeken die het makkelijkst 

en snelst op te lossen is. Ik denk dat het convenant daarin op hogere lijnen gebruikt kan 

worden bijvoorbeeld bij werk en inkomen en de samenwerking daarmee. Op 

samenwerkingsniveau gaat het prima, maar op beleidsniveau kan er zeker nog winst behaald 

worden. Het maatwerk bij werk en inkomen is er naar mijn mening te weinig. Bijvoorbeeld: 

als je met een jongere van 18/19 een bijstandsuitkering aanvraagt en we hebben echt goed 

onderzocht of er geen andere mogelijkheden zijn om aan inkomen te komen, ook is er dan 

onderzocht dat de jongere echt niet in staat is om naar school te gaan of op een andere manier 
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zijn brood te verdienen. Dan vinden wij dat de jongere bijstandsuitkering moet krijgen, die is 

dan 220 euro. Je kan een aanvulling aanvragen als de jongere zelfstandig wil wonen, maar er 

wordt dan een heel nieuw dossier aangemaakt en allemaal onderzocht, terwijl ik ook echt alle 

opties al heb bekeken. En dan nog loopt de jongeren daar tegenaan, de motivatie gaat dan 

weer onder het vriespunt. In sommige gevallen is het heel lastig en heel moeizaam bij werk en 

inkomen, ik denk dan collega doe wat ik van je vraag. Ik snap dat er wettelijke bepalingen 

zijn waar ze zich aan moeten houden, maar ik weet dat er ook ruimte is voor maatwerk. Een 

aanname die ik nu doe is dat het voor mensen spannend is om in dat grijze gebied te werken. 

Wanneer er afspraken gemaakt kunnen worden dan zou de samenwerking beter kunnen gaan 

waardoor de blokkade misschien weggehaald wordt. Soms kost een jongere ook veel meer 

geld als de hulpmiddelen niet geboden worden. Meer samenwerking is soms dan echt wel 

gewenst.  

 

Sterke punten  

- De rolverdeling is scherper neergezet, het geeft meer duidelijkheid voor andere partijen.  

- De hulpverleningskant heeft een aantal hele sterke partijen, sterke partners voor de stad. 

wanneer er minder partijen zijn, zijn er kortere lijnen. Meer cliënten zouden naar minder 

partijen moeten dan komen er kortere lijnen. Bij bijvoorbeeld de wmo zijn er 330 aanbieders, 

dat is veel te veel. Je kan er geen goede afspraken mee maken. Bij partijen die je kent hoef je 

elkaar maar aan te kijken en je weet wat er te doen staat, de verantwoordelijkheden worden 

dan gepakt. Het convenant zou dan nog beter kunnen werken, door het kleiner te houden.  

 

Verbeterpunten  

- Maak er een specialisatie van binnen de sociale teams, maak 4/5 collega’s verantwoordelijk 

voor indicaties voor jongeren tussen de 17-23 jaar. Geef ze mandaat om die korte lijnen te 

onderhouden.  

- Het convenant moet veel meer een praktisch werkdocument worden. Je hebt mandaat nodig, 

je kan dan stappen zetten als je met je rug tegen de muur staat, je mag dan de stappen zetten.  

- Ik denk dat sociale teams hun eigen specialisme en passies hebben, mijn passie ligt bij de 

doelgroep, ik loop daar een tandje harder voor. waardoor ik beter kan aansluiten. Dus of 

mensen een eigen specialisme geven of collega’s meer trainen om te kunnen werken met de 

doelgroep. Mijn voorkeur heeft het werken met een groep van 4/5 collega’s het specifiek met 

deze doelgroep te werken, stad breed.  

- Onderzoek wat collega’s sociaal team nodig hebben om deze doelgroep te kunnen begrijpen. 

We krijgen bijvoorbeeld wel een cursus over dementie, maar voor kwetsbare jeugd is er niks. 

Moeten we zelf maar zien. Het is zo’n breed begrip. De competentiegerichte benadering werkt 

goed bij deze doelgroep, bijvoorbeeld; ik betaal je borg en jij doet voor mij een klus. Dat 

scheelt namelijk ook geld.  

- we hebben wel eens gekeken hoe duur de zorg is en hoe je dat anders kan indelen. Zo kan je 

bijvoorbeeld ook kijken met de jongeren hoe ze zelf hun budget in zouden delen, hoe zouden 

ze dit zelf doen? Bijvoorbeeld 150 uur begeleiding, dan hou je niks over. Er zijn misschien 

ook wel stukjes die een jongere zelf kan oplossen, dat scheelt alweer geld en kan de jongeren 

de rest zelf indelen bijvoorbeeld. Ik denk dat daardoor jongeren harder gaan lopen. Het moet 

wel aansluiten en realistisch zijn. Niet dat ze op vakantie gaan naar Curacao, dat kan 

natuurlijk niet. Ik denk namelijk dat je dan gaat besparen.  

- Wat ik lastig vind om te zien is dat ik denk dat partijen commerciële doeleinden hebben met 

het convenant. Voor mij is dat makkelijk om te zeggen omdat ik geen commerciële 

doeleinden heb. Ik zie dat partijen dat vermelden dat zij het convenant hebben getekend en 

daarmee ‘adverteren’.  
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Wet- en regelgeving   

Lastig is het snijvlak behandeling en wmo, wat zit waar en waar zit welke 

verantwoordelijkheid. Er zijn bijvoorbeeld best wel forse verslavingsproblematieken in de 

gemeente Deventer. In veel groepen is drugs gebruik normaal. Toegang tot behandeling is dan 

lastig, je moet verzekerd zijn. jongeren van 18 die geen geld hebben gaan hun 

zorgverzekering als eerst niet betalen, ze krijgen achterstand en worden verzekerd via de staat. 

De verzekering heb je niks aan en dus geen toegang tot de zorg die ze nodig hebben. Dat is 

soms zo frustrerend. Tactus geeft dan aan dat het niet mogelijk is, dan moet er dus eerst de 

schuld worden weggepoetst. Maarja dat is dan ook niet mogelijk. Dat zijn vervelende vicieuze 

cirkels waarbij je op zoveel gebieden samenwerking nodig hebt. De behandeling is dan wel 

echt nodig om de jongere verder te krijgen. Dit is wel echt een zorg. Er zou meer kracht 

bijgezet moeten worden voor jongeren, een collectieve oplossing. Gemeente kan daar 

eventueel een signaal in afgeven, anders organiseren. Bijvoorbeeld collectief verzekeren, 

waarom de drempel niet verlagen voor deze kwetsbare jeugd? Gemeente kan dan 

verantwoordelijkheid nemen voor ongeveer 50 jongeren, dat voorkomt dat ze nog veel 

duurder worden omdat het dan één grote puinhoop is later. Veel dichter er bovenop zitten kan 

dan geld besparen ook.  
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Interview Jeugdbescherming Overijssel      10 september 2018 

Positie: werkgroeplid  

Categorie: gedwongen kader   

Functie: Teammanager Jeugdbeschermers  

 

Functie en werkzaamheden  

Ik ben teammanager bij Jeugdbescherming Overijssel en ik geef leiding aan een team van 

jeugdbeschermers. Ik heb contacten met de gemeentes Deventer, Olst, Wijhe en Raalte. Ik doe 

de contractbesprekingen en samenwerkingsafspraken, intern ben ik ook verantwoordelijk voor 

de klachtafhandeling. Ik doe beleidsontwikkeling en ben onderdeel van het managementteam.  

 

Ervaringen   

Het was positief om met elkaar om tafel te gaan, het gesprek te hebben. De meerwaarde 

daarvan alleen al was dat je de verschillende organisaties (die betroken zijn bij 18-/18+) bij 

elkaar hebt. En dat je met elkaar bespreekt en doorneemt wat ieders rol en taken zijn en welke 

verantwoordelijkheid iedereen heeft. Dat je op die wijze het onderwerp goed door kon 

akkeren met zijn allen. Het bijkomstig voordeel is dat je elkaar leerde kennen en elkaars werk 

ook. Dat je op een overstijgende manier met elkaar sprak en kijkt wat willen we nou en wat is 

daarvoor nodig?  

Zijn er in de praktijk ervaringen met het convenant?  

Wij hebben wel ervaringen met 18+/18-, nu dat wij het convenant hebben getekend verwijs ik 

mensen wel eerder naar het sociaal wijkteam. Om contact met ze op te nemen, dat ze een 

toekomst plan kunnen maken. Die verbinding leggen we nu sneller dan eerder, we geven de 

jongeren aan dat zij ook zelf contact kunnen zoeken met het wijkteam. Dit doen we als we 

bijvoorbeeld zien dat een jongere 18 jaar wordt. Het wijkteam weet dus ook waar we het over 

hebben.  

Wat gebeurt er in de casus voordat de jongere wordt overgedragen? (uitleg documenten bij 

het convenant, zoals het stappenplan)  

Ik denk dat het stappenplan niet duidelijk wordt doorgenomen. Ik denk omdat wij ons eigen 

plan van aanpak hebben wanneer een jongere 18 wordt. Dat heeft heel veel overlap, daarin 

wordt ook besproken welke stappen we gaan nemen. Bijvoorbeeld wat is er voor nodig om 

een jongere 18 proof te maken. Ze pakken niet het stappenplan er extra bij. Wij hebben wel in 

ons registratie systeem een melding waarin staat dit kind wordt 18, neem contact op met de 

gemeente. Daarnaast wordt er bijvoorbeeld wel gecheckt of de verzekering klopt, wat de 

jongere verder nog nodig heeft, informatie doornemen van bijvoorbeeld de website “ik word 

18 en dan”. Ook wordt er geëvalueerd met de jongere en zijn pleegouders of ouders.  

Ik heb het convenant doorgestuurd naar mijn team en we hebben het besproken. In de praktijk 

is dit het zoveelste convenant en werkproces. Binnen de jeugdbescherming hebben de 

medewerkers te maken met heel veel werkprocessen en protocollen die gevolgd moeten 

worden. Bijvoorbeeld; wat doe je wanneer een maatregel afloopt? Wat moet je aanvragen bij 

de kinderrechter, belangrijke beslissingen, casuïstiek besprekingen, hoe registreer je?  

Het convenant wordt wel positief ontvangen, men denkt wat mooi dat er zo’n 

samenwerkingsplan is. Maar het is ook wel de zoveelste.  

Zijn er punten uit het convenant die wel opgepakt worden en welke zijn dat?  

Het contact leggen met het sociaal wijkteam en overleggen wat gedaan moet worden. Om een 

jongere bekend te maken daar. Soms ook met een gezinscoach. Eigenlijk gaat het om het 

warm overdragen van de jongere naar de gemeente, dat is de grootste winst.  

Voordat het convenant er was wilden we het eigenlijk ook wel maar dat gebeurde ook niet 

altijd. Soms zeiden ze dan er is geen hulpvraag, de jongere wil niet of wij belden niet. Wat 

geholpen heeft in het convenant is dat er een afspraak ligt en dat je daarnaar kan verwijzen.   
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Rollen  

Die rollen blijf ik, als ik eerlijk ben, een ingewikkelde vinden. Ik denk namelijk dat wij de 

regierol hebben. Want een jeugdbeschermer heeft de regie, maar als de jongere 18 is dan 

verdwijnt de jeugdbeschermer en mogen wij niks meer. De signalerende rol komt minder 

voor, wel is de jongere al bij ons bekend natuurlijk. De regierol neemt het sociaal team over. 

Of wij een ondersteunende rol hebben weet ik niet. De jeugdbeschermer kan in het kader van 

een maatregel jeugdreclassering uitvoeren. Daarnaast is de jeugdbeschermer bezig met de 

jeugdige en zijn netwerk. De jeugdbeschermer is ook bezig om de bedreiging in de omgeving 

van het kind op te lossen. Soms hebben wij de voogdij. Bijvoorbeeld over een jeugdige die bij 

een pleeggezin woont of bij een instelling. De jeugdbeschermer kijkt dan welke doelen er 

worden gesteld en hoe we dit gaan doen. Het concretiseren wordt dan gedaan door het 

pleeggezin of de woonbegeleider, zij maken het specifieker. Wij toetsen tijdens en achteraf of 

het doel behaald is en hoe het gaat. Soms verdelen wij de rollen ook, bijvoorbeeld wie gaat er 

met de jongere naar het Sociaal wijkteam, dit kan dan ook de woonbegeleider zijn.  

 

Proces 

Het verschilt heel erg wanneer de jongere binnenkomt bij ons en eigenlijk krijgen wij het 

altijd overgedragen. Wij hebben hierin niet zelf de signalerende rol. Soms kan het meer dan 3 

jaar zijn dat wij betrokken zijn. Voogdijmaatregelen lopen wel langer, dit duurt maximaal tot 

het 18e levensjaar. Als het kan proberen wij een maatregel eerder te stoppen, bijvoorbeeld 

voogdij. Dan dragen we weer over naar de gemeente. Vaak krijgen wij van de gemeente de 

casus binnen, als vrijwillige hulp niet gelukt is komen wij aan bod. Tenzij er 

jeugdreclassering is, dan is er sprake van een strafbaar feit. De overdracht is dan prima. Er 

wordt dan gekeken naar wat er allemaal gedaan is en waarom dat niet heeft gewerkt, wij 

maken dan een plan van aanpak. Die samenwerking verloopt soepel. Er zijn natuurlijk wel 

altijd dingetjes te verbeteren. Er zijn over die samenwerking geen afspraken gemaakt. we 

spreken elkaar regelmatig, we hebben wel afspraken over drang (maatregel, preventieve 

jeugdbescherming).  

 

Soms komt het voor dat de jeugdbeschermer het netwerk van de jeugdige om tafel roept om te 

overleggen met elkaar, dit is geen standaard overleg. We nemen wel deel aan het JOR, hierin 

worden risicogroepen besproken. Verschillende partijen zitten daar bij. De jongere in dat 

overleg zijn altijd bekend bij ons.  

 

Toekomstplan  

Het toekomstplan past mooi in ons eigen plan, het is concreter. Er wordt op dit moment geen 

gebruik van gemaakt. Ons plan van aanpak wordt ook beschreven wat de doelen zijn, waar 

gaan we aan werken? Regelzaken voor 18+ staan er bijvoorbeeld ook in. Het toekomstplan 

haakt dan mooi aan, is een bijlage aan ons eigen plan. Ik heb nog niemand gehoord die het 

toekomstplan ook werkelijk heeft ingevuld, maar het is wel een mooie checklist. Ik weet dus 

niet zeker of het al gebruikt wordt, dat kan misschien de werknemer in het interview vertellen. 

Ik denk wel dat het heel handig is. Het is belangrijk of we met elkaar kijken of we daardoor 

sneller de slag kunnen maken met elkaar. Jouw onderzoek komt wat dat betreft wel vroeg.  

 

Kwetsbaarheid 

Wij zitten vaak in de regierol en we proberen daarin te organiseren voor de jeugdige dat het 

netwerk versterkt wordt. Kijken bij wie ze terecht kunnen, soms komt het voor dat ze op 

niemand terug kunnen vallen hier gaan we dan samen naar op zoek. Het komt vrij weinig voor 

dat jongere bijvoorbeeld geen vaste woon- of verblijfplaats hebben.  
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Wet- en regelgeving   

Het convenant heeft niet bijgedragen aan de overgang van residentiële jeugdzorg naar een 

vervolgplek. Het blijft heel erg zoeken met elkaar hoe we dat verder vorm moeten geven, wat 

gebeurt er met de jongere. Vaak zijn jongere zo kwetsbaar dat ze niet meer onder jeugdhulp 

kunnen vallen of niet goed genoeg zijn voor het RIBW. Het convenant is geen oplossing voor 

alle problemen. De jongeren vallen dan soms tussen wal en schip.  

 

Ik vind het wel ingewikkeld om deze vraag te beantwoorden.  

- Wanneer iemand 18 is moet je bij andere loketten zijn, dit kan ingewikkeld zijn.  

- Er is sprake van een andere financieringsstroom. Soms wordt het nu wel ondervangen door 

18+ jeugdhulp.  

 

Ik zie dat sommige jongeren te jong zijn om die verantwoordelijkheden te kunnen dragen. 

Vooral bij jongeren die bedreigd worden in hun ontwikkeling, ze zijn dan zo jong en eigenlijk 

niet klaar om 18 te zijn. ik vind de 18 jarige leeftijd dan heel vroeg.  

 

Sterke punten  

- Een belangrijke winst zit hem in het meer een geheel zijn met elkaar.  

- Dat organisaties van elkaar weten waar ze met elkaar mee bezig zijn. 

- Het geeft een handige tool (de checklist).  

- Er komt eerder verbinding naar sociaal team.  

 

Verbeterpunten  

- Wil je ervoor zorgen dat dit blijft lopen moeten we elkaar om de zoveel tijd treffen en 

casuïstiek bespreken, dit gebeurt nog niet methodisch.  

- casus nalopen om te kijken, wat ging er goed wat ging er niet goed? Het convenant ernaast 

houden om te kijken wat dit kan betekenen in de situatie.  

- Het is niet duidelijk wie de verantwoordelijke is, de kaders zijn bij 18- duidelijker vanuit de 

wetgeving. Bij 18+ kan het alle kanten op vallen. De komende jaren leren van de casussen die 

we gehad hebben, ook casussen waarin het goed liep.  

- Waar we ook tegenaan lopen is veel wisselende medewerkers bij andere organisaties. Wie 

heeft dan de regie in een zaak? Wie gaat wat doen?  

- Het samenwerkingsconvenant zou mooi gebruikt kunnen worden om de casussen op een 

overstijgende manier te evalueren. Kijken waarom het convenant niet werkt in een casus, of 

dat het probleem is? Klopt het convenant niet?  

- Aan de hand van de evaluatie het convenant actief houden en blijven verbeteren.  

- Eerder een overleg voeren wanneer het niet loop in een casus, eerder eruit stijgen. 

Verantwoordelijkheid ligt soms diffuus. Zeker in ingewikkelde casuïstiek vindt de één de 

ander verantwoordelijk.  

- Ook de verbeterpunten goed monitoren en verwerken. Juist op basis van de ervaringen en de 

feedbackpunten die naar voren komen.  

- er zijn wel bepaalde afspraken gemaakt, maar het blijft natuurlijk mensen werk. We hebben 

het convenant wel maar de werkelijkheid is dan anders. Dan kom je de mitsen en de maren 

bezig.  

 

Convenant meer levend krijgen: 2xof 3x per jaar bij elkaar komen, praktijkervaringen 

verzamelen en ook op een rustig moment terug kijken. Niet wanneer we midden in de zaak 

zitten. op die manieren kijken wat werkt niet, wat werkt wel?  
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Interview Raster         11 september 2018 

Positie: werkgroeplid 

Categorie: voorliggend veld    

Functie: senior jongerenwerker  

 

Welke functie heeft u en welke werkzaamheden horen daarbij?  

Ik werk bij Raster welzijn als senior medewerker, beleidsfunctionaris en ik doe veel project 

coördinatie. Mijn aandachtspunten en geschiedenis is straatwerk gericht op 12+. Daar valt ook 

de jongeren coaching onder, het doorontwikkelen van de functie. Ik stap een paar keer per jaar 

in een casus, dat is het jongerencoach werk. Dit gebeurt niet heel vaak.  

 

Ervaringen   

Ik heb niet veel ervaringen met het convenant, minimaal. Intern als aanjager en bekend maken 

dat het er is. Duwen, trekken en aansturen om de instrumenten te gebruiken uit het convenant. 

Ook aanmoedigen om te gebruiken in de netwerkoverleggen, zodat er dezelfde taal wordt 

gesproken. Heel veel verder dan dat is er niet gebruik van gemaakt. Ook bij navraag in het 

jeugdnetwerk of andere overleggen komt het niet terug onder die noemer. Dus ook bij andere 

organisaties niet, er is weinig herkenning dat dingen uit het convenant komen. Ik denk wel dat 

veel elementen uit het convenant terugkomen, zoals de onderlinge afstemming, de checklist 

(maar niet zoals uit het convenant). Verschillende partijen zijn bezig met verschillende 

onderdelen, het komt dus niet op één plek terecht. Partijen doen wel het goede, ook voordat 

het convenant er was. Ik merk ook geen verschil met het convenant, ook qua samenwerking 

met andere organisaties, die is hetzelfde als voor het convenant. 

 

Rollen  

Ik had wel de verwachting dat juist de rollen meer helderheid zouden scheppen, welke partij 

aan zet zou zijn en de verantwoordelijkheid op zich zou nemen, vooral bij de regierol. Ik heb 

niet de indruk dat dat heel erg wordt opgepakt, de weinige ervaring die ik ermee heb is dat een 

sociaal team of gezinscoaches uiteindelijk denkt, we hebben een beschikking gegeven en 

daarmee klaar. Ik merk aan de jongerencoach of de woonbegeleider dan dat zij lastig weten 

welke vervolg stap er dan moet komen, dat zou op moeten worden geschaald naar regie 

(sociaal team en gezinscoaches) maar dat komt nog slecht uit de verf. Dat zijn wel incidenten 

op casus niveau, dit gebeurt niet structureel. Maar de weinige ervaring die we ermee hebben 

lijkt of de regievoerders zich beperken tot het verlenen van de beschikking.  

Wie voert dan de regie? Dat schuift heen en weer, eigenlijk niemand. Er is geen sprake van 

een samenhangend plan. Er wordt incidentenpolitiek gevoerd, als het misgaat stappen mensen 

nar voren. Ik zou willen propageren dat je juist in de rust moet je dingen zo neer zetten dat ze 

wortel kunnen schieten. Ik merk er (van het convenant) weinig van, in de jeugdnetwerken 

komt het niet terug. Het is wel besproken in het jeugdnetwerkoverleg. Dat is op allerlei 

plekken het geval. Het screenen op hoe oud is iemand en wanneer wordt iemand 18 gebeurt te 

weinig, ik vind het veel moeilijker dan ik dacht om dat tussen de oren te krijgen van collega’s.  

 

Wij hebben vaak de signalerende en informeel ondersteunende rol. Als wij de signalerende rol 

hebben signaleren wij overal, wij bewegen ons op alle vlakken waar de jongere zich in 

vrijheid beweegt. Dat kan onderwijs zijn, sportclubs, op internet, op straat, dat kan overal zijn. 

Voornamelijk in hun vrije omgeving. Wij proberen aansluiting te zoeken en vanuit daar bouw 

je een relatie op vanuit vertrouwen. Wanneer je denkt dat er meer nodig is probeer je je zorg 

te uiten bij de jongere, om iemand een spiegel voor te houden en te motiveren om er wat aan 

te doen. Bijvoorbeeld kansen pakken, beter worden waar je goed in bent. De relatie met de 

jongere is in ons werk echt heel erg belangrijk. Het vertrouwen moet er zijn. 
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Welk verschil is er tussen de ondersteunende rol die jullie nu uitvoeren en wanneer jullie hem 

vanuit het convenant zouden uitvoeren?  

De rol die we nu grotendeels hebben zijn eigen contacten, zelf gevonden en zelf de relatie 

ontwikkeld. 10/15% zijn koude contacten, vanuit een andere organisatie, je vindt ze dan niet 

op een natuurlijke manier. Bijvoorbeeld vanuit school worden we in contact gebracht, vanuit 

het convenant zou dat meer kunnen zijn. Bijvoorbeeld dat een organisatie vraagt om in 

contact te komen met ons. Ik zie het nu soms gebeuren, bijvoorbeeld bij Pactum, wanneer een 

traject er daar op zit vragen ze ons om bijvoorbeeld een gesprek te plannen met de jongere om 

in contact te komen omdat wij veel rondlopen in de wijken. In die gevallen is sociaal team of 

gezinscoaches vaak niet betrokken, deze vragen komen vooral vanuit de samenwerkingen die 

wij afgelopen jaren hebben opgebouwd, waar wij intensief contact mee hebben. Vanuit het 

sociaal team is het heel wisselend hoe de samenwerking loopt, in bepaalde wijken loopt de 

samenwerking heel goed maar over het algemeen genomen is dit nog niet op niveau.  

Wanneer zou het wel op niveau zijn? Het klinkt een beetje zweverig, maar eigenlijk zou het 

op niveau zijn op het moment dat veel van dat soort partijen naast hun corebusiness, en 

daarmee denken vanuit het medisch model, geproblematiseerd model, oog gaan krijgen voor 

een kansenmodel, sociaal model. Op het moment dat partijen dat in balans weten te krijgen, 

ook al zitten ze aan de specialistische hulpverlenerskant, dat ze oog hebben voor wat er zich 

buiten de behandelkamer afspeelt, ook in de vrije tijd van een jongere. Ze snappen dan ook 

dat daar partijen zijn die dat kunnen stroomlijnen. Samenhang in partijen weten te brengen, 

ook buiten de eigen corebusiness. De spanning tussen het medisch en sociaal model blijft 

wreken, zij stellen een diagnose en ze gaan daarmee hartstikke voortvarend aan de slag en 

daar zijn ze goed in. 

 

Proces 

Jongeren worden wel gesignaleerd, maar niet met die aandacht dat een jongere 18 wordt. Het 

overkomt teveel, in plaats van dat je erop voorbereid. Dus bij een probleem komt het naar 

boven. Of opeens valt er een stuk dienst of hulpverlening weg, dan wordt er pas gekeken. In 

plaats van dat je erop anticipeert. Ik ben heel blij met hoe het op papier staat en hoop vurig dat 

het ook gaat werken.  

Wat denk je dat daarvoor nodig is? Een beetje gif, meer pit. Vanuit managementlagen, vanuit 

de gemeente om er meer op te sturen. Dat de tijd wordt opgeëist die nodig is, in plaats de 

kantjes ervan te lopen omdat het dan behapbaar is. Ik ben ervan overtuigd dat het veel met 

werkdruk te maken heeft. Je kan het in mijn perceptie beter goed doen en anders niet, in plaats 

van veel doen en alles een beetje verlabberkakt.  

Wat zou je er concreet voor nodig hebben om het convenant werkbaar te maken?  

Vanuit de uitvoering is er rugdekking nodig, vanuit het management. Dat ze er tijd voor 

krijgen om met elkaar achter te komen hoe het dan in zijn werk gaat en hoe je gezamenlijk 

een plan maakt. In plaats van de waan van de dag maar doorstomen. Want ik geloof er heilig 

in dat mensen bijna allemaal denken dat zoals het er staat de goede manier van werken is, 

maar het feit dat het zo weinig wordt gedaan en wordt opgepakt heeft een andere oorzaak, hier 

intern is dat zeker zo.  

Op welk moment kies je ervoor om een jongere door te verwijzen of in samenwerking met een 

andere organisatie aan de casus te werken? Op het moment dat het nodig is en een jongere 

geeft ons de ruimte om dingen mede te organiseren, dan doen we een toeleiding. 

Doorverwijzen doen wij sowieso niet, dat betekent dat je de jongere loslaat en dat doen wij 

niet. Wij doen vooral aan toeleiding, pas loslaten wanneer iemand anders hem vast heeft. 

Afhankelijk van de ruimte die ene jongere geeft en wanneer het vereist dat je wel in actie 

komt. Ook zonder toestemming kan er wel gemeld worden, vanuit een protocol. Je probeert in 

het algemeen wel samen met een jongere op te gaan.  
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Toekomstplan   

Binnen onze organisatie werken wij niet in hulpverlening, wij zijn een echte 

welzijnsorganisatie. Wij werken weinig met dossiervorming. Daardoor zijn dit soort dingen 

als toekomstplannen niet heel natuurlijk, ik vind wel dat wij er veel meer  mee moeten 

werken. Ik wil het blijven omarmen. Juist door die werkwijze zitten wij in een positie dat wij 

veel naast een jongere staan en meebewegen naar allerlei specialisten. Wij willen heel graag 

in hun plannen meegeschreven worden. wij willen graag gezien worden als continue factor, 

als ondersteuner. Wij zouden graag als ondersteuner in het informele worden meegeschreven, 

maar we worden soms slecht gevonden. Heel veel partijen vinden ons ook niet. Wij zijn veel 

met jongeren in hun vrije tijd. Wij zouden een belangrijk figuur kunnen zijn in de 

ondersteuning, wij kunnen helpen bewaken, meebewegen met de jongeren in hun vrije tijd 

ook. Ik heb ook niet het idee dat we meer gevonden worden sinds het convenant er is, je ziet 

wel een lichte toename vanuit sociaal team, en een klein beetje vanuit de gezinscoaches. Het 

normale leven proberen ze mee te pakken en dus ook in hun eigen proces met de gezinnen en 

jongeren en ankers uit te zetten. Als het eigen specialisten traject af is, dat ze ons dan vinden. 

Maar andere partners die bij het convenant zitten komen bijna niet bij ons op de lijn, dat ze 

denken: “we zijn aan het afronden of iemand loslaten we moeten bijvoorbeeld nu raster 

inschakelen.” 

Doen jullie daar zelf iets in als organisatie? Ja al jaren roepen wij wat we te bieden hebben en 

proberen in alle netwerken mee te participeren, ook al zitten we er soms niet helemaal logisch 

in als welzijnsorganisatie.  

 

Kwetsbaarheid 

Dat is onze corebusiness, vanuit onze visie en beleid. Werken wij met de 10 beschermende 

factoren vanuit het Nederlands Jeugdinstituut. Deze zijn heel erg een leidraad in waar we op 

aansturen, dus het verstevigen van de beschermende factoren en de werking die dit heeft. We 

werken gericht op talent en kansen vergroten. Niet de probleemfocus of medisch model. We 

richten ons niet op dingen die niet lekker lopen, maar op de dingen die wel goed gaan en deze 

positiviteit te vergroten. Doen we vanuit presentie, dus dichtbij zijn. bewegen in de leefwereld 

van jongeren, benaderbaar zijn, ook wanneer het goed gaat. Ons specialisme is verleiden en 

relatie opbouwen. Aandacht geven, niet afrekenen maar er voor iemand zijn.  

Kan het convenant bijdragen om nog meer de kwetsbaarheid van de jongeren te 

verminderen? Samenwerking kan daarin bijdragen. Op het moment dat wij ons realiseren dat 

wij specialisten nodig hebben, dan zou het fijn zijn dat specialisten zich realiseren dat er ook 

generalisten nodig zijn die er langer bij kunnen blijven.  

 

Sterke punten  

- Het convenant zoals het er ligt, met de uitgangspunten en de intentie tot samenwerking 

(beter weten wat er te koop is) om in gezamenlijkheid je werk te kunnen doen. Dus ook met 

regie en ondersteuning, vind ik echt heel sterk. Ook het feit dat er instrumenten onder hangen, 

er wordt dan dezelfde taal gesproken. De instrumenten zijn wel meer wat gekunsteld, ik snap 

dat partijen denken: maar dat deden we toch al in de praktijk? Toch denk ik wel dat het een 

goeie check kan zijn.  

- Ik vind het sterk dat door het te monitoren, dat je kan gaan ontdekken vanuit een andere 

invalshoek waar de gaten zitten die door partijen genoemd worden. Dat er bijvoorbeeld geen 

doorgaande lijn is, dat er ergens een knip in zit.  
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Verbeterpunten  

- Ik zou het fijn vinden als er meer vanuit de organisaties die getekend hebben, meer moeite 

gedaan wordt om het in hun werkprocessen te zetten. Meer samenwerken.  

- Het gaat vooral om de implementatie van het convenant, het moet in de workflow komen.  

- Misschien moet ik het bij elke vergadering wel op de agenda zetten, dat het over een jaar 

misschien wel bekend wordt, die aandacht moet je er ook aan geven. Het is een tweede of dat 

lukt.  

- Ik denk dat wij van de gemeente niet persé in iets nodig hebben nog, wel dat er gemonitord 

blijft hoe het gaat. Zoals wat jij nu doet, om er eens boven te gaan hangen en kijken wat het 

doet. Dat vooral blijven doen. Of als gemeente de rest aanspreken, harde noten kraken mensen 

voorleggen hoe het gaat. Hoe zit het met de implementatie? Waarom gaat het niet? Mensen 

direct aanspreken.  

 

Wet- en regelgeving   

- De nieuwe privacy wetgeving, heeft voor ons ook veel effect. Als we het allemaal volgens 

de wet moeten doen zouden we veel minder speelruimte hebben. Het gebeurt weleens dat we 

oriënterend met collega’s uit het netwerk over jongeren of bewoners hebben om te toetsen of 

er betrokkenheid is en of we het bij het juiste eind hebben. Het vertrouwen van het grijze 

gebied/je netwerk contacten gebruiken. Volgens de wet mag het niet, maar het is wel 

werkbaar. Het is bijna altijd mogelijk om de jongere om toestemming te vragen, dat gebeurt 

dan ook.  

- Wij hebben weinig met wet- en regelgeving te maken, we werken breed en willen graag het 

goede doen.  

- Wij hebben wel te maken met wachtlijsten, hier lopen we weleens tegenaan. Dan adviseren 

we sneller een andere organisatie, waar de wachtlijst korter is en wij ook goede ervaringen 

mee hebben. Uiteindelijk hebben de jongeren wel zelf de keuze natuurlijk.  

 

Wij hebben geen invloed op plaatsing of vervolgplek van een jongere maar kunnen wel daarin 

adviseren. Bijvoorbeeld als er een indicatie wordt aangevraagd voor een woonplek en wij 

weten dat daar 4 jongeren zitten die samen gedeald hebben. Kunnen wij wel zeggen dat is niet 

handig, die hebben we net allemaal uit elkaar gehaald.  

 

Voor onszelf vind ik het belangrijk dat wij het onder de aandacht blijven brengen, het 

implementeren. Ik vraag flink door, ook naar aanloop nu naar het interview. Ik denk dat eraan 

ten grondslag ligt dat er een te hoge werkdruk is. Ik denk dat we vooral moeten blijven 

signaleren, dat jongeren 18 wordt ook in de netwerkoverleggen. Doelen die wij gekoppeld 

hebben aan het convenant is vooral dat we ook sneller gevonden worden. het moet 

bespreekpaar blijven, blijven implanteren met zijn allen. Het komt vaak weer terug, het is heel 

cyclisch, maar er zijn natuurlijk ook verschuivingen van mandaat, het wiel moet dan opnieuw 

uitgevonden worden, bijvoorbeeld met de gezinscoaches en het sociaal team.  

 

Raster neemt deel aan de volgende overleggen:  

Sluitende aanpak  

Schakelpunt 

Jeugdnetwerken  

JOR  

Onderwijs overleggen, leerlingbegeleidisngsoverleggen (de koepel)  

Pilot rondom LVB  

Convenant wordt wel gesproken, op vele van deze plekken. Het is geïntroduceerd alleen nu 

nog vastpakken.  
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Interview Pactum          12 september 2018  

Positie: werknemers 

Categorie: voorliggend veld en zorgaanbieders  

Functie: Ambulant werker en medewerker meldpunt bijzondere zorg. Jeugdzorgwerker 

kamertraining.  

 

Functie en werkzaamheden 

Ik ben ambulant werker, voor 16 uur in de week voor Pactum en 16 uur voor het meldpunt 

bijzondere zorg. Doelgroep is 17 tot 27 jaar. Ik begeleid jongeren richting zelfstandigheid of 

ze wonen al zelfstandig. Ik help ze met financiën, uitkering aanvragen, alles wat op zijn pad 

komt. Ik probeer samen een oplossing te bedenken een weg daarin te vinden.  

 

Ik ben jeugdzorgwerker in het ktc, kamertraining centrum, onderdeel van het 16+ team in de 

gemeente Deventer. Ik doe af en toe ambulante jongeren begeleiding, de meeste jongeren zijn 

tussen de 16 tot en met 19 jaar, die worden echt begeleid naar hun 18e levensjaar met alle 

regelzaken die daarbij horen. De financiële zaken, het wonen, het echt zelfstandig worden. 

Ook wel de sociale emotionele kant, ook voor de ambulant begeleiding.  

 

Geen behandeling, alleen begeleiding.  

 

Ervaringen   

Wij zitten best goed in ons netwerk, zitten goed in de samenwerking. Wij waren bij het 

tekenen van het convenant en hebben ons kunnen laten zien als Pactum. Daar hebben we 

kunnen netwerken met de andere partijen. Maar ik weet niet of ik nou echt verschil zie met 

voor het convenant en nu het in werking is.  

Met welke organisaties hadden jullie voor het convenant veel samenwerking (en nu 

waarschijnlijk nog steeds)? Raster, Iriszorg, Tactus, Humanitas, Deventer Werktalent, de 

scholen, gezinscoaches, sociale teams. Ik (ambulant begeleidster) zit heter bij de molen 

doordat ik nog werk bij het bzt (bijzonder zorg team, meldpunt bijzondere zorg), met veel 

disciplines samenwerken. Wij waren voor de tijd al heel erg netwerkerig en dat zijn we nog 

steeds. We kennen alle plekken wel, als wij denken dat een kind bij een bepaalde organisatie 

op zijn plek zit dan doe ik mijn best om diegene daar te krijgen. De andere partij is daar dan 

blij mee, omdat wij de lijntjes hebben. Ik zie niet direct een groot verschil, überhaupt geen 

verschil. Ook niet in de samenwerking, ik kan het niet aantonen. De lijntjes zijn zo kort, ook 

om te sparren, of snel wat te overleggen. De samenwerking gaat vloeiend.   

 

In ons team is er wel aandacht aan besteed, de samenwerking nogmaals uitgelegd door Alina 

de Lange. Als team zijn we geweest bij het tekenen. Ook bij de voorafgaande avond. Er is wel 

aandacht aan besteed, het staat op intranet, daar is het zeker bekend gemaakt. Daar staat et 

nog steeds op, het is terug te vinden.  

Weten jullie collega’s welke documenten er bij het convenant horen? Nee, ik durf dat wel te 

zeggen. Want eigenlijk weet ik het ook niet precies, ik heb de documenten wel gekregen en 

uitgeprint. Vaak gaat het toch zo, je krijgt de documenten en je denkt ik hoef er niet direct iets 

mee, je bent druk. Zo gaat dat gewoon, ik moet maar gewoon eerlijk zijn. Ik heb nu niet 

helder wat de meerwaarde daarvan is en welke documenten het zijn.  

Het toekomstplan? Ja die kennen we wel!  

 

 

 

 



  85 

Bachelorscriptie Marlieke Heijerman  

Rollen  

Ik kan de rollen even niet voor de geest halen. Als ik vanuit mijn taak bij het bzt kijk en daar 

heb ik nog meer die rol, daar heb ik een helikopter view. Ik probeer daar iedereen bij elkaar te 

roepen, die iets met die jonger zou moeten, bijvoorbeeld met een MDO. Ik merk daar wel heel 

sterk, dat vind ik positief (maar was ook al voor het convenant), dat als ik ergens een melding 

heb van een jongeren iedereen bereid is mee te werken. Dan roep ik iedereen bij elkaar, dan 

zit iedereen al aan tafel, dat werkt heel erg goed. alle partijen zitten dan al samen, dat vind ik 

heel leuk van de plek van het bzt, maar dat was ook al voor het convenant. Er wordt een 

datum gegeven en iedereen komt of zorgt dat er iemand ter vervanging komt. Mensen moeten 

zich voegen, maar dat loopt ook goed. Dat heeft niet met het convenant te maken, maar dat 

zou wel zijn hoe het convenant moet zijn. Je hebt namelijk te dealen met elkaar en je wilt 

samenwerken.  

Hebben jullie de signalerende rol? Sinds ik op het kamertrainingscentrum werk heb ik dat 

minder. Die zijn al gesignaleerd door een andere partij. Ik denk dat wij geen signalerende rol 

hebben, wat betreft het oppakken van nieuwe casussen. Het kan wel een keer voor komen. 

Ondersteunende rol? Dat zijn wij, een Raster heeft veel meer een signalerende functie.  

Stel er moeten meerdere partijen betrokken worden in een casus en jullie hebben hierin de 

ondersteunde rol, hoe ziet dit er dan uit? Dan organiseren we dat de partijen met elkaar om 

tafel gaan. Dat doe je gewoon als het nodig is. Wij zullen dan naast de jongere zitten als 

ondersteuner. Wij zijn mentor en begeleiden deze mentor kinderen daar ook in, als er een 

gesprek plaatsvindt.  

 

Proces  

Vaak gaat het bij jongeren nu mis wat betreft geld, vooral rond 18/19 jaar. Dan komen de 

problemen boven tafel. jongeren denken dan; ik word 18 ik ga weg, ik heb geen jeugdzorg 

nodig. Een half jaar later is er dan nog niks geregeld waardoor ze gemeld worden. Ouders 

weten ook niet goed wat ze aan het doen zijn, aan hen is bijvoorbeeld niks uitgelegd en ze 

hebben zelf ook geen idee.  

Zou het convenant daaraan kunnen bijdragen? Ik denk dat het heel erg verschilt per 

organisatie, ik denk namelijk dat wij wel zorgen dat de dingen die geregeld moeten zijn ook 

geregeld zijn, vooral rond het 18e levensjaar. Er kan en moet dan warm worden overgedragen 

en ik durf wel te zeggen dat wij dat over het algemeen altijd netjes doen. Wij hebben een 

checklist, wat moet er echt gebeuren? Tenzij de jongere niet meewerkt en niet meer in de 

samenwerking zit. Dan is het soms gewoon ook klaar. Wanneer een jongere bijvoorbeeld niet 

meer de samenwerking wil, dan probeer je wel nog dingen te regelen zoals de 

zorgverzekering enzo, maar of het dan na zijn 18e nog lukt is de volgende vraag. Dan gaat hij 

los, maar misschien betaalt hij zijn zorgverzekering wel helemaal niet of geeft hij zijn 

zorgtoeslag aan drugs uit, dat kan je niet voorkomen. We proberen dan bijvoorbeeld wel 

Raster in te zetten, maar dan lukt het soms alsnog echt niet. Het moet vanuit de jongere 

komen, als zij niet willen lukt het niet. Je ziet ze dan na 3 jaar wel weer terug komen, de 

lijntjes zijn dan wel kort en dan kijken we ook gewoon mee. We willen dan wel met iemand 

het gesprek aan gaan, als we op die manier weer iemand verder kunnen helpen en iemand wil 

zich daarom ook weer aan melden dan doen wij dat. Je kan alleen de jongere informeren en 

behoeden, maar wat ze uiteindelijk zelf doen is hun eigen verantwoordelijkheid. Wij willen 

ook heel graag dat de zorgtoeslag rechtstreeks naar de zorgverzekering wordt overgemaakt, 

dan kan de jongere het zelf ook niet uitgeven. In heel Nederland, dat is mijn pleit. Hetzelfde 

als met de huurtoeslag. Er hoeft maar een verslaving onder te zitten, dan is het allemaal weg. 

Ik zie ook geen verschil wat betreft de rol van het sociaal team, je hebt namelijk al contact 

met hun. Ik zie geen verschil met het convenant van daarvoor en daarna, die samenwerking is 

er al. Het belletje plegen en iedereen zit bij elkaar. Wel afhankelijk van de wijk en de werker.  
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Toekomstplan  

Het toekomstplan, waarvoor wij nu het hulpverleningsplan voor hebben wat toch maar één 

plan hoefde te zijn? Wij waren helemaal in de stress, nog meer plannen en nog meer werk. 

Nog meer papieren invullen. Wij hebben nu het hulpverleningsplan, daarin staat een netwerk 

analyse, vragenlijsten, risico inventarisatie, zelfredzaamheidmatrix, dit is volgens de 

richtlijnen jeugdzorg. Het zijn de actuele hulpvragen, stukje voorgeschiedenis en de doelen. 

De eerste zes weken wordt er een intakegesprek gedaan, stappenplan, doelengesprek, 

netwerkanalyse en de vragenlijsten besproken en de RISc wordt ingevuld. Daarnaast wordt de 

zelfredzaamheidmatrix ingevuld en een gesprek gepland met ITO, daarna ligt het 

hulpverleningsplan er. Dit is in samenwerking met de jongeren. Het is hun traject, er wordt 

gevraagd wat wil je doen? Wat kom je hier doen?  

Denk je dat het toekomstplan nog meerwaarde kan hebben ten opzichte van jullie eigen plan?  

Als ik heel eerlijk ben niet. Maar dat is meer omdat je in het hulpverleningsplan de toekomst 

al bespreekt, lange termijn en korte termijn. Maar dat vind ik. We hadden wel even stress 

daarom in de teamvergadering, omdat wij ons afvroegen moeten wij dit als extra papier 

invullen? Toen heeft onze gedragswetenschapper dat uitgezocht, toen bleek dat dat niet 

hoefde. Dus ik heb mij er verder ook niet in verdiept, alles wat niet hoeft laat ik ook gelijk 

gaan.  

Zijn er punten die jullie in je eigen plan missen? Ik heb altijd zoiets, stel dat ik ziek word dan 

moet een collega kunnen zien wat er met deze jongere gedaan wordt. Welke doelen er zijn. Ik 

heb dan zoiets, het moet vooral voor de jongere ook overzichtelijk zijn. Ik denk dat we dat aan 

de hand van ons hulpverleningsplan wel kunnen weergeven. We kunnen allemaal wel mooie 

plannen maken, maar de meeste jongeren die hier komen hebben maar 1 of 2 vragen, maar 

vinden wij dat ze misschien wel veel meer vragen zouden moeten hebben omdat dingen 

minder goed gaan. Maar dat vinden wij, dan kan je een mooi toekomstplan maken, maar als 

hij alleen een kamer wil dan wil hij een kamer. Of hij wil alleen maar uit zijn schulden 

komen, niet dat er dan niet meer op ons pad komt samen, maar dat is dan in eest instantie het 

plan. Mijn plannen zijn kort en krachtig, wat de jongere wil vertellen, waar hij aan wil 

werken. Ik kijk niet teveel naar de geschiedenis, naar alle shit die geweest is, ik kijk naar de 

toekomst. Wij zijn ook geen behandeling. Je kan hulp niet afdwingen, ook niet met een 

toekomstplan. Je zit met een doelgroep die op een gegeven moment klaar zijn, sommige 

hebben zoveel hulpverlening achter de rug. Laatst had ik een jongere die 17x verhuisd is 

binnen de jeugdzorg. Dan kies ik er ook voor om geen lang hulpverleningsplan te maken, 

maar korte doelen te stellen. Je kan mooi dingen op papier zetten en niemand die het meer 

ziet. Het enige waarom je een dossier wil hebben, omdat als jij wegvalt en iemand anders 

moet het overnemen dan wil je weten wat er allemaal is gebeurt. Daar doe je het voor en voor 

verantwoording, dat je kan laten zien wat je doet.  

Wat gebeurt er nu met overdragen? Wordt dan het hulpverleningsplan meegestuurd? Ja, als 

de jongere dat goed vindt.  

Zou het een voordeel kunnen zijn dat je het toekomstplan hebt en iedereen dat gebruikt en 

iedereen daardoor dezelfde richtlijnen heeft/taal spreekt? Je zou bijna denken dat het een 

utopie is wat je zegt. Wij hebben bijvoorbeeld al jaren een samenwerkingsverband met een 

organisatie, dus ook daarvoor een plan. Maar we hebben nog steeds niet één plan, ook een 

andere opzet. Dit is heel dichtbij huis, je begeleid samen een jongere. Als ik dan voorstel om 

het hulpverleningsplan te maken, gaan zij later knippen in plakken in hun eigen plan. En dat is 

al moeilijk. Het is een utopie te denken dat iedereen hetzelfde plan gebruikt, vooral bij grote 

organisaties. Elke organisatie heeft zijn eigen opzet gericht op de eigen doelgroep, dat is per 

organisatie zo verschillend. Ik kan soms een beetje negatief zijn, maar in deze denk ik dat dat 

echt niet mogelijk is. Het is wel leuk bedacht.  
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Sterke punten  

- De samenwerking wordt ermee bevestigd. Ongeschreven samenwerkingen staan nu zwart op 

wit, dat is wel mooi.  

- Nagedacht over de toekomst van de jongeren, het is inzichtelijker er wordt meer mee 

gedaan. Het is nog in ontwikkeling, het 18-/18+ vraagstuk.  

 

Denk je dat het convenant wel kan bijdragen om meer jongeren in beeld te krijgen rondom dit 

vraagstuk? Nou het probleem is dat als jongeren niet willen, dan willen ze niet. Het is maar 

net of een andere organisatie signaleren, of zij de rol op zich nemen. Ik merk dat zij het wel 

doen. De jongeren poppen dan wel op en komen bij ons wel binnen. De vraag is of ze de 

jongere dan zover krijgen om met een andere partij in gesprek te gaan. Het moet op eigen 

initiatief zijn, soort van. Het staat of valt ook bij de werknemers, hoe iemand iets oppakt.  

 

Verbeterpunten  

- Laatst had ik een jongere die moest overgedragen worden, we hadden een mooie plek 

geregeld, daar was ook nog plek vrij. Toen wilde ik een indicatie regelen en kreeg ik te horen 

dat er een wachtlijst was, dan baal je dus omdat je de jongere niet kan plaatsen. Terwijl er dus 

een plek vrij is. Het sociaal team heeft dan dus een wachtlijst. Het verschilt wel per team. Dit 

draagt niet bij in het kader van het convenant.  

- Het aanvragen van indicaties, de samenwerking ligt er wel. Er wordt soms te makkelijk 

gedacht over de jongere, je moet veel uit de kast trekken wil je een indicatie krijgen. 

Bijvoorbeeld voor een 24 uursplek. Ze zijn heel kritisch. Dat brengt extra ballast mee, je moet 

dan nog meer regelen. Gelukkig hebben wij dan voor 18+ jongeren geen indicatie nodig, de 

gemeente heeft één pot met geld en daar wordt dan alle zorg uit betaald. De jongeren worden 

daaruit bediend. Onder de 18 hebben we een indicatie nodig. Het is niet altijd.  

- Veel werkdruk, druk met praktische zaken. Samenwerking is er wel maar er moet tijd 

gemaakt worden voor elkaar.   

 

Wet- en regelgeving   

- We hebben jongeren die geen smartphone of telefoon hebben, of wisselen van telefoon. Met 

codes aanvragen is dat zo lastig, het is echt een ellende. Ook met Digid. Wij zitten daardoor 

dingen te doen die we niet mogen doen, bijvoorbeeld wachtwoorden op schrijven. Maar je 

weet dat als je het niet doet, je alles weer opnieuw kan aanvragen want zelf raken ze het zo 

kwijt. Dit doe je om ellende te voorkomen en de jongere te helpen, ik doe natuurlijk niks met 

dit wachtwoord. Maar het is anders niet te doen, het hele riedeltje opnieuw.  

- We hebben heel goed contact met de gemeente, uitkeringsinstanties. Je loopt wel tegen de 4 

weken wachttijd aan, maar dat is een kwestie van accepteren. Als er spoed is dan zijn er wel 

kortere lijntjes (vanuit het BZT). Stel iemand wordt bij het JOR aangemeld (daar zit ik ook 

in), dan kunnen we samen de weg vrij maken zodat hij uit de criminaliteit komt. Op zo’n 

moment en er moet iets geregeld worden dan kan er rechtstreeks (door de 

veiligheidsmakelaar) worden gesproken en het voor elkaar worden gemaakt. dat is wel echt 

fijn, er wordt dan een versneld proces ingezet. Ik heb niet zelf die ervaring, maar weet dit uit 

de overleggen.  

 

Overleggen: JOR, eigen MDO, meldpunt bijzondere zorg, andere collega’s bij schakelpunt. 

Met raster is er enigszins nog wel overleg, alleen is het nu heel druk, de jongeren gaan dan 

voor. Voorheen ook in het Salland dialoog, maar dat ligt op zijn gat volgens mij. wij komen 

wel overal. Gaat wel iemand van ons team naar toe, als er wat wordt opgezet.  
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Interview sociaal team       12 september 2018 

Positie: werkgroeplid 

Categorie: toegang 

Functie: procesmanager sociale teams     

 

Functie en werkzaamheden?  

Mijn functie is procesmanager sociale teams. Ik heb de dagelijkse leiding over de sociale 

teams, aansturen van teamleiders en daarnaast ben ik bezig met project opdracht om de 

sociale teams te verzelfstandigen.  

 

Ervaringen   

Ik ben betrokken geweest bij de totstandkoming. Er was een inspraak moment, het concept 

lag bijna ter ondertekening. Ik ben in de pen geklommen om een aanpassing te doen, dit ging 

met name om de regie functie. Als iemand een casus heeft, wat houdt dan de regie in? Ik vond 

dat het convenant in eerste instantie gericht was op ontzorging van scholen en dat soort zaken. 

Dat ze hun eigen casus ergens konden droppen en dan waren zij ervan af, dat was niet de 

werkwijze die ik voor ogen had. Daarna de ondertekening uiteraard en daarna nog twee keer 

een overleg, het grote overleg met alle partijen.   

Heb je vanuit de praktijk al ervaringen gehoord? Ja, wat ik terug hoor is dat de warme 

overdracht tussen casussen van gezinscoaches en sociale teams goed loopt. Er is bij elke casus 

wel afstemming en een overdracht, dat is wel een mooie ontwikkeling denk ik. Ik vind dat de 

voorkant, de toegang gezinscoaches en sociale teams, die moeten nauw samenwerken. Dat 

loopt eigenlijk wel aardig. We gaan op casuïstiek niveau casussen afpellen met elkaar, 2 

medewerkers sociaal team en 2 medewerkers van de gezinscoaches.  

Wat is de bedoeling van dat overleg? Om te kijken of wij zaken bij hebben te stellen, kunnen 

we ergens nog van leren? Dat weten alleen de professionals dat weten wij zo niet. Dus daarom 

kiezen we ervoor om hen bij elkaar te zetten. Dan kunnen we horen of de samenwerking 

voldoet of dat er nog verbeteringen nodig zijn.  

Is het overleg gericht op de samenwerking of op het convenant 18-/18+? Dit is gericht op de 

samenwerking voor 18-/18+.  

Zijn de medewerkers van de sociale teams allemaal op de hoogte van het convenant? Dat 

denk ik niet. Iedereen is wel op de hoogte gebracht via een nieuwsbrief. Maar er zijn maar een 

paar medewerkers die ermee te maken hebben, dan vind ik het wel logisch dat het niet bij 

iedereen blijft hangen. Het convenant is een convenant, een afspraak of beter gezegd een 

intentie tot samenwerken. Ik heb liever dat medewerkers op cliënt niveau goed met elkaar 

gaan afstemmen en dat afspraken lopen. Daar ben ik op dit moment wel positief over.  

 

Rollen  

Signalerende rol, wij komen natuurlijk bij de gezinnen thuis, waarvan wij merken, gaat dat 

goed? Wij moeten dan wel signaleren, ook is er dan kortsluiting met gezinscoaches. Zit er al 

iemand op? Is er iemand betrokken? Bij de regierol is er de afspraak dat iemand de voortgang 

bewaakt, wij zijn bij uitstek de partij die bij cliënten regelt dat de regie wordt toegepast. 

Liever iemand uit het netwerk als dat kan. De zorg om te regelen dat er een regierol is ligt wel 

bij ons.  

Heeft het convenant daar nog aan bijgedragen? Naja, het dwingt wel meer tot samenwerking. 

De vrijblijvendheid is er wel vanaf. Deventer is een wat onnatuurlijke scheiding, vooral tussen 

18-/18+ aangebracht, dat vraagt om een betere coördinatie en dat kan door middel van het 

convenant.  
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Denk je dan ook dat het convenant daaraan heeft bijgedragen? Ik denk het wel, het staat in 

ieder geval op de agenda en het dwingt ons tot nadenken. Ook dwingt het om mensen er op te 

zetten, dit gebeurt ook binnen de sociale teams.  

Ik hoorde je zeggen er zijn een aantal mensen die zich bezig houden met een bepaalde 

doelgroep, hoe ziet dat eruit? In elke wijk zit een team, die hebben als generalistische 

opdracht, ga in contact met de mensen uit de buurt. Dus die komen in een gezin, die komen 

ook in aanraking met de doelgroep. Iedereen komt in aanraking met de doelgroep 18-/18+. 

Hoe verloopt dat? Gezien dat iedereen zijn eigen achtergrond en ervaring heeft, gaat dat 

goed? Nou we zien niet altijd iedereen, dus we zullen ook weleens wat missen. Dus daar zit 

altijd verbetering in. Op dit moment ben ik er wel tevreden over. Vooral gezien het feit dat we 

sinds 2015 in de wijk zitten, vind ik dat wij al erg laagdrempelig zijn. Mensen kunnen 

makkelijk binnen stappen en makkelijk in contact komen. Dit draagt ook bij aan een meer 

signalerende rol. Hoe ziet de ondersteunende rol eruit voor jullie? Ondersteunen om regie te 

houden of te krijgen in hun leven, om mensen te laten participeren en zelfredzaam te worden. 

Wij kijken wat iemand nodig heeft en wat iemand nodig heeft om mee te doen in de 

maatschappij. Welke barrières moeten weg worden gehaald? Mensen worden wel uitgedaagd 

om zelf dingen op te pakken, enthousiasmeren, kijken waar kleine ingangen zijn om te 

motiveren.  

 

Proces 

Zodra het een beetje ingewikkeld wordt en er doelen moeten worden afgesproken om te 

participeren, zie je dat er vaak wel begeleiding of zorgverlening opgezet moet worden, dan 

wordt er doorverwezen. Dat leidt tot een beschikking. Eerst wordt er een ondersteuningsplan 

gemaakt, daarna wordt er gekeken wat is er op professioneel vlak nog nodig. Als het meer tijd 

kost dan schakelen wij een andere partij in. Wij zijn geen hulpverleners, maar de toegang tot 

de hulpverlening. Welke dingen handelt het sociaal team zelf af? Informatie verstrekken, 

koppelen van vrijwilligers, mensen die zelf vrijwilligers werk willen doen. Dat wordt in de 

wijk zelf afgehandeld.  

 

Toekomstplan  

Het ondersteuningsplan wordt met name voor de volwassenen gemaakt. Het toekomstplan zou 

daar ook een rol in kunnen krijgen, als een jeugdige van 18- een toekomstplan aan het maken 

is of dat heeft en er is professionele begeleiding nodig dan zal er ook een ondersteuningsplan 

gemaakt moeten worden, die zoomt in op de zelfredzaamheid en activering in de 

maatschappij. Het toekomstplan is veel meer lange termijn, dat zou een plan moeten zijn wat 

zij onder hun arm meenemen. Dat zou het bovenliggende document moeten zijn, daar moet in 

staan wat er nodig is en hoeverre. Het ondersteuningsplan is specifieker.  

Wordt het toekomstplan nu gebruikt? Dat heb ik niet gecheckt, maar ga ik wel vanuit, dat 

weet ik eigenlijk niet.   

Hoe denk je dat het toekomstplan meerwaarde kan hebben dan plannen die er al liggen?  

Dan moet je ze echt naast elkaar leggen, ik ga ervan uit dat het toekomstplan echt een lange 

termijn plan is. Jongeren hebben een minder lange termijn, dus in hoeverre sluit het aan bij de 

behoefte van de jongere? Als ik naar mijn eigen kinderen kijk, die leven bijna bij de dag. Dan 

is het ingewikkeld om te kijken waar wil ik naar toe. Maar het neemt niet weg, we zijn er juist 

voor de groepen waar zorg omheen zit, we moeten dan vooral zorgen dat er hoe dan ook een 

plan komt.  
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Moet je dat dan ook doen als de jongere dat zelf niet zou willen? Kijk als een jongere onder 

de 18 is kan je het afdwingen, ouders verantwoordelijk maken. Maar we moeten in staat zijn 

om de jongere te verleiden, te motiveren om zo’n plan te maken met zijn allen. En als wij te 

betuttelend of bureaucratisch zijn, wat we nog weleens kunnen zijn vanuit hulpverlening of 

overheid, maar we moeten wel iets vinden wat aansluit.   

 

Ik weet niet of de andere documenten worden gebruikt uit het convenant. We hebben nog wel 

wat te doen, dat denk ik wel.  

  

Kwetsbaarheid 
Welke activiteiten ontstaan er nadat een jongere in beeld komt? Er wordt geschakeld tussen 

sociaal teams en gezinscoaches, vaak trekken de gezinscoaches aan de bel omdat zij zien dat 

er wat nodig is in een casus. Dan komt er overleg, er wordt afgestemd, telefonisch of fysiek. 

Er wordt gekeken wat er nodig is om de jongere naar een hoger plan te tillen. Wij werken met 

een vrijwillig kader, het staat of valt of de persoon wil ja of nee. Of dat de familie er soelaas 

in ziet.  

Is die samenwerking veranderd sinds het convenant er is? Ik denk het niet. Ik zie wel dat wij 

elkaar beter weten te vinden, op uitvoerend en management niveau. Dat is het groeiproces. 

Jeugd en sociaal teams zullen uiteindelijk in één organisatie komen. dus het is logisch dat we 

elkaar meer opzoeken.  

Hoe is de samenwerking met andere organisaties? Raster is belangrijk, we zien daarin 

gebeuren, bijvoorbeeld op het kantoor van raster, dat daar vaak overleg is. Op uitvoerend en 

stuurgroep niveau. Elk wijk heeft zijn eigen plan, dan gaan we in elke wijk een analyse 

uitvoeren, daarvoor is de opbouwwerker aan zet, die zit dan in het sociaal team, die is wel van 

Raster. Die gaat bij een wijkanalyse de partijen betrekken die daarvoor nodig zijn. Dus in 

sommige wijken is het handig om te zeggen, hier zit zoveel jeugd, we hebben er standaard een 

jongerenwerker bij als we die analyse gaan maken. Ik weet niet of dat al gebeurt.  

Heeft elke wijk een jeugdnetwerkoverleg? Sommige wijken hebben dat, maar niet elke wijk. 

Er is ook een stuurgroep jeugdnetwerk. In het jeugdnetwerkoverleg worden vooral de situaties 

besproken die uit de hand lopen. Dat vind ik op zich goed dat dat gebeurt, maar het is vanuit 

escalatie en overlast. Terwijl er goed gekeken kan worden naar welke jeugd er loopt, komen 

er nog activiteiten waar we beroep kunnen doen op jongeren?  

Welke rol heeft het convenant in het jeugdnetwerkoverleg? Nee, dat weet ik eigenlijk niet.  

 

Hoe kan het convenant bijdragen om de kwetsbaarheid van jongeren te verminderen? Als wij 

instaat zijn om hen te enthousiasmeren, perspectief te ontwikkelen. Ik vind het in ieder geval 

aardig om erover te sparren, om mogelijkheden te zien. maar als het niet aansluit bij de 

behoefte van de jongeren, dan zijn we iets aan het doen wat op politie achtig werk lijkt. We 

moeten ze iets bieden, in plaats van voorkomen.  

Hoe zouden we dat kunnen doen? Heb je gehoord van ZZGG? Van ziekte en zorg naar 

gezondheid en gedrag. Het is eigenlijk een beweging die wordt aangestuurd in Deventer. Dat 

we aan het omdenken zijn, dus niet van ziekte en zorg, maar naar gezondheid en gedrag. Wat 

wil je nou eigenlijk zelf in je leven? Wat is gezondheid? Wat is participeren? Meer op de 

welzijnskant. Ik denk dat veel organisaties het gaan omarmen, vroeg of laat zullen ze wel 

moeten. De tijd en het geld is er niet meer om oude problemen op te lossen.  
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Sterke punten  

- Het toekomstplan vind ik heel sterk, toepasbaar. Ik was er gecharmeerd van. Het biedt 

mogelijkheden. Ik heb voor het convenant getekend omdat ze bij de rollen een aanpassing 

hebben gemaakt iedereen wordt verantwoordelijk gemaakt voor zijn rol en de daarbij 

behorende taak.  

- Iedereen moet een keer een casus oppakken, iedereen is aan de beurt, het is een gedeelde 

verantwoordelijkheid.  

- Eens in de zoveel tijd bij elkaar zitten, het dwingt je dan om te kijken wat is nu nodig. Over 

een paar jaar kan dat een ander issue zijn.  

 

Verbeterpunten  

- Nodig om het convenant werkend te maken is commitment op kwantiteit te krijgen en het 

concreet te maken. Bijvoorbeeld dat school voor zoveel procent jongeren een toekomstplan 

maakt. Echt heel concreet maken, dat de gezinscoaches een aantal, noem maar een getal, 

overdrachten heeft met de sociale teams. Dat kan je dan monitoren en bijhouden, dan dwingt 

het om de getallen te halen. En dan niet voor de getallen, maar om beweging in gang te 

brengen. Want blijkbaar werkt het niet om zo even wat af te spreken en een handtekening te 

zetten, iedereen gaat daarna weer over naar de orde van de dag. Organiseren dat cijfers 

gehaald moeten worden om beweging op gang te krijgen.  

- Vroeg met het onderzoek, wel goed om even kijken wat hebben we nog te doen. Het moet 

nog wel zijn beslag krijgen, dat kost gewoon tijd.  

- Het is wel van belang bij wisseling van wethouders, dit is u het geval. Dat dit soort 

afspraken opnieuw tegen het licht gehouden wordt. En dat de wethouder wordt bijgepraat, ik 

hoop dat daar voor gezorgd wordt.  

  

Wet- en regelgeving   

- De AVG is wel een dingetje. Het is ingewikkeld, welke informatie wissel je wel uit en welke 

niet? Je zag dat iedereen bij de invoering in een soort kramp schoot. Dat ze niks wilde 

vertellen. Wij hebben daar wel wat afspraken over gemaakt, gegevens 

uitwisselingsovereenkomsten. We zullen voorzichtig om moeten gaan met informatie die we 

met elkaar delen. Je ziet wel dat professionals elkaar opzoeken in plaats van telefoon of mail. 

Maar ik vind dat wel een regelgeving waarbij we met z’n allen doorschieten. Natuurlijk 

moeten wij zorgvuldig en netjes zijn en niet teveel informatie opslaan. En nadenken over 

wanneer informatie vernietigd wordt. Maar in de praktijk zorgen dat we wel wat kunnen 

uitwisselen, anders gaat iedereen op zijn eigen eilandje zitten en kan je alsnog zoveel 

convenanten maken maar daar ga je niks mee bereiken.  

Hoe verhoudt zich dat tot het convenant? Eigenlijk negatief, want het convenant gaat ervan 

uit dat je gegevens deelt en uitwisselt, dat kan niet alleen maar fysiek. Je zal dingen via de 

mail moeten uitwisselen, daar zit nu wel een soort beperking op.  

- Wat ik positief vind is dat de jeugdzorg naar de gemeente is gegaan. Voordat dat goed 

geborgd is ben je wel weer een paar jaar verder. Het is ook al de zoveelste verandering. Het is 

wel goed dat het op lokaal niveau wordt uitgevoerd.  
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Interview Jeugdggz          13 september 2018 

Positie: werkgroeplid 

Categorie: zorgaanbieders 

Functie: manager regio IJsselland  

 

Wat is uw functie en welke werkzaamheden horen hierbij?  

Manager voor Jeugdggz in de Regio IJsselland. Ik ben bij de voorbereidingen geweest van het 

convenant in bestuurlijke zin, iets meer op afstand. Ik zit niet in de uitvoering, mijn collega 

kan daar concreter op in gaan. Ik werk al sinds de midden jaren 80 in de ggz. Ik ben ooit 

begonnen bij jeugd en nu weer terug bij jeugd, van huis uit ben ik psycholoog. Ik heb 

contacten met de gemeentes en de regio. Intern stuur ik de organisatie aan, tegenwoordig zijn 

er zelfsturende teams.  

 

Ervaringen   

Ik heb ervaringen op afstand. Ik werk met verschillende gemeenten samen en kom eigenlijk 

overal wel het randje van 18-/ naar 18+ tegen sinds de transitie in de jeugdzorg. Dit was ook 

al eerder bekend, je komt de doelgroep tegen omdat zij in transitie naar volwassenheid zitten. 

Er zitten allerlei overgangen in, praktische overgangen en verwachtingen maar ook 

emotioneel. En juist daar hebben wij nu met zijn allen een knip in gezet. Dat is wat het 

convenant moet doen, dat we de gevolgen van die knip zoveel mogelijk moeten voorkomen.  

Ziet u nu ook verschil sinds het convenant in werking is? Bij ons wordt het wel erkend, het 

past in de psychologie. Ik zie in zoverre verschil, dat het belangrijk is dat al die partijen bij 

elkaar zitten. het hele brede sociaal domein is aan de beurt. Het bij elkaar brengen van de 

partijen is de belangrijkste stap die je maakt. Wat ik zie is dat vervolgens de gedachte dat je 

op tijd begin met een plan te maken, dat dat meteen verschil maakt. Cliënten bij ons die 

17/17,5 zijn gaan de behandelaren mee in gesprek van hoe gaan we verder? Ook na het 18e 

jaar. Het is een behoorlijk verhoogd risico dat je jongeren verliest, ook qua zorgverzekering. 

Ze vallen dan onder de zorgverzekeringswet, hebben een eigen risico, er zit een ander 

financieringsstelsel onder de 18 jaar. Dat zijn allemaal hobbels en mogelijkheden voor de 

jongeren om er tussenuit te vallen. Sinds het convenant zijn we ons wel bewuster geworden 

van de leeftijdsgrens van 17,5, bij de jongeren waar het nodig is gaan we in gesprek. Ik weet 

dat een paar medewerkers dat altijd al wel bewust doen, maar sommige doen het nu meer. Het 

is aangejaagd, je moet er op letten. Soms is het al afgerond, maar vaak kun je het voorzien. 

Wat kan je dan vooraf doen met elkaar? Welke contacten kan je leggen? Met het wijkteam 

bijvoorbeeld. Hoe kan je het goed organiseren. Dat is wel echt veranderd, het is een 

bewustwordingsproces. De sociale wijkteams beginnen bekender terrein te worden. Dat is het 

allerbelangrijkste.  

Worden de documenten gebruikt die in het convenant staan? Ik zou het niet weten, daar kan 

de medewerker wel op reageren. Het zijn hulpmiddelen, maar destijds gemaakt door de 

professionals en die moeten ze ook gebruiken. Het is wel intern teruggekoppeld en besproken. 

Het is in de teambeleidsoverleggen besproken, ik heb het rond gestuurd. Gezegd dat we 

moeten kijken wat de consequenties zijn voor ons werk en hoe wij optimaal kunnen 

aansluiten.  

En wat zijn die consequentie voor jullie? Zorgen dat je ruim voor de 18e verjaardag met elkaar 

in gesprek gaat, kijken wat er nodig is. Er zitten veel gevolgen aan 18 jaar worden, welke zijn 

dit dan? 2e consequentie is kijken wat er intern nodig is, hoe kunnen we zorgen voor 

continuïteit? Binnen de Dimence groep zijn er meerdere afdelingen, Jeugdggz, dimence en 

mindfit. Hoe kunnen we zorgen dat die overgang goed verloopt? Er zijn nu afspraken gemaakt 

voor de overdracht. Deze organisaties zijn ontstaan doordat er een onderscheid is gemaakt in 

generalistische ggz en basis ggz in de zorgverzekeringswet. Basis ggz zijn de relatief korte 
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pakketten, en langdurig laag frequente ondersteuning, dit is mindfit. De echte volwassen 

psychiatrie is Dimence. Met elkaar hebben we afspraken gemaakt. Het type financiering 

veranderd dan. Het kan niet zijn dat kinderen/jongeren dan tussen schip vallen, dus dan willen 

we afspraken met elkaar hebben.  

 

Verzekeraars zijn nu zelf ook proeven aan het doen, kijk als er wat misgaat dan hebben zij 

jarenlang schadelast omdat zij die kosten moeten vergoeden. Wij hebben intern afspraken dat 

als we het niet tijdig of goed kunnen overdragen dat we op kosten van de verzekeraar door 

kunnen gaan, dat gebeurt soms wel. Bijvoorbeeld met een wachttijd van 7 maanden en een 

jongere met forse psychiatrie wordt al behandeld bij ons, dan mogen wij wel verder totdat er 

plek is. Dat wordt onderling wel weer verrekend.  

 

De knip van 18-/18+ heeft inhoudelijk ook wel wat in beeld gebracht. Er is een psychiater  in 

opleiding die bezig is met een inhoudelijk verhaal, dat heet transitie psychiatrie, dat is de 

overgang van jeugd naar volwassenheid. Die geeft advies aan dimence groep. De nieuwe 

scheiding is eigenlijk op allerlei vlakken, dit zorgt dus ook weer voor nieuwe overleggen.  

 

Als je naar de specifieke doelgroep kijkt en het gaat om ernstige psychiatrische problematiek, 

die komen op en gegeven moment ook in een ontkenningsfase en willen eigenlijk niks meer 

met hulp te maken hebben. Een paar jaar aanmodderen met schizofrenie of manisch 

depressieve stoornis, die jongeren komen later wel weer terug. Dat is niet iets wat je kunt 

vermijden, dat hoort er allemaal bij. Ze willen geen hulp en blijven daardoor buiten beeld, 

vanuit hun problematiek én de eigen bijdrage/eigen risico is een hobbel.  

 

Ik hoor veel dat jongeren een goedkope verzekering afsluiten en dan vervolgens de klos zijn. 

Ze vermijden dan de zorg bij ons omdat het te duur is. Ik denk ook dat de verzekeraars daar 

meer in zouden moeten doen. Jongeren daarop actief daarop wijzen of een garant verzekering 

instelling.  

 

Rollen  

Wij hebben sowieso een signalerende rol voor de cliënten die bij ons in zorg zijn. Wij kunnen 

uitstekend vaststellen of zij na hun 18e nog zorg nodig hebben. Daar is zelden onduidelijkheid 

over. Wij hebben met elkaar afgesproken dat degene die dat signaleert en die de cliënt in zorg 

heeft daarvoor een plan maakt. Ik merk dat je je soms op vreemd gebied bevindt, bijvoorbeeld 

over verzekeringen of uitkeringen. Wij organiseren dat niet allemaal zelf, dan komt het 

wijkteam in beeld. Wij schakelen dan de organisatie in. We zorgen ook dat er een warme 

overdracht komt, met het wijkteam.  

Wanneer kiezen jullie ervoor om een andere partij in te schakelen? Waar wij mee bezig zijn 

is dat wij uitvragen op alle levensgebieden. Als er signalen zijn dat er op andere 

levensgebieden problemen zijn en wij zijn niet de primaire deskundigen dan schakelen wij 

een andere organisatie in. Als het over mentaal functioneren, gaat moet je bij ons zijn. 

Schooluitval is bij ons wel een urgentie criteria, niet naar school gaan dat kan eigenlijk niet bij 

ons. Werk nemen we daarin ook mee, zinvolle dagbesteding valt daar ook onder. Bij 

schooluitval schakelen wij dus ook anderen in.  
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Proces 

Wanneer worden de levensgebieden uitgevraagd? Dit gebeurt bij de intake, we zijn nog wel 

op zoek naar goed instrumentarium. Nu is er gewoon een simpel lijstje.  

Wordt de checklist uit het convenant daarvoor gebruikt? Dat weet ik niet dat zou je de 

werknemer kunnen vragen. Waarschijnlijk past deze lijst in onze lijst. Het zou zonde zijn als 

we zelf wat anders proberen, terwijl dat er ligt. Als het specifiek over 18-/18+ gaat.  

 

Wij zijn normaal betrokken bij een jongere tot hun 18e verjaardag, tenzij de warme overdracht 

niet gerealiseerd kan worden, dan blijven wij betrokken. Omdat er bijvoorbeeld een wachttijd 

is of omdat we verwachten dat het met een halfjaar afgerond is.  

Is er dan een andere organisatie die jullie daarna inschakelen? De belangrijkste zijn dan wel 

mindfit en Dimence. Wanneer de jongere geen behoefte heeft aan vervolg zorg, dan kan je 

daar niks aan doen. We proberen wel de jongere te verleiden. Het speelt hier wel iets minder, 

dat jongeren meteen stoppen.  

 

Wij krijgen zelden jongeren die nog geen hulp gehad hebben. Sterker zelfs, als ze dat niet 

gehad hebben sturen wij ze eerst ergens anders heen. Soms is de problematiek dermate erg dat 

je wel meteen ingrijpt, maar wij zitten wel achterin de keten. De samenwerking met de andere 

organisaties is vloeiend, dat zijn oude samenwerkingen.  

Aan welke overleggen nemen jullie deel in de gemeente Deventer? 18-/18+, overleg rond 

crisisopvang, wachttijden, gezinsopname, een pilot met consulenten bij de huisartsen. We 

hebben een proef ingesteld met mensen uit de ggz die bij de huisarts zitten. die kunnen zorgen 

voor een goede toeleiding naar jeugdzorginstellingen. Het hele jeugdhulp heeft meerdere 

toegangen, waaronder ook de huisarts. Dat gaat buiten het hele circuit van één gezin één plan 

om, ook buiten de gezinscoaches. De huisarts stuurt een verwijzing en wij gaan dan van start. 

De huisartsen moeten in het circuit worden betrokken, die kijken of er meer nodig is voor een 

gezamenlijk plan. De mensen die bij de huisarts zitten werken wel met de filosofie vanuit de 

gemeente en kijken hoe ze andere partijen erbij kunnen betrekken.  

Hoe verhoudt dit zich tot het convenant? Huisartsen zijn niet betrokken bij het convenant. Het 

punt is huisartsen zorg maakt niet het onderscheid, het is van 0-100 jaar. Het is niet specifiek 

voor 0-18 of 18 jaar. Ze zoeken de middenweg nu door deze pilot. De gemeente levert 

deskundigen (via instellingen) en de huisarts levert ruimte.  

 

Wanneer is er een verwijsbrief van de huisarts nodig en wanneer een indicatie vanuit WMO 

of jeugdwet? Daar zit een grijs gebied tussen. Wettelijk gezien is een huisarts verwijzing 

voldoende, de gemeente moet dan een indicatie geven. Maar de gemeente die de indicatie 

geeft stelt dan wel eisen aan ons, ze zeggen bijvoorbeeld dat bij langdurige zorg er na een tijd 

wel overleg moet plaatsvinden. Daar is nu wat gesteggel over, want dan krijg je met de 

privacy wetgeving te maken. Het is wel een issue, wanneer je het bespreekbaar maakt dan 

vinden mensen het lastiger. Wij kunnen ook niet zomaar alles delen natuurlijk. Je bent dan het 

vertrouwen kwijt en de jongere dus ook. Het ligt gevoelig. Ik zie onze taak daarin als 

normaliserend. Uiteindelijk willen alle partijen hetzelfde, je mag er op vertrouwen dat partijen 

er ook vertrouwelijk mee omgaan. Het is voor iedereen ook een beetje zoeken.  

Hoe zit het dan met de regierol voor de wijkteams? Die kunnen ze tot op zekere hoogte 

innemen, wat altijd helpt ga met elkaar om tafel. Daar wordt zelden nee tegen gezegd. Als het 

gaat om privacy en vertrouwelijkheid gaat het om persoonlijke relaties. Je kan dan de 

gezinsocach de regie geven, vaak gaat dat goed. laat ze aanschuiven, ook al weten zij dan 

soms niet alles van de jongeren, dat hoeft ook niet. Als ze maar voldoende de regie kunnen 

nemen.  
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Toekomstplan  

Het toekomstplan is breder wat mij betreft. Het behandelplan van ons is specifieker. Het 

toekomstplan kan ook betekenen dat er op andere terreinen nog dingen zijn die niet door ons 

worden uitgevoerd. Dat is de verhouding denk ik.  

Hoe ziet jullie behandelplan eruit? Dat kan de medewerker beter vertellen dan ik. De 

behandelovereenkomst is een analyse van wat is er aan de hand, welke doelen kunnen we 

stellen en hoe bereiken we die?  

Is dit nog in samenwerking met andere organisaties? Dat hangt heel erg af van de 

problematiek. soms zijn er meerdere partijen betrokken, soms niet.  

En hoe ziet het eruit als er dan meerdere partijen bij betrokken zijn? Je ziet dan een 

constructie van hoofd en onderaannemer schap, dit is ook een financiële constructie. Als er 

complexere problematiek is ga je met elkaar om tafel, ook met de gezinscoaches erbij. Dan 

wordt er een plan gemaakt. Vaak speelt de lokale toegang een ondernemende rol in. Zij 

maken dan een gezinsplan. Dit vormt de basis van behandelplannen, of in ieder geval de 

werkzaamheden die wij dan uitvoeren. De gemeente geeft daar beschikking over af.  

Denkt u dat het toekomstplan een meerwaarde kan hebben? Ik vind dat voor ieder kind, 

waarbij de zorg doorgaat na 18 jaar er een toekomstplan moet liggen. Het heeft echt een 

meerwaarde, vooral omdat het kwetsbare periode is. Er zitten veel jongeren thuis in Deventer, 

ze zitten daar enigszins beschut en daarna heb je ze nog jaren in beeld bij de gemeente, dat 

moet je niet willen. De kunst is om de jongeren niet kwijt te raken onderweg, je maakt met de 

jongere een toekomstplan en draagt het warm over als dat zou moeten. We hebben vaak te 

maken met een deelgroep waar geen geld is, minder besef van geld of schulden. Als jij dan 

van de één op de andere dag verantwoordelijkheid hebt dan lukt dat vaak niet, je moet daar 

eerder aan beginnen te bouwen. Dat ligt er ook aan wanneer ze eraan toe zijn. 

 

Sterke punten  

- Dat je het met zijn alle doet, over de volle breedte. De verschillende disciplines bij elkaar.  

- Ik vind het ook een sterk punt dat er ook vernieuwende partijen tussen zitten, niet alleen de 

grote spelers. Het gaat er niet om dat je de grootste groep bereikt, maar de meeste creativiteit 

bereikt met elkaar.  

- De gemeente zonder zelf weg te lopen partijen verantwoordelijk maakt. Ik vind dat we 

samen verantwoordelijk hebben. Wanneer de gemeente de handen er vanaf trekt dan gaat het 

mis. Zolang het gezamenlijk gebeurt gaat het prima.  

 

Verbeterpunten  

- Meer ruimte creëren voor maatwerk, bijvoorbeeld de eigen bijdrage of het eigen risico. Als 

het met de verzekeraars kan is het heel mooi, maar als dat niet kan dat de gemeente ook een 

rol kan spelen. Dat zij bijvoorbeeld het eerste jaar het risico afkopen van de jongeren in plaats 

van dat zij uitvallen. Dat je gedifferentieerd moet kijken, wat is er nodig? de gemeente heeft 

allemaal afdelingen met allemaal eigen regels, maar voor dit soort vraagstukken moet je daar 

heel flexibel in zijn.  

- De kunst wordt om het levend te houden, bijeenkomsten blijven organiseren. Om verder te 

kijken wat kunnen we verbeteren, wat gaat er goed? je houdt het dan levend. Mensen intern 

verantwoordelijk maken en die moeten ook gevoed worden, die daardoor de mensen op de 

werkvloer weer kunnen informeren.  

- Mij zit het onderscheid tussen verzekering en gemeentelijke zorg behoorlijk dwars. Het is 

ook verzekeraars over halen, wij willen mee als aanbieders tot op bestuurlijk niveau. Wij 

lopen daar op allerlei terreinen tegen aan. Verzekeraars moeten hun verantwoordelijkheid in 

nemen. De verzekeraar denkt daar flexibeler in. De lokale verzekeraars zou je toch zaken mee 

moeten kunnen doen. Om te zorgen dat je de financiële knelpunten boven tafel krijgt en om 
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daarmee de overgang van 18- naar 18+ te versoepelen. Vanuit een gedeelde 

verantwoordelijkheid gaan kijken wat je er nu mee moet en kan. Als de gemeente het niet 

goed doet heeft de gemeente er daarna last van, daar kan je samen nu gaan kijken wat je kan 

doen.  

 

Wat ik nog wel een interessant vraagstuk vind is; dat als je in de uitvoering werkt alles zo 

ontzettend ingewikkeld blijkt te zijn. Als we kans zouden zien om met elkaar dingen te 

vereenvoudigen (ik weet niet goed hoe) ,dan zou het veel waard kunnen zijn. Mijn 

medewerkers zijn ontzettend veel tijd kwijt aan afstemmen, afspreken en dingen regelen. Dat 

is soms wel lastig. Er is veel werkdruk. Je moet bijvoorbeeld toestemmingsformulieren 

hebben. als we daar in zouden kunnen vereenvoudigen zou dat heel mooi zijn.  

Zou het convenant daar een rol in kunnen spelen? Ja, dat zou kunnen. Je zou met zijn allen 

eens na kunnen denken en voorbeelden van een kind budget of jongerenbudget. Waar hij zijn 

eigen zorg mee kan regelen, vanuit daar overleggen met elkaar en één plan hebben. dan kan 

iedereen betaald worden vanuit datzelfde potje. Vanuit één budget meerdere zorg kopen. 

Budget mag dan breder zijn dan alleen de zorg, bijvoorbeeld ook een uitkering of huisvesting. 

Er speelt vaak veel meer, het moet allemaal vanuit verschillende potjes. Vanuit de zorg is dat 

al iets meer bij elkaar gebracht, maar vanuit het sociale domein nog lang niet. Zoeken naar 

vormen om dat wat meer bij elkaar te brengen, vooral de specifieke groep van 18-/18+ en 

voor jongeren die en specifiekere/specialere plek hebben in de maatschappij.  

 

Wet- en regelgeving   

- eigen risico is heel erg hoog, hoor het veel hier. Jongeren mijden echt zorg omdat het te duur 

is, jongeren of actief op wijzen. Dat eigen risico, meer bij staan stil.  

- De privacy wetgeving is wel een issue, wanneer je het bespreekbaar maakt dan vinden 

mensen het lastiger. Wij kunnen ook niet zomaar alles delen natuurlijk. Je bent dan het 

vertrouwen kwijt en de jongere dus ook. Het ligt gevoelig. Ik zie onze taak daarin als 

normaliserend. Uiteindelijk willen alle partijen hetzelfde, je mag er op vertrouwen dat partijen 

er ook vertrouwelijk mee omgaan. Het is voor iedereen ook een beetje zoeken. De ene 

gezinscoach wil meer weten dan de andere en wij kunnen natuurlijk ook niet alles delen.  
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Interview ROC Aventus       25 september 2018 

Positie: werkgroeplid  

Categorie: Onderwijs  

Functie: loopbaan expert 

 

Welke functie heeft u en welke werkzaamheden horen daarbij?  

Mijn functie is loopbaan expert, ik noem het zelf loopbaan expert passend onderwijs. Binnen 

dat expertise team passend onderwijs doe ik een aantal dingen. Ik ga naar het 

schakelpuntoverleg in Deventer, 1x in de 2 weken. Ik ben één van de mensen hier die de ISA 

gesprekken doet, samen met collega’s en mensen van de gemeente. Ik begeleid incidenteel 

wel eens een jongere waar problemen mee zijn. Soms sta ik op de achtergrond, dan kijk ik 

mee. Ik sta meer op de achtergrond qua begeleiding, maar de 18-/18+ doelgroep heeft wel 

mijn belangstelling gehad en zeker waar er wat meer problemen waren.  

 

Ervaringen   

In eerst instantie zou ik zeggen niks. Maar tegelijkertijd werk ik wel samen met meerdere 

organisaties uit het convenant. Binnen het schakelpunt zitten er al een aantal.  

Wordt het convenant daar besproken? Niet als convenant, daar worden wel jongeren 

besproken en meestal 18+. Leerplicht zit er vaak niet bij, al zijn er wel korte lijntjes. En soms 

jongeren onder de 18. Bij het schakelpunt overleg proberen we ook wel breed te kijken naar 

de situatie van de jongere en wat is er op welk gebied nodig?  

Dat gebeurt dus niet vanuit het convenant? Het schakelpuntoverleg was er al, dat is 

georganiseerd door de gemeente Deventer.  

Is het convenant hier besproken? Nee, ik denk eigenlijk dat de partners in het schakelpunt wel 

bij de bijeenkomst zijn geweest maar verder komt het woord convenant niet ter sprake.  

Klopt het dat u het convenant heeft getekend? Nou dat denk ik niet, tenminste niet voor 

Aventus ik kan alleen tekenen voor mijzelf. Ik ben wel bij een bijeenkomt geweest, maar ik 

weet niet meer of ik getekend heb.  

Is het convenant bekend onder de medewerkers bij Aventus in de gemeente Deventer? Dat 

denk ik niet, ik weet het eigenlijk niet.  

 

Rollen  

Hoe verloopt de samenwerking? Ook al is het misschien niet vanuit het convenant. Dat gaat 

over het algemeen heel erg plezierig. Dit is voornamelijk met Raster, Etty Hillesum met name 

voormalig praktijkonderwijs, Deventer Werktalent, Pactum en UWV.  

Hoe ziet de signalerende rol er voor jullie uit? Wij hebben altijd een signalerende rol. Ik zal 

even uitleggen hoe de begeleidingsstructuur eruit ziet. Alle studenten hebben een LTB’er, dat 

is een soort mentor. Dat is de eerste contact persoon. Als de LTB’er (loopbaan traject 

begeleider) signaleert dat er problemen zijn die boven zijn/haar pet of tijd gaan dan schalen zij 

op naar de LES’er (loopbaan expert sector), die kijkt dan wat is er aan de hand wat is er 

verder nodig? Die heeft enerzijds de tak de docenten en LTB’er ondersteuning te bieden en 

kijken hoe kan je beter onderwijs geven? Maar die kan ook doorverwijzen naar andere 

partijen. Ook binnen het Aventus, bijvoorbeeld naar het loopbaanexpertise centrum, 

trainingen of schoolmaatschappelijk werk. Ook kan het expertise team meedenken als een 

casus ingewikkeld is, wat kunnen we hiermee? Als het een overbelaste jongere is dan kan er 

een aanvraag gedaan worden bij ferm stedendriehoek. Dan kan hij aangemeld worden voor 

een maatwerktraject, dat is dan voor 3 maanden of 6 maanden. Dat zijn externe coaches, die 

worden ingehuurd. Die gaan dan kijken wat ze nodig hebbe en proberen om de jongere in zijn 

kracht te krijgen, zaken op orde te krijgen en zijn netwerk wordt daarin meegenomen. Dat is 

coaching vanuit de plus voorziening.  
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Dit is voornamelijk hoe het binnen school gaat, anders wordt de gemeente erbij betrokken. 

Dan gaat het RMC in gesprek met de jongere. Als er wordt gedacht deze jongere is niet 

schoolbaar of niet leerbaar op dit moment dan kan hij worden aangemeld voor het ISA (intake 

sluitende aanpak). Als het echt gaat om de lijn te leggen met externe hulpverleners gaat dat 

vaak via de EXPO (expertise team passend onderwijs).  

Wanneer wordt er voor gekozen om externe hulpverleners in te schakelen? Die kunnen wij 

zelf niet echt inschakelen, wel doorverwijzen of via de gemeente. We geven aan dat we ons 

zorgen maken bijvoorbeeld. Via schoolmaatschappelijk werk kan dat soms wel, als die ziet 

dat er meer aan de hand is kan hij de verbinding leggen met andere partijen.  

Hoe zou voor jullie de ondersteunende rol eruit zien? De ondersteunende rol is in ieder geval 

altijd gekoppeld aan wat heeft de student nodig om het op school goed te doen? Dus dat kan 

een stukje training, extra aandacht van mentor of loobpaanexter zijn. Er zijn sectoren waar ze 

een duck-out hebben, dat is een lokaal die elke middag geopend is, dan kunnen leerlingen hun 

huiswerk daar maken. Die worden ondersteund in hun school zaken.  

En de zaken buiten school om? Daarvan zegt de school dus dat is eigenlijk niet ons pakkie 

aan. Onze taak is proberen de student te begeleiden naar hun diploma, als er dan andere 

dingen aan de hand zijn gaat dat eigenlijk via school maatschappelijk werk.  

Maar dan wordt de ondersteunende rol wel door schoolmaatschappelijk werk opgepakt? Ja, 

die kijkt wel wat er dan nodig is, die pakt de verantwoordelijkheid. Die heeft ook meteen de 

lijntjes met de hulpverlenersinstanties, die pakt dan ook de regie. School maatschappelijk 

werkers zijn niet in dienst van Aventus maar worden ingehuurd, zij werken wel voor Aventus.  

Zijn de school maatschappelijk werkers op de hoogte van het convenant? Dat denk ik niet. Zij 

zitten ook niet in het convenant.  

 

Proces 

Denkt u dat het convenant iets voor jullie kan betekenen? Dat weet ik niet. Ik denk dat het 

mooi is dat een aantal instanties hebben gezegd wij erkennen onze verantwoordelijkheid 

hierin. Dat we met de neuzen dezelfde kant op staan, dat is op zich mooi. Een goede 

samenwerking met organisaties is altijd plezierig, dat is belangrijk. Maar ik weet niet of dat 

heel erg afhangt van het convenant. Misschien dat die instanties zich wel bewuster zijn van 

hun rol hierin, dat weet ik niet.  

Zou het convenant voor jullie dingen kunnen opleveren/heeft het meerwaarde? Wat misschien 

handig kan zijn is dat er dan duidelijkere rollen en verantwoordelijkheden in beeld zijn. Dat je 

elkaar erop kan aanspreken.  

Hoe loopt dit nu? Dat is een goede vraag. Ik zie maar een klein stukje. Wat ik zie heeft vooral 

te maken met het schakelpuntoverleg en het overleg met de gemeente, dat gaat goed. We 

hebben te maken met verschillende gemeentes. De samenwerking met de gemeente Deventer 

is wel goed.  

Hoe zit het nu met de verantwoordelijkheid in een casus? Het is soms onduidelijk, wie heeft 

de verantwoordelijkheid? Ik denk ook dat het convenant daaraan kan bijdragen.  

Wat is er voor nodig om het beter werkbaar te maken? Dat het convenant ook echt gebruikt 

wordt? Goede vraag. Ik weet dat niet zo goed. ik vind het soms wel makkelijk gezegd om te 

zeggen dat het meer tijd nodig heeft, maar als er dan verder niks mee gedaan wordt kan je het 

zoveel tijd geven als je wil, maar er verandert niks. Je moet er dan wel een plan op zetten. 

Dan moet ook de behoefte er zijn. Aventus is een hele grote organisatie, met zo’n 10.000 

medewerkers, dit gaat echt om een stukje daarvan. Ik denk dat voor Aventus niet heel veel 

winst te halen is, ik denk dat als het gaat om jongeren uit Deventer, dan hoop ik dat zij 

aangemeld worden voor het schakelpunt of dat er contact wordt opgenomen door de leerplicht 

om mee te kijken. Die lijntjes liggen er wel.   
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Kwetsbaarheid  

Schoolmaatschappelijk werk checkt wel de leefgebieden als er meerdere problemen zijn. Als 

het duidelijk één probleem is dan doen ze dat niet, dan ondersteunen ze bij dat specifieke 

probleem. Bijvoorbeeld als er alleen leermiddelen moeten worden ingeschakeld, als iemand 

niet lekker in zijn vel zit gaan ze alle leefgebieden langs.  

 

Toekomstplan  

Binnen Aventus worden er plannen gemaakt, afhankelijk van wat er aan de hand is. 

Bijvoorbeeld als iemand wordt aangemeld voor een maatwerkproject, dan wordt er ook een 

plan met doelstellingen opgezet en uitgevoerd. De lijntjes worden gelegd met instanties 

eromheen. Of het dan handig is als er een plan komt te liggen waar andere partners ook een 

rol in spelen? Het zal altijd zo zijn dat de mensen van Aventus een stuk verantwoordelijkheid 

pakken daar waar het met het onderwijs te maken hebben, de coaches leggen de lijntjes met 

anderen. Maar als daar dingen moeten gebeuren zullen er toch andere instanties zijn die daar 

de verantwoordelijkheid moeten pakken. Gebeurt dat dan ook? Dat durf ik niet te zeggen.  

 

Denkt u dat het toekomstplan een meerwaarde kan hebben binnen Aventus? Ik denk dat het 

een meerwaarde kan hebben voor de jongere. Is het haalbaar om het uit te voeren? Om het 

plan te schrijven? Ik ga ervan uit dat het andere instanties zijn die die plannen dan maken, 

Aventus kan meehelpen en denken om het school deel vorm te geven, maar niet het hele plan.  

De school heeft dan de signalerende rol, ik denk dat de school geen ondersteunende rol heeft. 

In ieder geval niet in het plan van alle leefgebieden. Waarom niet? Omdat we een school zijn. 

Wij zijn er voor onderwijs, voor mij mag het wel iets breder maar zo werkt het formeel niet. 

Dit heeft te maken met de opdracht die iedereen heeft, Aventus heeft de opdracht om het 

onderwijs te verzorgen. Dit gaat verder dan alleen de lessen geven, maar niet zo ver dat je in 

de thuissituatie gaat mee kijken. Wel signaleren wanneer er een probleem ligt en wel bereid 

zijn tot samenwerking, ieder op zijn eigen gebied.  

 

Sterke punten  

- Het belangrijkste vind ik dat partners zich bereid verklaren om samen te werken, om de 

doelgroep in de gaten te houden en goed te begeleiden.  

- Ik heb er verder te weinig ervaring mee om er nog wat zinnigs over te zeggen.  

 

Verbeterpunten  

- Kan ik ook niet zeggen. Dan zou je toch een aantal casussen moeten kennen om te kijken 

wat er misgaat. Daar weet ik dat het soms beter opgepakt kan worden, er zitten dan mensen 

bij die de regelgeving wat op kunnen rekken in belang van de jongeren als dat nodig is.  

 

Wet- en regelgeving   

- Wat ik zelf ingewikkeld vind zijn de alleenstaande minderjarige asielzoekers. Wanneer die 

18 worden zijn ze toch wel redelijk op zichzelf aangewezen, die stap is dan wel groot. De 

hulpverlening die daar omheen zitten, zeker voor de 18e verjaardag hebben dat niet altijd zo in 

de gaten of worden niet in staat gesteld om dat goed over te dragen. Heb ik ook niet precies 

zicht op, maar ik weet wel dat het weleens ingewikkeld is.  

- Van sommige jongeren vind ik het lastig dat zij op niveau 3/4 te maken hebben met 

prestatiebeurs, bij het niet halen krijgen zij schulden. Dat geldt ook niet voor iedereen.  

- De AVG maakt het ook moeilijker, er komt veel bij kijken. Je mag formeel gezien niet veel 

delen. Er zijn veel procedures en handtekeningen nodig, dit zorgt dat het extra tijd kost. Dat 

maakt het niet werkbaarder, het is een belemmering voor de beweging die je in gang wil 

zetten.  
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Interview JeugdGGZ        2 oktober 2018 

Positie: werknemer/vervangend werkgroeplid  

Categorie: zorgaanbieders  

Functie: psycholoog   

 

Wat is uw functie en welke werkzaamheden horen daarbij?  

Ik ben klinisch psycholoog. De werkzaamheden die daarbij horen zijn; diagnostiek, met name 

bij complexe problematiek. Complex kan in enkelvoudige problematiek liggen, maar meestal 

is het doordat iemand meerdere diagnosis heeft en ook nog in een multiproblem gezin leeft, 

vastloopt op school, dus een heel breed disfunctioneren. Daarnaast doe ik ook behandeling. 

Hier en daar zijn er overige werkzaamheden en doe ik soms nog projecten.  

En qua doelgroep? JeugdGGZ heeft een doelgroep van 0-18 jaar, maar ik zelf ben niet zo van 

de kleintjes, daar ligt mijn affiniteit niet. Mijn affiniteit zit vooral bij jongeren, bij de 

middelbare school leeftijden. Vroeger zat ik in het adolescenten team, maar dat was tot en met 

25 jaar. Dat is helaas met de nieuwe financieringsstructuur losgelaten en zitten we nu alleen 

tot 18 jaar, behalve als het nodig is dan kunnen we doorbehandelen.  

Gebeurt dat vaak? Ja, maar vaak is een moeilijk woord. In die doelgroep waar ik mee werk 

zou ik zeggen ja, maar het is niet dat we per definitie doorbehandelen. Met die complexe 

doelgroep is het vaak wel fijn, dat het niet allemaal opnieuw hoeft en zij niet naar de 

volwassenenafdeling moeten. Als het wel gebeurt wordt het netjes gedaan, met een warme 

overdacht. Er wordt zorgvuldig naar gekeken, ik ga met de cliënt naar de nieuwe behandelaar 

of intaker, dat de cliënt niet alles opnieuw hoeft te doen. Er is vooraf overleg, dat gebeurt 

zorgvuldig.   

 

Ervaringen   

Ik ken het convenant, ik ben betrokken geweest bij het convenant, ik heb af en toe Jan 

Schoorlemmer vervangen. Ik heb kennis genomen, ik vind het een mooi convenant en nuttig 

document. Waar een hoop dingen in staan, die niet nieuw zijn. Het is geconcretiseerd en de 

nadruk ligt nog meer op de samenwerking en het specificeren van een hoop zaken. Het is 

natuurlijk niet zo dat er voor het convenant niet werd samengewerkt, ik zocht altijd wel mijn 

netwerk op. Ik vind het mooi, en zeker het idee van als iemand 18 gaat worden dat er dan 

extra aandacht voor moet zijn. Het is nogal een overstap, bespreek dat met je cliënt en maak 

daar ook een plan voor. Kijk dan ook of er iemand is die daar de regie in kan voeren, want het 

hoort niet tot onze corebusiness om dit soort praktische zaken te regelen.  

Wordt het convenant binnen de JeugdGGZ gebruikt? Ja, mensen kennen het. Het is heel 

specifiek, het gaat echt om de doelgroep van jongeren die 17,5 zijn, een slechte thuissituatie 

hebben, die niet zelfstandig genoeg zijn om het allemaal zelf te regelen. Dus ja, wij hebben er 

weet van en ik denk zeker dat collega’s het gebruiken als daar een reden voor is. Alleen de 

frequentie zal niet heel hoog zijn.  

En waar ligt dat dan aan? Omdat er toch veel jongeren zijn die wel een ondersteunend 

netwerk hebben, bijvoorbeeld de ouders. Als ik bijvoorbeeld een jongere hier heb die ernstige 

psychische problematiek heeft, die vastloopt op school, die 18 gaat worden, dan heb je vaak 

nog wel ouders die dat heel goed zelf weten of dat zelf goed kunnen opvangen. Natuurlijk zijn 

er jongeren waarbij dat netwerk er niet is, dan is het wel zo dat wij al wel een lijn hebben met 

andere organisaties. Als het dagelijks leven op één vlak niet loopt en er heel veel zorgen over 

zijn, dan kan ik therapie geven tot dat ik een ons weeg, maar dat heeft geen nut. Ik heb ooit 

een cliënt gehad (voordat het convenant er was) die had ernstige psychische problemen. Die 

was vastgelopen op school, die had een complexe thuissituatie, overzag niet wat er op haar 

afkwam, daar heb ik een andere organisatie bij gehaald. Die gaan heel praktisch met haar 

kijken, wat is er nodig? Je moet bijvoorbeeld inkomen hebben, wat is er dan nodig? Die gaan 
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heel praktisch meekijken, naar bijvoorbeeld; school, dagbesteding, inkomen enz. Zij gaan dan 

met die persoon om tafel, dan merk ik dat de rust weer terugkeert en ik dan mijn werk kan 

doen.  

Is er nog verandering in de samenwerking sinds het convenant er is? Voor mij niet, omdat ik 

altijd al wel heel erg werk met mijn eigen netwerk. Als ik zie dat er dus problemen zijn op 

andere leefgebieden en dat is zo prominent aanwezig neem ik contact op met organisaties die 

daarin gespecialiseerd zijn. Ik kijk naar wie het kan oppakken. Ik maak daarin gebruik van 

mijn eigen netwerk, ik kijk of ouders erbij betrokken kunnen worden of eventuele andere 

belangrijke figuren.  

Dus eigenlijk heeft het convenant tot nu toe er nog niet heel veel aan bijgedragen? Jawel, wat 

het convenant veel meer heeft gedaan is dat ik veel alerter ben op de cruciale overgang van 

18- naar 18+. Het convenant is ook dubbel, het gaat er heel erg om jongeren waarbij er sprake 

is van schooluitval en andere problematiek én het cruciale moment waarop iemand van 18- 

naar 18+ gaat. Het heeft mij scherper gemaakt om veel eerder daarover na te denken. Het 

beslaat daarin nog wel meer dingen, het gaat wel over de samenwerking met ketenpartners en 

ook over schooluitval. Niet voor niks dat er ook is gezegd; het heeft overlap met het 

schakelpunt. 

 

Rollen  

Hoe zou de signalerende rol er voor jullie uitzien? Heel simpel, als wij een intake doen al. Of 

gaandeweg een behandeling, zie je dat iemand op een leeftijd zit, dus bij 17,5. Je checkt 

wonen, werk, het is onderdeel van je standaard intake, je gaat alle domeinen langs. Je gaat dan 

per definitie al kijken naar de leeftijd en de domeinen. Dat signaleren gebeurt eigenlijk als 

iemand uit huis wil, dan loop je per definitie tegen dit soort dingen aan. Dan is het 

overduidelijk. Het gaat dan om de praktische zaken uit het dagelijks leven, die heel bepalend 

kunnen zijn. Bij schooluitval is het per definitie dat je de ketenpartners op zoekt, je gaat 

kijken wat wordt de daginvulling? Hoe pak je dat weer op? Ik speel daar een hele actieve rol 

in, ik kan aangeven wat de belastbaarheid van iemand is. Dit is bijvoorbeeld in een MDO, met 

de gemeente, het onderwijs, gezinscoaches en leerplicht. Dit overleg wordt zelf 

georganiseerd. Je gaat met alle partijen zitten. Dan is het fijn dat de gezinscoach erbij is, die 

kent het hele netwerk. Bijvoorbeeld voor dagbesteding, ik vind hun daarin wel heel erg een 

spil.  

Als er actie nodig is in een casus pakt de juiste partij dit dan op en voelt een partij zich dan 

verantwoordelijk? Ja vind ik wel. Kijk als een kind ingeschreven staat op school en hij gaat 

niet, vind ik wel dat zij iets moeten doen. Ook als zij het niet signaleren? Ja, als het kind niet 

naar school gaat is dat nogal wat. Eigenlijk gaan die dingen heel organisch. De school legt een 

lijntje, of wij doen dat zelf. We betrekken dan de gezinscoach erbij en de partijen die nodig 

zijn, samen een oplossing zoeken. Dat werkt goed vind ik, ik merk dat we het samen bekijken 

vanuit alle expertises.  

Heeft het convenant er nog aan bijgedragen om de samenwerkingen in die overleggen te 

verbeteren of de rollen beter te verdelen? Nee, maar dan kom ik weer terug op de aspecten 

van het convenant. Kijk als een kind 15 is dan heb je het niet over 18-/18+, dus vanuit mijn 

perspectief als je heel erg naar die specifieke doelgroep gaat het om jongeren vanaf 17,5. 

Voor mij is de meerwaarde van het convenant dat er nog een bredere alertheid is op de 

aspecten die erbij komen als je 18 wordt, hoe kan je daar aandacht voor hebben? En toch 

samen kijken is het allemaal op de rit? Of weet je niet hoe het werkt of vind je het eng? Dan is 

het heel fijn om het convenant erbij te pakken en de stappen. Je hebt het aan de ene kant over 

de jongeren die vastlopen, niet meer naar school gaan en noem maar op en aan de andere kant 

specifiek de 18-/18+ overgang. Als ik het convenant daarop toespits heeft het echt een 

toegevoegde waarde. Het is dus niet nieuw dat je samenwerkt met je ketenpartners.  
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En qua rolverdeling, zit daar een verschil in sinds het convenant er is? Nee, maar het zou er 

zeker aan kunnen bijdragen. Ik zou het heel fijn vinden om daarin de gezinscoaches meer 

centraal te stellen. Hoe? Zij zijn nog meer dan wij vertrouwd met het hele netwerk, je zegt 

eigenlijk dit is het probleem. Wil je meedenken? Ik zou heel graag willen dat de regie dan bij 

hun ligt en de sociale teams. Gebeurt dat nu? Ik heb te weinig voorbeelden om specifiek te 

kijken naar die 17,5 jarigen, in het algemeen kan ik zeggen dat ik gezinscoaches heel graag 

betrek. De stijl van werken kan wel verschillend zijn, maar dat is ook met hulpverleners zo, 

iedereen moet een beetje zoeken hoe gaan we dit samen doen? Alles is natuurlijk nieuw sinds 

2015, een enorme transitie. Dat heeft tijd nodig, we zijn nu 2,5 jaar verder. Het is nog zo 

onrustig in al die veranderingen, het is toch wel wat zoeken. Ik denk dat het convenant 

daaraan ook een prachtige bijdrage heeft, dat je met elkaar om tafel zit en de gezichten kent.   

 

Proces 

Ik neem ook altijd met cliënten door als zij 18 worden, heb je een beetje een idee wat er op je 

afkomt? Vind je het fijn dat we daarover meedenken? We hebben daarvoor ook een checklist.  

Welke checklist is dat? Dat is de checklist uit het convenant. Daar staat heel mooi in wat er 

moet gebeuren, het zijn praktische dingen waar iemand mee te maken krijgt. Je kan ook 

verder doorbouwen naar een toekomstplan. Daar ben ik zelf nog niet aan toegekomen, ik heb 

namelijk maar één cliënt waarbij ik denk: leuk met haar ga ik daar specifiek voor zitten, alleen 

die kon de afgelopen twee keer niet. Dat vond ik zó jammer, als ik die nou even een paar keer 

had kunnen zien, dan had ik jou een verhaal kunnen vertellen; ik heb met haar samen het hele 

proces gedaan. Daarvan denk ik namelijk, zij heeft een hele complexe thuissituatie, ernstige 

psychiatrische problematiek en het risico dat zij gaat verzuipen. Ik sta te popelen om dit 

gewoon eens neer te zetten en het stappenplan samen door te nemen, maar zover is het nog 

niet gekomen. Maar mogelijk binnenkort nog een andere cliënt. Dat is iemand van 17,5, die 

wil het huis uit. Ik heb een lijntje met een organisatie en zij nemen direct dat hele huisvesting 

stuk op zich, maar ook bij hem denk ik dat hij er wel met zijn ouders uit zou komen. Je wil 

niet teveel wegnemen als ze het zelf kunnen, dat is nog fijner. Je moet oppassen dat je niet 

teveel hulpverlener wil zijn als hij dat prima zelf kan. Ik check of iemand weet wat er moet 

gebeuren. Het is wel heel erg in mijn bewust zijn in ieder geval.  

 

Toekomstplan  

Hoe verhoudt het toekomstplan zich tot reeds bestaande plannen van uw organisatie?  

Onze plannen zijn in eerste instantie gericht op psychiatrische problematiek, dat is ons 

behandelplan. Daarbij kan het wel zijn dat er in staat dat er meer praktische hulp moet komen 

voor bijvoorbeeld, studie, financiën of huisvesting. Maar niet specifiek uitgewerkt, wij gaan 

dan contact zoeken met een instelling die dat kan oppakken. Het is niet een onderdeel van het 

behandelplan dat wij hier zelf uitvoeren, wij brengen iemand wel in contact die dat kan 

oppakken. Dat is altijd al zo geweest. Het convenant gaat voor mij veel meer over de 17,5 

jarigen. Ik weet ook niet of wij degene zijn die zo’n toekomstplan helemaal met de jongeren 

moeten gaan maken of juist degene naar wie wij verwijzen. Het zou jammer zijn van onze 

specialistische ggz, als wij daar een actieve rol in spelen. Wij moeten wel de lijntjes leggen, 

de rol van de signaleerder. Dat je denkt; jongens wij moeten hier wat mee. Alleen of wij dan 

het toekomstplan op moeten stellen?  

Zou dat mogelijk zijn? Het zou kunnen, maar ik weet niet of dat verstandig is, het is niet onze 

corebusiness. Dit past bij de corebusiness bij mensen voor wie dit veel logischer is om onder 

te brengen. Ik zelf, ben meer met complex trauma bezig met de jongeren bijvoorbeeld omdat 

ze automutileren, jongeren die in crisogeen achtige tostanden zitten, dat ik liever heb dat 

parallel daaraan dat stuk wordt opgepakt door één van de ketenpartners.  
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Kwetsbaarheid 

Op welke manier probeert uw organisatie de kwetsbaarheid van jongeren te verminderen? 

Dat heeft heel erg met onze uitgangspunten te maken. Wij denken contextueel, dus vanuit het 

bredere netwerk. Dat zie je in de samenwerking tussen volwassenenafdeling en jeugd. Als 

jongeren ouders hebben die psychische problemen hebben kijken we of we daar al hulp 

kunnen bieden. Ook voor jongeren die zwanger zijn, wij hebben dan lijntjes lopen, hoe help je 

ze dan? We zijn ook systemisch, betrekken ouders indien mogelijk. Ook hebben we in de 

intakefase al een lijntje met school. Soms bellen we even met een leerkracht of mentor, we 

vragen of ze een screeningslijst willen invullen zodat we beter weten hoe iemand op school 

functioneert. Gebeurt dat ook met andere hulpverleners (van andere instellingen)? Ja, dat 

doen wij heel veel. Ik heb het over ouders, maar het gaat natuurlijk ook over verzorgers of 

begeleiders in bredere zin. Soms wordt de huisarts betrokken. Overal waarvan je denkt in dat 

domein loopt het niet goed, betrekken we die mensen erbij. Dat hoef je niet standaard te doen, 

behalve met school dan is er wel standaard contact. Bij verslaving hebben we Tactus heel 

vaak nodig, ook dat komt veel voor. Dan werkt therapie ook niet goed, je moet dan eerst 

daaraan werken. Je moet kijken naar het hele netwerk van het kind, alle aspecten hebben dan 

met elkaar te maken en hebben invloed op de kwetsbaarheid van het kind. Je moet de bredere 

context betrekken.  

 

Sterke punten  

- Goed initiatief, erg fijn. Goed om met alle partners om tafel te zitten. Om elkaar beter te 

leren kennen en een gezicht bij personen te hebben.  

-Je maakt op lokaal niveau afspraken en je leert elkaar op lokaal niveau kennen. Je kan 

daarmee de hulpverlening naar een hoger plan tillen. Het kost nog wel tijd voordat we daar 

zijn. Ik vind het wel een mooi initiatief 

- Je zou hiermee een rolverduidelijking kunnen hebben, je maakt dingen zichtbaar, maar ook 

voor de jongeren.  

- Een jongere hoeft niet zelf te zoeken, hij komt ergens in de schakel binnen en krijgt daarmee 

toegang tot de hele keten.   

- Het geeft structuur en kader, je krijgt een ijkpunt (18-/18+) en daar zijn duidelijkere 

afspraken over gemaakt, samen kijken je hebt een idee wat er op je afkomt als jongere.  

 

Verbeterpunten  

- Ik denk dat wij er intern veel meer in kunnen, ik ben de aandachtsfunctionaris. Ik denk ook 

dat dat nodig is binnen een organisatie zodat het onder de aandacht blijft en je de kar kan 

trekken. Ik zou het nog meer onder de aandacht moeten brengen.  

- Een soort gestructureerd overleg op casus niveau om met elkaar te gaan zitten, hoe doen we 

dat nou met elkaar? Wat gaat er goed? Wat kan beter? Daardoor kan er gekeken worden of er 

op beleidsniveau iets moet bijgesteld worden. hoe hou je het levendig? Hoe evalueer je? Hoe 

ga je elkaar vinden op inhoudelijk niveau? Een overleg op praktisch niveau.   

 

Wet- en regelgeving   

Voor ons is het moeilijk dat steeds de financiering wordt aangepast. Dat geeft onrust en stress. 

Waar geeft dat dan onrust en stress? We hebben nu een systeem met profielen, met een TOP 

zorg, het voelt als veel bureaucratie en heel veel werk. Er zit veel werk in om de plannen te 

schrijven, het moet ingediend worden, je hoopt dat het goed gekeurd wordt. De financiering is 

te ingewikkeld, ik heb behoefte aan eenvoud. Het is alleen maar ingewikkelder geworden. 

Eerder was het alleen maar een verwijsbrief van de huisarts en klaar.  

Zou de gemeente daarin iets kunnen betekenen? Ja heel veel, kiezen voor een 

financieringsstelsel die eenvoudig is, dit kost vreselijk veel geld. Maar de gemeente heeft een 
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mega klus op zijn bord gekregen, er moet allemaal bekeken worden hoe we hier een weg in 

vinden. Ik heb er begrip voor. Ik heb wel zelf het idee dat de veranderingen elkaar steeds 

sneller opvolgen, terwijl we juist verlangen naar een periode van rust, maar dat gebeurt nog 

niet. Verandering is de continue factor. Er is daardoor ook meer werkdruk.  

Hoe verhoudt dit zich tot het convenant? Ik vind het convenant juist wel weer helpend. Het 

maakt het duidelijk. Voor de jongeren en voor onszelf.  
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Interview Raster        10 oktober 2018 

Positie: werknemer  

Categorie: voorliggend veld  

Functie: jongerencoach  

 

Wat is uw functie en welke werkzaamheden horen daarbij? 

Ik ben jongerencoach bij Raster, in die hoedanigheid doe ik ambulant werk. Dus jongeren die 

geen indicatie hebben daar maak ik contact mee via sociaal team, maar ook ambulant op 

straat. Ik maak contact met jongeren om te kijken wat ze bezig houdt, dit doe ik samen met 

een jongerenwerker, die is meer verantwoordelijk voor groepsactiviteiten. Voor 

talentontwikkeling. Mocht ik problemen tegenkomen bij jongeren die daar boven uitstijgen 

dan kan ik ook individuele coaching geven. Dat betekent dat ik als jongerencoach een 

huiswerkklas organiseer, ik organiseer expedities op een schip naar Noorwegen, Zweden en 

Engeland. Dat is wel groepswerk, maar dat zijn individuele jongeren die met hun doelen 

vastlopen. Door middel van de interventie op het schip proberen we daar helderheid over te 

krijgen. Ik doe bijvoorbeeld ook toe leiden naar een sportactiviteit of dingen op andere 

leefgebieden. 

 

Ervaringen   

Ik weet dat het getekend is, dat het er is. Ik heb in de praktijk veel te maken met jongeren die 

via het ST bij mij terecht komen of via de straat, of via jongerenwerk. Dat is precies de 

doelgroep 18-/18+. 

Welk verschil merkt u in de praktijk sinds het convenant er is? Als ik eerlijk ben niet, ik denk 

dat er te weinig in de praktijk op het netvlies staat. De bedoelingen zijn goed, maar in mijn 

optiek kan er veel beter worden samengewerkt. In jeugdnetwerken worden er dingen 

overgedragen.  

Heeft u het convenant gelezen en weet u welke documenten erbij horen? Nou ik wil niet 

zeggen dat ik hem helemaal gespeld heb, ik heb hem wel doorgenomen. De intenties die erin 

staan heb ik kennis van genomen.  

Weten uw collega’s ook wat het convenant is? Ja, we hebben daar zeker in de 

teamvergadering een briefing over gehad, meerdere keren ook. In de praktijk kan het veel 

beter.  

Waar denkt u dat het aan ligt? Ik weet het niet, het ligt eraan dat de communicatie stagneert. 

Op het moment dat jongeren 18 worden, is dat bij een aantal partijen bekend. Er is geen 

overdracht na 18+, in mijn optiek zou dat veel beter kunnen. Die jongeren worden los gelaten 

en worden niet overgedragen. We kijken niet met elkaar wat voor aandacht er nodig is en wat 

voor aandacht de jongere wil.  

Wat denkt u dat daar voor nodig is? Binnen diverse organisaties, MDO’s plannen. Echt op 

casus niveau gaan kijken. De effecten zijn natuurlijk dat iemand vanaf 18 niet meer begeleid 

woont, wat wordt er dan gedaan hoe wordt iemand begeleid? Wij komen met een beetje geluk 

zo’n jongere op straat tegen, maar met een beetje pech verdwijnen zij thuis of in een ander 

circuit. Het gaat over contact hebben met mensen die het nodig hebben.  

Hoe is dat binnen uw organisatie op dit moment geregeld als een jongere 18 wordt? Er wordt 

niet specifiek aandacht aan besteed. Wij hebben binnen onze organisatie een hele brede 

doelgroep, tot 27 jaar. Wij hebben binnen onze organisatie die criteria van 18-/18+ niet zo.  

Zou het binnen uw organisatie nodig zijn om er meer aandacht aan te besteden als een 

jongere 18 wordt? Het is voor ons vooral relevant op het moment dat wij jongere die hulp 

nodig hebben tegen komen en heel regelmatig merk je dan dat mensen zeggen: ’nee daar gaan 

wij niet over hij is 18+’, het is in mijn optiek veel te rigide. Mensen pakken het niet op als het 

niet in hun straatje ligt.  
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Rollen  

Kent u de rollen uit het convenant? Dan moet je mij even helpen. De signalerende rol, de 

ondersteunde rol en de regierol. Wij zijn voornamelijk de signalerende en ondersteunende 

rol. Hoe ziet dat er dan uit? Wij krijgen, omdat we vrij laagdrempelig werken, de meldingen 

binnen, vanuit ouders, de jongere zelf, ambulant of vanuit de straat. Maar ook vaak nog wel 

vanuit het sociaal team, op het moment dat er problemen zijn dan worden wij ingeschakeld. 

Vaak is dat op het moment dat iemand niet meer begeleid kan worden, omdat hij dan 18+ is.  

Waar ligt dat dan aan? Dat is organisatie gericht, bijvoorbeeld gezinscoaches die tot 18 jaar 

begeleiden, dan zou het overgaan naar sociaal team omdat hun doelgroep tot 18 jaar is. Wordt 

het dan wel warm overgedragen naar jullie? Maar zelden, het is meer een berichtje of wij 

contact willen opnemen. Eigenlijk moeten wij er altijd zelf achter komen of iemand nog meer 

hulp heeft, of anderen er bij betrokken zijn.  

Denkt u dat het convenant kan bijdragen aan dat jongeren eerder worden opgemerkt en er 

meer mee wordt gedaan? Ja zeker, als het goed zou worden opgepakt.  

Is het dan haalbaar om de rollen op te pakken? Ja, ik denk het wel.  

 

Proces 

De samenwerking verloopt heel moeizaam. Wat loopt er heel moeizaam? De overdracht, de 

warme overdracht. Het is een telefoontje, wil je daar even langs? Het gebeurt soms wel, de 

warme overdracht, maar dan is het vaak al te laat. Er zijn teveel calamiteiten dan. Je moet 

daarvoor al wel relatie opbouwen, zodat iemand weet wie je bent. Nu worden we vaak 

ingeschakeld wanneer ‘niks weer lukt’, er is van alles aan de hand of wij dan nog even iets 

kunnen betekenen.  

Zou het convenant daaraan kunnen bijdragen? Nou ik denk dat er meer druk op de managers 

moet komen dat er wordt samengewerkt. Dat het meer bij de visie hoort.  

Wat is er nodig om het convenant bekendheid te geven in de gemeente Deventer? Op zich is 

het al bekend, wij hebben het meerdere keren besproken in de team vergadering. Maar het is 

een pak papier waarin prachtige afspraken staan, maar de praktijk is dat mensen weer net zo 

doorgaan als eerder.  

En wat is er dan nodig om al wel een kleine verandering daarin te krijgen? Ik denk dat alle 

samenwerkingspartners uiteindelijk worden afgerekend vanuit budgetten, geld. Als we dit 

maar doen komen we uit met ons geld, samenwerking moet dat overstijgen. Wat is de 

tevredenheid van de jongeren zelf bijvoorbeeld?  

Kan de gemeente daar iets in doen? Die gaan voor een groot gedeelte over de budgetten, een 

van de dingen is met het schip. Het is een succesvol project, van de 12 jongeren zijn er 8 

succesvol geholpen op meerdere leefgebieden. Er was alleen een werkmeester voor nodig, die 

werd betaald door Raster, maar die is eigenlijk te duur. Dus moest er samen worden gewerkt 

met andere partijen, maar niemand wilde daar geld in stoppen. Dus stopt er een succesvol 

project, door financiële middelen. Als er wordt samengewerkt kan er ook veel winst worden 

gehaald.  

 

Er wordt wel samengewerkt, jongeren gaan bijvoorbeeld over en weer. We weten in de 

jeugdnetwerken elkaar wel te vinden. In het uitvoerende niveau weet men elkaar wel te 

vinden. Er worden nu overal een soort van activeringsprojecten opgestart, iedereen moet zelf 

het wiel uitvinden, waardoor het allemaal maar half is. Elke organisatie doet zijn eigen 

projectje, terwijl er dan al succesvolle projecten zijn. Ik zoek bijvoorbeeld een werkplaats, 

maar het kost allemaal teveel geld. Ik kan het niet organiseren daardoor. De gemeente zegt 

dan, ik heb er geen plek voor.  

Dus eigenlijk werkt iedereen in zijn eigen straatje en probeert daarin het wiel opnieuw uit te 

vinden en samen komt er dan niks tot stand? Ja, dat klopt.  
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Zou het convenant daaraan kunnen bijdragen? Er mist eigenaarschap, niemand voelt zich 

verantwoordelijk voor het convenant. Wel een beetje, maar niemand voelt zich echt 

verantwoordelijk.  

Voelen mensen zich in een casus wel verantwoordelijk? Nou, die casus waar we het over 

hadden tijdens de bijeenkomst in april, liep dat gewoon heel erg mis. Hij loopt bij 

verschillende organisaties, daar zijn heel veel steken niet zorgvuldig uitgevoerd. Waardoor hij 

achterblijft, en dan is hij 18 en moet hij het zelf maar weten. Mensen trekken zich dan terug, 

hooguit krijg je een belletje of ik daar eens op bezoek wil. Verschillende partijen hebben niet 

de verantwoordelijkheid gepakt.  

Wat was jullie rol daarin? Vaak vanuit de wijk komen wij hem tegen, op straat bijvoorbeeld. 

Door overlast of juist via activiteiten. Via het jeugdnetwerk komt iemand dan soms ook weer 

naar boven. Wij bieden dan activiteiten, dus dan krijgen we de verhalen. We vragen dan wie 

er betrokken zijn. dat blijken er dan best veel te zijn. wij komen zo’n jongen tegen, terwijl we 

hem ook warm overgedragen hadden kunnen krijgen. Dat gebeurt dan niet.  

Wanneer wordt er actie uitgezet in een casus? Wij hebben een soort regel, als er op meer dan 

drie leefgebieden problemen zijn gaan we opschalen. Maar bij bijvoorbeeld verslaving 

schakelen we wel direct Tactus in als het echt ernstig is.  

 

Toekomstplan  

Is het haalbaar om het toekomstplan te schrijven? Ja, mits het niet te groot is, als je het maar 

haalbaar maakt. Je moet uitkijken dat je niet te bureaucratisch wordt, dat iedereen van alles 

gaat schrijven. Mijn ervaring is met dat met toekomstplannen wel heel grof weg grote doelen 

worden gesteld, maar wat er echt nodig is kan iedere week veranderen. Je moet uitkijken dat 

je niet voortdurend toekomstplannen aan het herschrijven bent. Op het moment dat ik met een 

jongere actief allerlei zaken aan het organiseren ben is het niet bij te schrijven elke keer. Het 

toekomstplan is bijvoorbeeld iemand dag en nacht ritme geven. Daar kan best wat in komen te 

staan, maar weetje voor je het weet wordt je afgerekend omdat het een slecht toekomstplan is 

bijvoorbeeld. Terwijl je er wel druk bezig mee bent geweest.  

Hoe verhoudt het toekomstplan zich tot reeds bestaande plannen binnen uw organisatie? Wij 

richten ons voornamelijk op de deelnemer zelf en soms ook op het gezin, wat ondersteunende 

factoren daarin. Waar ik zelf altijd bang voor ben is dat je allemaal een plan schrijft en als het 

dan niet goed beschreven staat dat je daarop wordt afgerekend. In plaats van of de jongeren 

tevreden zijn en wat is voor hun gelukt. Ik kom uit de jeugdzorg en daar wordt echt heel veel 

geschreven, ik denk hoe minder je gaat schrijven hoe beter het is. Ik vindt het toekomstplan al 

wel heel groot. Ik denk te groot.  

Heeft uw organisatie zelf plannen of hoe ziet dit er uit? Wij gaan met de jongere zelf kijken 

wat is de hulpvraag en hoe kunnen wij ondersteunen? Wij gaan helpen. Ik wil zo ver mogelijk 

weg blijven van plannen schrijven, het kost allemaal tijd. Ik begeleid nu 25 jongeren, als ik 

voor iedereen een plan moet schrijven ben je daar een dag aan kwijt. Ik denk als je mensen 

wil helpen moet je er voor ze zijn, dat is mijn insteek. Ik weet niet of dat de filosofie van de 

organisatie is.  

 

Kwetsbaarheid 

Wat doet uw organisatie om de kwetsbaarheid van jongeren te verminderen? We hebben 

allerlei trainingen, young leaderstraining bijvoorbeeld. Om ze sterker te maken. Ik doe zelf 

een expeditie, om ze eigen verantwoordelijkheid of eigen ervaringen te geven waarbij ze 

zichzelf leren kennen. We doen dagelijks sportactiviteiten, empower activiteiten. Trainingen 

en cursussen. Dat doen we op straat, maar ook in de scholen.  
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Sterke punten  

- De intenties zijn goed, alleen is het nog niet zo ver, was dat maar zo. Het samenwerken, de 

warme overdracht, dat de jongere voorop staat.  

- Dat de jongere in beeld is.  

- Aan het convenant ligt het niet.  

 

Verbeterpunten  

- Er moet meer eigenaarschap zijn. 

- Minder financieel worden afgerekend, maar beloning op samenwerking. Welke casussen 

zijn succesvol in de samenwerking beland? Wat is er echt goed gegaan?  

- Vooral meer regie vanuit de gemeente, veel meer eisen en meer initiëren. Organisaties zelf 

zijn meer in zichzelf gekeerd, de gemeente betaalt. Maar als ik een gewone werkplek nodig 

heb voor jongere en ik krijg dat niet voor elkaar vind ik dat vreemd.  

- Het moet meer onder de aandacht gebracht worden, regelmatiger met de netwerkpartners 

gaan zitten. Dat je weet wie je waarvoor kan benaderen en wie het zijn. Meer met elkaar 

werken.  

- Mijn grote angst is dat de uitvoerende partij moet bewijzen, de schrijvers krijgen straks de 

pluimpjes.  

 

Wet- en regelgeving   

Er wordt heel vaak gezegd over de privacy wet dat de uitwisseling van gegevens lastig is. je 

kan dat natuurlijk ook voor een groot deel ondervangen door toestemming en een warme 

overdracht. Eerst met de jongere zelf gaan zitten en toestemming vragen. Er wordt nu vaak 

krampachtig gedaan. Wij hebben bijvoorbeeld geen gegevens verder, alleen voornamen, 

terwijl er wel veel bekend is. Wat ik dan moet opschrijven moet ik allemaal eerst gaan 

uitzoeken. Ik heb dan geen andere gegevens. Het zou soms helpen als ik dan wel eerder 

gegevens kan krijgen, dat ik niet zelf alles weer opnieuw moet doen. Ik kan dan wel met de 

jongeren naar de andere partij om informatie te halen, maar het zou soms helpen als de andere 

partij mij inschakelt en ik dan dus informatie heb en de jongere ken. Dan kan je voortijdig al 

meekijken. Dat iemand jou al eens gezien heeft en ons kent.  
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Interview Jeugdbescherming Overijssel      11 oktober 2018 

Positie: werknemer 

Categorie: gedwongen kader   

Functie: jeugdbeschermer   

 

Wat is uw functie en welke werkzaamheden horen daarbij? 

Ik ben jeugdbeschermer bij Jeugdbescherming Overijssel, wij voeren alle maatregelen uit die 

de rechtbank oplegt.  

 

Ervaringen   

Weinig, wij gebruiken het vrij weinig. Volgens mij is het bij ons alleen maar kenbaar gemaakt 

dat het er is, maar verder nog niet. Wij hebben het besproken in de vergadering en dat het de 

bedoeling is dat we daarmee kunnen werken of daarmee aan kunnen refereren. In de waan van 

de dag wordt er niet op terug gekeken.  

Weet u welke documenten bij het convenant horen? Nee, dat zou ik zo niet weten.  

Neemt u deel aan overleggen 18-/18+? Ja af en toe, als er wat georganiseerd wordt. Als het 

bijvoorbeeld specifiek gaat over casussen dan ben je er natuurlijk bij betrokken. Verder 

overstijgend, hoe gaan we invulling geven aan of wat is belangrijk om met deze doel aan 

voortgang te hebben? Wij hebben voornamelijk te maken met de voogdij zaken rondom 18-

/18+. Je hebt ook wel OTS, maar die kinderen wonen toch vaak thuis. Bij voogdij is er dus 

helemaal niemand, dan blijven wij meer in beeld bij 18+, nog een tijdje. Het is dan lastig 

overdraagbaar, niemand verbindt zich aan die kinderen.  

Zijn in die zaken dan gezinscoaches betrokken of de sociale teams? Dat proberen we wel ja. 

We proberen een overdacht te maken naar sociaal team, maar het is wel lastig. Als er een 

instelling betrokken is dan zeggen zij, “ja, maar dan ligt daar de regie” en niet zozeer bij het 

sociaal team. Die komen niet in beeld, in die zin als regievoerder of op de achtergrond als het 

kind ergens loopt. Zij hebben het kind niet in beeld.  

Zou dat anders kunnen, door middel van het convenant? Ja, ik denk dat de gemeente gewoon 

iemand moet koppelen aan een kind, zodat de gemeente weet dat het kind er is en in beeld 

blijft. Vanuit het sociaal team of de gezinscoaches. Het is niet duidelijk wie van hun wat 

oppakt, het is een soort grijs gebied, het ene kind gaat over en het andere kind blijft 

bijvoorbeeld bij de gezinscoaches. Het is niet duidelijk wie de verantwoordelijkheid heeft.  

 

Rollen en proces  

Er staan rollen omschreven in het convenant, zegt u dit iets? Ik heb hem zo niet scherp.  

Er zijn 3 verschillende rollen: de signaleren, ondersteunende en de regierol. Organisaties 

hebben vaak de signalerende en ondersteunende rol, welke zouden jullie hebben? Beide. Wij 

hebben de signalerende rol dat er wat nodig is en de verantwoordelijkheid in ieder geval tot 

18, dat een kind goed terecht komt. Dat het goed geregeld wordt. Na 18 hebben wij wettelijk 

gezien geen verbinding meer. Het kind valt dan in een gat. Van veel structuur en hiërarchie en 

overnemen, naar 18 jaar en het zelf moeten doen. Dat is zo’n grote overgang, wij zitten er 

daarvoor heel erg daarboven op. Dat valt dan weg als een kind 18 wordt.  

Zou het convenant daaraan kunnen bijdragen? Dat weet ik dus niet, dat vraag ik mij af. Dan 

zou je wel het convenant moeten aan passen denk ik. Hoe dan? Dat tot 23 de regie bij ons 

blijft liggen, volgens de wet zou dat kunnen. Je kan kinderen onder een soort mentorschap 

stellen vanuit de rechtbank, ze vallen dan nog vijf jaar onder jeugdbescherming. Iedereen 

moet dat dan wel willen en daarachter staan. Je voorkomt met de lastige doelgroep dat ze 

tussen wal en schip raken. Wij houden dan de verantwoordelijkheid om de regie te houden.  

Dan is er een klein gedeelte van de doelgroep geborgd en de rest van de doelgroep? Het 

andere deel van de groep, zou dan ook niet zo erg problematisch zijn voor de gemeente als je 
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kijkt naar 18-/18+. Alle 18-/18+ die lastig zijn, die veel geld kosten, die zitten bij ons. Die 

vallen al onder een OTS of jeugdreclasseringsmaatregel bijvoorbeeld.   

 

Wat doen jullie zelf om de overgang van 18- naar 18+ soepel te laten verlopen? Wij proberen 

als een kind 17 wordt in te steken op: ‘Wat ga je doen als je 18 wordt?’ en kijken wat de 

zorgaanbieders kunnen bieden. Heb je concrete voorbeelden wat er dan met een jongere 

wordt opgepakt? Er worden lijstjes gemaakt, wat moeten we regelen? Heel praktisch. Welke 

lijsten zijn dat? Van jullie zelf? Ja, wij hebben lijsten, maar ik heb ook een app op mijn 

telefoon staan, die je dan even langs kan lopen, kwikstart heet die app. Op alle gebieden kan 

je zien wat nodig is. Zo’n app werkt makkelijk. Je zit er meteen in en je kan het direct 

doorspreken, ook wie wat dan gaat doen. Wij hebben de verantwoordelijkheid om te 

signaleren dat het moet gebeuren, maar de uitvoering leggen wij bij de zorgaanbieder neer. 

Daar zit het dilemma, pakken zij het op ja of nee? Vaak hebben zij niet één regievoerder of 

verspreiden zij de taken weer intern. Waardoor het versnippert raakt en sommige zaken 

gewoon niet gebeuren, je loopt tot dat ze 18 zijn steeds maar weer tegen de feiten aan.  

Als ik het goed begrijp is er dus een onduidelijkheid over de rollen en wie de 

verantwoordelijkheid heeft? Ja.  

Zou het convenant daaraan kunnen bijdragen? Ik denk als je een convenant goed wil 

gebruiken, moet je hem meer bij de mensen tussen de oren krijgen. Er moet meer aandacht 

voor komen, meer gesprek over zijn. Hoe gaan we dat doen? Hoe gaan we dat gebruiken? Het 

is zonde als het in de la ligt en niemand kijkt ernaar.  

Wat is daarvoor nodig? Ik denk duidelijke werkafspraken maken, op het moment dat een kind 

17 is, wat moet er gebeuren, wie gaat wat doen? Structureel eens in de drie maanden 

evalueren, wat nodig is om het wel te laten werken.  

Met wie evalueren? Met de zorgaanbieders die de uitvoering hebben. Dat is dan vanuit ons 

gezien, ik denk dat een gezinscoach die rol ook moet pakken. Zij moeten daarin regievoerder 

blijven, gebeurt wat we hebben afgesproken? Vanaf dat een kind 17 is al insteken op het 18 

jaar worden, je hebt zeker de tijd nodig om alles te organiseren. Je hebt dan alles klaar liggen, 

je hoeft het niet meer uit te zoeken, anders is het te laat.  

 

Wanneer worden er andere organisaties ingeschakeld? Eigenlijk altijd, wij kopen de zorg in 

wanneer een kind onder toezicht komt. Dan koppel je een zorgaanbieder eraan. Zij doen de 

uitvoering. Er is altijd een andere partij bij betrokken?  

Hoe is de samenwerking? Meestal wel goed, uitzonderingen daar gelaten.  

Pakt degene die verantwoordelijk is wel de verantwoording? Nee, niet altijd, zij zien dan niet 

meteen de noodzaak of het probleem. Het is ook wel heel organisatie afhankelijk, sommigen 

hebben het wel goed in beeld.  

Zou het convenant daaraan kunnen bijdragen? Het moet goed tussen de oren zitten, wie doet 

wat? En niet casus afhankelijk. Ik denk ook dat je goed moet kijken hoe je het scherp houdt. 

Er moeten follow ups zijn, hoe hou je iedereen scherp. Je hebt niet alle dagen een 18-/18+. Of 

een vertegenwoordiger aanstellen, iemand die zich daar mee bezig houdt en er 

verantwoordelijk voor voelt.  
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Toekomstplan  

Het toekomstplan, zegt jou dat iets? Nee. Het toekomstplan wordt geschreven door de 

ondersteuner om met de jongere doelen op te stellen en taken te verdelen. De jongere kan het 

plan dan meenemen. Is dat haalbaar? Ja, ik denk het wel. Waar wij ook tegenaanlopen zijn 

jongeren die 18 jaar zijn geworden en die zelf klaar zijn met de hulpverlening, die willen het 

zelf doen. Die willen het helemaal niet, dat is wel een probleem van onze doelgroep. Zij 

willen niks meer met de hulpverlening. Het zou mooi zijn als je daar een meer verplichtend 

karakter op kan zetten. Voor dat soort jongeren zou het goed zijn als iemand blijft die dat kan 

ondervangen, daar heeft iedereen belang bij. Ik zie bij andere organisaties dat zij soms 

loslaten als de jongere zelf niet meer wil er wordt dan niet doorgepakt. Als iemand niet meer 

wil dan wordt hij losgelaten. Ik denk dat het heel goed is dat er voor dit soort jongeren 

mentorschap wordt opgelegd en zo wordt vormgegeven, vanuit de jeugdbescherming. Niet bij 

een curator, want die zitten meer op de financiën. Je moet de jongeren langer beschermen.  

Sommige jongeren hebben beperkingen en die zullen eerder geneigd zijn om te zeggen, bekijk 

het maar. Die overzien de gevolgen niet en wat hun eigen verantwoordelijkheid dan wordt.  

 

Hoe verhoudt het toekomstplan zich tot reeds bestaande plannen van jullie organisatie? Wij 

hebben een persoonlijk plan van aanpak, die stoppen op het moment dat ze 18 worden. dat is 

met als einddoel overdracht of afsluiten. Het kan ook een overdracht naar een gezinscoach of 

zorgaanbieder zijn. Er wordt omschreven wie de jongere is, het netwerk, de tijdslijn wat is er 

allemaal gebeurt wat heeft iemand meegemaakt? Er wordt wel gekeken, wat gaat goed en wat 

kan beter? Van daaruit proberen we doelen te maken, die gaan wel tot 18 jaar. De doelen 

worden door de zorgaanbieders uitgevoerd. In samenwerking met het netwerk, wij houden 

dan zelf de regie over de doelen. 

 

Zou het toekomstplan daar bij mooi aanhaken of een overlap zijn? Ik denk bij aanhaken. Het 

zou ook wel mogelijk zijn om dat te schrijven.  

 

Kwetsbaarheid 

Wij proberen de kwetsbaarheid te verminderen door hulpverlening, behandeling en therapie. 

Je merkt vooral bij de voogdij kinderen dat zij sociaal-emotioneel toch wel een stuk jonger 

zijn dan kinderen die bij hun ouders opgroeien (die niet een aardige rugzak hebben 

meegekregen). Je ziet daar echt een verschil in. Ze zijn lichamelijk wel volwassen, maar 

psychisch eigenlijk helemaal niet toe zijn aan die verantwoordelijkheden.  

 

Sterke punten  

- Dat het er is. Dat er aandacht voor is omdat het een groot probleem is.  

- Verder kan ik er niet veel van zeggen omdat we het niet echt gebruiken.  

 

Verbeterpunten  

- Meer actueel maken.  

- Mensen aanstellen, koppelen. Zodat zij zich verantwoordelijk voelen en het warm gehouden 

kan worden en doorgegeven kan worden op de werkvloer.  

 

Wet- en regelgeving   

- Ik vind het wel een groot probleem dat het bij 18 jaar ophoudt, onze doelgroep is dan 

gewoon nog niet volwassen. We zien gewoon gebeuren dat kinderen hier van 18 jaar de deur 

uitlopen en een week later een schuld op hebben gebouwd van duizenden euro’s. totdat ze 18 

zijn kan je ze nog beschermen en waarschuwen. Daarna niet meer. Ze sluiten mega 

abonnementen af en niemand kan ze beschermen.  
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Interview Pactum          11 oktober 2018 

Positie: werkgroeplid 

Categorie: voorliggend veld en zorgaanbieders  

Functie: regiomanager  

 

Wat is uw functie en welke werkzaamheden horen daarbij? 

Ik ben regiomanager. Ik ben vooral verbonden aan verblijf en ambulant 16+ team in Deventer 

en de jeugdzorg. In die hoedanigheid zit ik hier. Ik ben verantwoordelijk voor teams in 

verschillende plaatsen zoals, Zutphen, Arnhem, Lochem, Okkenbroek enz. Elke gemeente 

heeft zijn eigen aanvliegroute voor 18-/18+ en ook echt zijn eigen vragen. Elke gemeente 

heeft daardoor ook weer te maken met ander beleid, dus de teams moeten dat beleid ook 

volgen uit die gemeente.  

 

Ervaringen   

Ons ambulant 16+ team had natuurlijk altijd al wel verbinding met allerlei partijen. We zitten 

in het JOR, bijzonder zorgteam. De verbinding is er al. voor ons is het logisch dat de mensen 

die bij het convenant zitten, dat waren onze samenwerkingspartners al. Voor ons is het een 

verbinding in nog meer afspraken. Afspraken die zijn vastgelegd, je kan mensen op het 

convenant wijzen.  

Zit er nog verschil in, voor het convenant en nu het in werking is? Ik zie het verschil nu nog 

niet echt. Wel dat we elkaar beter kennen, de poppetjes aan tafel. Het uitrollen kan beter, op 

werkend niveau zien zij ook nog niet heel veel verschil denk ik. De verbinding is er wel, die 

zoeken dat wel.  

 

Rollen  

Wij zijn gewend om regie te pakken en ondersteunend te zijn in de vragen die zij hebben. de 

begeleiders zijn ook trajectbegeleiders, die hebben de regierol. Zodra de doelen behaald zijn, 

schalen wij ook weer af. In tegenstelling tot andere organisaties, Raster bijvoorbeeld die laten 

jongeren nooit meer los. Wij helpen de jongeren met zijn doel, daarna schalen we weer af. 

Mocht hij later weer terug komen, dan kan dat natuurlijk. Wij werken doelgericht en de klant 

mag zelf bepalen waar hij aan werkt, vanuit eigen motivatie. Tuurlijk als wij zien dat er meer 

is dan openen we het gesprek, maar de jongeren kiest uiteindelijk zelf.  

Worden de rollen vanuit het convenant toegepast of meer zoals het altijd al is geweest? 

Vanuit hoe het altijd al is geweest, in principe is dat voor ons dezelfde rol.  

Is het wel duidelijk hoe de rollen voor jullie zijn vanuit het convenant? Ik denk van wel, 

omdat wij altijd de regierol gehad hebben. Dus in die zin maakt het niets uit, zij pakken 

automatisch die rol.  

 

De gezinscoaches en de sociale teams worden niet altijd betrokken. Je weet wel dat ze er zijn, 

maar worden niet automatisch betrokken. Dat zou wel beter kunnen, dat is niet helder voor 

onze werkers in ieder geval. Ik weet niet wat de gezinscoach of sociaal team er mee zou 

moeten, zij hebben dan geen rol. Wij krijgen vanuit subsidie betaald, er is geen indicatie 

nodig.  

 

Je probeert iemand in het netwerk te hebben die ondersteunt, als de doelen behaald zijn laten 

wij daarna de rol los. Tenzij er nog andere doelen zijn, dan houden wij vast. Wat is er nodig? 

Er is altijd een overdracht, het ligt eraan wat je afspreekt wie de rol overneemt. Tenzij een 

jongere echt zelf niet meer wil, wij zijn van mening dat je los moet laten.  
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Zijn de werknemers van Pactum op de hoogte van het convenant en de bijbehorende 

documenten? Het zou wel moeten, de medewerkers van het 16+ team zijn wel op de hoogte. 

Maar de een meer dan de ander. Dit zou beter kunnen, absoluut. Je noemt het één keer, je 

geeft het aan maar dat was het dan. Je hoopt dat het gaat rollen, maar of dat de juiste 

implementatie is? Dat is nu denk ik minimaal.  

Hoe zou dat beter kunnen? Misschien meer ruchtbaarheid en verbinding. In de samenwerking 

meer, maar ook een taak voor leidinggevenden. Of aanjagers in het eigen team meer bewust 

maken. Het doel moet goed helder zijn dat het meerwaarde heeft. Ook voor de jongeren, het 

moet het plan van de jongere zijn en niet van de medewerker. Dan is het omdat wij iets 

afgesproken hebben en niet omdat de jongere de baat bij heeft, zo lijkt het nu meer te zijn dan 

dat het waarde voor de jongere heeft.  

Hoe zou het waarde kunnen krijgen voor de jongere? Dat is een lastige, je kan het natuurlijk 

afdwingen. Maar dan zit je op dwang en drang. De jongere moet de noodzaak er van inzien, 

dat het duidelijkheid geeft. Ik weet niet of jongere zo denken, die willen hun praktische 

probleem opgelost zien, maar die denken niet in plannen denk ik. Misschien wel als het plan 

wat praktischer gemaakt wordt, dat helpt wel in ieder geval. Eventueel digitaliseren en het 

zelf in laten vullen door de jongere.  

 

Proces 

Hoe is de samenwerking met andere organisaties? Het kan natuurlijk altijd beter, maar ik 

denk wel dat wij goed in het netwerk zitten. Er zijn korte lijnen, we kunnen prima 

samenwerken. Maar als je drukker bent met de jongeren, kom je minder toe aan netwerken.  

Wij nemen deel aan het JOR, zwerfjongerenproject, bijzonder zorg team, PIJ jongeren, vanuit 

de medewerkers. Ik neem deel aan sluitende aanpak en het convenant 18-/18+, maar dat wordt 

dus naar alle waarschijnlijkheid samengevoegd.  

In hoeverre wordt het convenant besproken in die overleggen? Ik denk alleen wanneer er 

toevallig een casus langs komt die over 18-/18+ gaat. Ik denk dat toen het uitgerold is het op 

ieders agenda stond. Dat we dachten laten we zien hoe het gaat en dat het nu goed is om de 

stand van zaken door te nemen. Dan kijken, hoe gaat het nu, is dit wat we wensten? Is er 

gewerkt aan de doelen die we voor ogen hadden of moeten we dit nog aanpassen? Of zijn er 

misschien andere doelen die naar voren komen en ook aansluit bij de verwachting? Of moeten 

we toch een zijspoor in? Ik denk dat dat de evaluatie nu moet brengen.  

 

Toekomstplan 

Heeft het convenant meerwaarde? Ik denk voor partijen die nog niet goed aangehaakt waren 

wel, maar voor wat wij al deden en nog doen maakt het niks uit. Het enige wat wel goed is, 

maar niet voldoende gebruikt is, is het toekomstplan. Ook in verblijf met jongeren die naar 

zelfstandigheid gaan, je kan het goed gebruiken. Het wordt dan doelgerichter. In de 

behandelpannen zijn er ook doelen, maar dan kan een jongeren het ook meenemen naar 

andere partijen. Dan hoeft het niet elke keer opnieuw, dat kan wel een meerwaarde zijn, 

althans zo zie ik het. De werkers zullen het ervaren als weer een extra iets erbij.  

Is het haalbaar om het te schrijven naast de plannen die er al zijn? Ze moeten nu bij ons 

doelen opstellen en een plan op schrijven, eigenlijk moet dit een onderdeel ervan worden. het 

moet in één rits meegaan, in heldere bewoordingen en misschien een aanvinksysteem zijn 

zodat het echt praktisch is. het is één extra ding, dat sowieso, de werkers zitten daar niet op te 

wachten. De jongere zien de nut en noodzaak er nog niet van in. Het lijkt meer een rem dan 

dat het een ondersteuning is.   

 

Hoe verhoudt het toekomstplan zich tot reeds bestaande plannen van uw organisatie? Wij 

hebben nu behandelplannen, elke jongere heeft dat. Het dossier moet op orde zijn. Vanuit 
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onze gedragswetenschappers is de vraag om een perspectiefplan te maken, dat komt dan naast 

het toekomstplan. Maak het dan niet te moeilijk, doe knippen en plakken. De werkers worden 

er niet vrolijk van moet ik zeggen. Het zou wel haalbaar zijn om de plannen te schrijven, 

vooral als het een zelf soortig plan is. Het moet een helder en praktisch format zijn. dat is het 

nu nog niet, dat kan duidelijker.  

Hoe zou dat dan eruit zien? Dat weet ik niet goed, dat weten de werknemers beter.  

 

Kwetsbaarheid 

Wij proberen ze meer zelfvertrouwen te geven, te ondersteunen met vragen die ze hebben. 

Een andere organisatie of sociaal netwerk erbij halen om de kwetsbaarheid te verminderen. 

Kwetsbaar is natuurlijk een ruim begrip.  

Wat doet uw organisatie om de doelen te behalen vanuit het convenant (een jongere 

maximaal te laten participeren)? Je probeert altijd om een jongere te ondersteunen en niet 

zomaar los te laten, zichtbaar te zijn of een andere organisatie te betrekken. Een vangnet 

organiseren. Niet kwetsbaar achterlaten, maar ondersteuning te geven en zichtbaar te blijven, 

niet tussen wal en schip. Dat is altijd je doel en daar doe je het maximale aan. Soms lukt het 

wel, maar dat wil niet zeggen dat het blijvend stabiel is.  

Kan het convenant daar nog aan bijdragen? Het is er altijd ondersteunend aan, of zou eraan 

moeten zijn. De doelen die je stelt staan in het convenant, dat is dezelfde waarde een overlap. 

Eigenlijk moet het er al zijn. Als organisatie ga je de kwetsbaarheid al versterken. In die zin 

doe je het convenant, alleen niet bewust vanuit het convenant misschien.  

Hoe gaat uw organisatie op dit moment zelf om met de overgang van 18- naar 18+? Altijd 

aandacht aan besteden, zoveel mogelijk praktische dingen regelen. Wij proberen vanuit het 

KTC te ondersteunen en de juiste netwerken te betrekken. Je probeert het goed af te ronden. 

Soms zijn jongeren de hulpverlening zo zat, dan willen ze niet. Dan laten wij wel los, als ze 

het zelf echt niet willen. Als ze last genoeg hebben maken ze wel de keuze om weer terug te 

komen. Wij kunnen wel een vangnet organiseren.  

 

Sterke punten  

- Vooral de verbinding, dat partners meer met elkaar in verbinding zijn gekomen. 

- Dat je elkaar kan wijzen op de afspraken (ik heb nog niet gehoord dat dat gebeurt). 

- Kracht van het samenwerken in de problematiek met 18-/18+, sterke kracht om niet los te 

laten. Als je dat kan borgen vind ik dat heel sterk, de gedachtegang is heel mooi en 

waardevol.  

 

Verbeterpunten  

- Het is niet netjes genoeg uitgerold als er nog zoveel onduidelijkheid is. Wat is de 

meerwaarde? En wat is de sluitende aanpak?  

- Een praktischer format voor het toekomstplan, helder krijgen waarom het er ligt voor de 

jongeren in ieder geval.  

- Ik zou het waardevoller vinden dat de werknemers het aangegeven. Die hebben er in de 

praktijk mee te maken, daar moet het gebeuren. Als we zo praten is het heel logisch.  

- Het overleg zoals het er nu is, is het verschrikkelijk, het is niet effectief en niet constructief. 

De nieuwe organisatiestructuur zou dan beter zijn.  

- Andere vergader structuur kijken wat er dan naar boven komt om echt punten aan te kunnen 

pakken.  
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Wet- en regelgeving   

- Dat er wachttijden zijn, het kan niet altijd snel geregeld worden. Ik denk wel dat gemeentes 

maximaal meedenken om dingen mogelijk te maken. Het hangt ook van poppetjes af of zij 

zich willen bewegen op het grijze gebied en de mazen in de wet en maatwerk willen leveren.  

- Soms als ze 18 zijn, dat ze eerder op kamers moeten is een lastig stuk. Je zit dan met de 

financiën en de Jeugdwet, maar ook met uitkeringen en onderwijs.  

- Kamer tekort is echt een belemmering.  

- Het is heel afhankelijk van de doelgroep, waar men tegenaan loopt. Bureaucratie kost altijd 

tijd, omdat wij vinden dat het nood is.  

 

Ik vraag me ook af of we echt de hele doelgroep zo geborgd hebben, bijvoorbeeld de 

thuiszitters. Hebben we dan echt alle jongeren in beeld straks? De jongeren die nu in beeld 

zijn, zijn op zich dan wel goed weggezet. Ik denk dat het onderwijs ook echt een stap naar 

voren moet doen en niet moeten loslaten, dan zitten er ook geen verborgen jongeren thuis, of 

in ieder geval minder.   
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Bijlage V Vergelijking checklist en Kwikstart 
Checklist  App ‘Kwikstart’ 

Algemene verplichtingen  

- Bankzaken regelen  

- Belastingen  

- DigiD aanvragen  

- verzekeren  

- zorgverzekering afsluiten  

- zorgtoeslag aanvragen  

- invoedelverzekering aanvragen  

- aansprakelijkheidsverzekering  

Verzekeren  

- Zorgverzekering  

- WA-verzekering  

- Inboedelverzekering  

- Aansprakelijkheidsverzekering  

- Uitvaartverzekering  

- Brommer/scooter verzekering  

- Reisverzekering  

- Annuleringsverzekering  

- Rechtsbijstandsverzekering  

Archief en administratie  

- Bankafschriften  

- Belastingaangiften  

- Contracten  

- Garantiebewijzen  

- Jaaropgaven  

- Loonstrookjes  

- PIN en PUK telefoon  

- Rekeningen en facturen  

- Verzekeringspolissen  

18 

Wat moet je regelen?  

- DigiD 

- Studiefinanciering of tegemoetkoming  

- Zorgverzekering afsluiten  

- Belastingaangifte doen  

 

Handig om te regelen!  

- Inschrijven bij de woningbouw 

- Borg sparen  

- Toeslagen aanvragen  

- Verzekeringen afsluiten  

 

Jeugdzorg na je 18e 

- Verlengde jeugdzorg/WMO 

 

Hulp na je 18e  

- Verschillende vormen van hulp en 

ondersteuning  

 

Ouders verantwoordelijk?  

- Financiële verplichtingen voor ouders  

 

Rijbewijs halen  

- Rijbewijs halen  

- Autorijden met een beperking  

(Bij)Baan  

- (Bij) verdienen  

- DigiD aanvragen (dubbel)  

- Overzicht inkomen en uitgaven  

- Vacatures zoeken  

- CV maken  

- Sollicitatiebrief schrijven  

Werk 

Werk vinden & solliciteren  

- Oriëntatie  

- Vacature zoeken  

- CV maken  

- Sollicitatiebrief schrijven  

- Brief en CV opsturen  

- Sollicitatiegesprek  

- Contract  

- Werk vinden & solliciteren met een beperking  

- Een eigen bedrijf als je een beperking hebt?  

Rechten en plichten  
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- Loon  

- Rechten en plichten bij je werkgever 

- Belastingdienst  

- Loonheffingskorting  

- Bijverdiengrens  

 

School of hulp naast werk  

- Begeleiding bij het werken  

- Leren en werken  

 

Ziek/werkloos/uitkering  

- UWV  

- Wajong  

- Participatiewet 

- Langdurig ziek  

- Werkloos 

- Bijstandsuitkering  

 

Geldzaken  

- Gescheiden ouders en kinderalimentatie 

- Overzicht over je geldzaken (dubbel)  

- Problemen met geld  

- Praat met je ouders over geldzaken (wat 

zijn hun verplichtingen?)  

- Huurtoeslag aanvragen  

- Zorgtoeslag aanvragen (dubbel)  

- Belasting terugvragen  

Geldzaken 

Inkomsten  

- Huurtoeslag  

- Zorgtoeslag  

- Lenen  

- Sparen  

- Bijdrage ouders 

- Loon  

- Uitkeringen  

- (Bijzondere) bijstand  

- Gesprek met je ouders over hun 

verplichtingen 

 

Kinderbijslag/-toeslag  

- Kinderbijslag  

- Kinderopvang toeslag  

- Kindgebonden budget  

 

Uitgaven  

- Schulden  

- Telefoonabonnement  

- Verzekeringen  

- Gas, water, licht, internet en tv 

 

Nodig bij geldzaken  

- DigiD 

- Overzicht inkomsten en uitgaven  

- Bewindvoering  

- Internetbankieren  

- Besparen waar het kan!  

- Online hulp   
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School en opleiding  

- Duo studiefinanciering aanvragen  

- Leren en werken  

- OV chipkaart 

- Startkwalificatie  

- Studiefinanciering MBO (dubbel) 

- Studiefinanciering HBO (dubbel)  

- Tegemoetkoming scholieren 

School 

- Startstuderen.nl 

- Studiefinanciering en tegemoetkoming  

- Studentenreisproduct  

- BOL of BBL, HBO of universiteit, deeltijd of 

voltijd?  

- Studiekeuze en boekentips 

- Belangrijke begrippen over school  

- VSO/Praktijkonderwijs/VMBO 

- aanpassingen of begeleiding tijdens het 

studeren  

- Studeren in het buitenland  

Wonen  

- Afspraken met jouw ouder(s) 

- Inschrijven voor een kamer 

- Een postadres regelen  

- Huurcontract ondertekenen  

- Borg betalen  

- Op jezelf wonen  

- Huurtoeslag aanvragen (dubbel) 

- Sociale huurwoning  

- Tegemoetkomingen die vervallen  

- Servicekosten betalen   

- Gas en elektriciteit regelen  

- Water regelen  

- Internet & televisie aansluiting  

- Inschrijven bij de gemeente  

- Sparen voor gemeentelijke heffingen en 

eigen risicoverzekering  

Wonen 

Woonruimte & verhuizen  

- Woonruimte vinden  

- Aangepaste woonruimte vinden  

- Briefadres  

- Huurcontract  

- Borg en servicekosten  

- Verhuizen  

- Urgentieverklaring  

 

Aansluitingen & inboedel  

- Gas, water en licht  

- Internet en televisie  

- Inboedel  

- Inboedelverzekering  

 

Als je er eenmaal woont 

- Hulp bij wonen  

- Afval  

- Reparatie of schade in en om je woning  

- Geluidsoverlast  

- Huurtoeslag  

- Gemeentelijke heffingen  

- Inschrijven bij de gemeente  

Andere zaken  

- Pleegkind  

- Maakt gebruik van residentiële 

voorziening  

- Krijgt hulp vanuit de Jeugdzorg of 

JGGZ 

- Tandarts 

- Huisarts 

- Wajong  

- Hulp of verlengde jeugdzorg 

aanvragen? 

Gezondheid 

Zorgverzekering/toeslag 

- Zorgverzekering  

- Zorgtoeslag  

 

Hulp van specialisten  

- Keuze huisarts en tandarts  

- Psychische hulp  

- Seksueel misbruik  

- Zwangerschap en geboorte  

- Abortus  

- GGD 

- Erfelijkheid  

- Kinderziekenhuis of volwassenziekenhuis?  
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Verslavingen  

- Roken  

- Alcohol  

- Drugs  

 

Medicijnen  

- Kosten van medicijnen  

- Medicijnen op vakantie  

 

Voorbehoedsmiddelen  

EHBO-app 

Gezond leven  

Recepten  

 

 Nazorg   

Hulp 

- Alle vormen van hulp worden omschreven  

  

Maatjesprojecten & Jip  

- Maatjesprojecten  

- Jongeren informatie Punt 

- Mentorproject Wat Nou Anders 

 

Sociaal netwerk & media  

- Sociaal netwerk 

- Social media  

 

(Gemeente Deventer, 2017)   (Kwikstart, z.d.) 
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Bijlage VI Casus en uitgewerkte casus-analyse  
In verband met privacy zal de cliënt worden aangeduid met ‘meisje’ of cliënt. Daarnaast is de 

casus overgenomen zoals hij is aangeleverd.  

 

Leeftijd cliënt: 17 jaar 

Leeftijd toen cliënt in beeld kwam: vanaf 7 jaar bekend bij pleegzorg 

Organisaties betrokken bij cliënt: Jeugdbescherming Overijssel, Pactum pleegzorg 

(pleegouders), Pactum Grote Brander, WMO, ’S Heerenloo en bewindvoering.  

 

Casusbeschrijving: 
Meisje woonde vanaf haar 7de bij een pleeggezin (oom en tante) en hierin worden pleegouders 

begeleid vanuit de pleegzorg Pactum. In het pleeggezin wordt het meisje vrij kort gehouden 

en gestructureerd en begrenst grootgebracht. Zij krijgt weinig ruimte waarbij zij zich goed 

ontwikkeld. Totdat dit meisje bij 16,5, 17 jaar deze manier van opvoeden niet langer passend 

vond. Meisje is intelligent en zij laat sociaal emotionele achterstand zien.  

 

Er spelen verschillende facetten een rol. Naast dat meisje zich ging losmaken en gedrag liet 

zien wat bij een verlate puberteit past, speelde familiebanden en het beschermen hier een rol, 

het goed willen zorgen voor de dochter van haar zus.  

 

Een crisisuithuisplaatsing volgende bij de Grote Brander van Pactum. Zij kwam op een 

tijdelijke plek, een noodbed in een vrijstaande unit op het terrein waar zij alleen verbleef. Op 

korte termijn zou zij worden doorgeplaatst naar een andere plek, meer vast.   

 

Meisje was op haar plek bij de Grote Brander, tussen de dieren en buitenaf, zij ging keurig 

naar school en kwam haar afspraken na. Al snel bleek zij veel meer dan gemiddeld aandacht 

te vragen met name van jongens, zij zat veel te hangen en plakken aan andere kinderen.  

Op basis hiervan is er toch voor gekozen om meisje op de plek te laten wonen tot haar 18de 

jaar en in de aanloop hiernaar toe te kijken welke opties er zijn bij beschermd woonplekken.  

De jeugdbeschermer heeft een afspraak gemaakt met de WMO om hierover in gesprek te 

gaan.  

 

Er ontstonden ook de eerste scheuren met de afspraken die meisje her en der had met anderen. 

Er werd regie gemist. Pleegzorg gaf aan dat zij eruit zijn nu meisje geen gebruik meer maakt 

van pleegzorg, dit traject zal worden afgerond. Zij woont nu op de Grote Brander en hier heeft 

mentor regie. Meisje ging iedere donderdag netjes naar therapie, hier is ook meerdere keren 

aangeboden om de groepsleiding uitleg te geven over waar ze mee bezig is met meisje. 

Tevens kwamen er naar de therapeut toe vanuit de groep geen zorg signalen dat het met 

meisje niet goed zou gaan en wat zich op het gebied van haar seksuele ontwikkeling 

afspeelde. Dit is door pleegmoeder wel benoemd naar de therapeut (pleegmoeder ging nog 

iedere week mee om het meisje te brengen). 

 

Er heeft een gesprek met WMO plaatsgevonden waarin geconstateerd werd dat een verlengde 

jeugdhulp nodig was om het meisje sociaal emotioneel te laten groeien. Een half jaar na haar 

18de zou er een vervolg gesprek komen. Hierop is zij aangemeld bij de RIBW.  

 

Het ging niet goed met meisje op de groep, er ontstond een incident op seksueel vlak waarbij 

meisje alle grenzen was overgegaan en niet langer op de groep kon blijven. Er bleek bij mij 

veel onduidelijkheid over het incident, ook bij pleegouders kwam er geen totaal plaatje van 

wat er nu gebeurd was.  



  121 

Bachelorscriptie Marlieke Heijerman  

 

Uiteindelijk kwam er vanuit de mentor van meisje een verslag van wat meisje haar had verteld 

over het geen er was gebeurd. Gezien haar leeftijd van ruim 17 jaar is de keuze gemaakt om 

meisje elders naar toe te sturen.  

 

Binnen Pactum durfde ze dit meisje niet op een groep te plaatsen, de risico’s werden als zeer 

groot ervaren alleen miste hiervan enige onderbouwing. Zij werd geplaatst op een flat voor  

begeleid zelfstandig wonen waarbij geen begeleiding werd geboden maar een zzp’er kwam 

om haar in de gaten te houden, zij werd naar school gebracht en gehaald. Zij kreeg geen 

enkele ruimte om iets zelfstandig te doen zoals boodschappen. Dit gebeurde allemaal onder 

begeleiding. Waarna zij in het weekend naar haar vriendje ging van vrijdag tot en met 

maandag wat dan weer wel kon. Hiervoor konden wij vanuit Jeugdbescherming geen begrip 

hebben, ook voor pleegouders was het een raadsel waarom dit zo liep. Met het meisje ging het 

iedere dag minder goed, zij trok zich terug uit het contact, was boos over het feit dat er over 

haar werd gepraat en niet met haar. Ook wanneer zij dit aangaf of erbij zat werd haar niet 

gevraagd wat zij wilde of vond. 

 

Vanaf het begin werd door Pactum gezegd dat zij naar Fier Friesland zou moeten vanwege 

haar problemen op seksueel vlak en haar hechtingsproblemen. In een eerder stadium zouden 

wij dit begrijpen alleen nu niet, nu wordt zij bijna 18 jaar, doet het op vele leefgebieden 

eigenlijk goed en het meisje wilde zelf niet er was geen motivatie, dus zeggen ze bij fier 

Friesland dat een aanmelding geen zin heeft. Meisje wil in de omgeving van haar netwerk 

blijven. Ook geeft Pactum aan dat zij behandeling en therapie nodig heeft, meerder keren 

wordt door ons gemeld dat zij dit heeft bij s’Heerenloo. Hier wordt verder niet op ingegaan 

maar wordt herhaald dat zij naar Fier moet. Ook de therapeut probeert een ingang te vinden 

om aan te geven waar zij en het meisje mee bezig zijn. Telkens is de vraag gesteld of Pactum 

al een geschikte plek heeft. Ook Jeugdbescherming, ik, heb gezocht naar plekken en 

verschillende opties genoemd, maar hierop werd ten einde raad negatief gereageerd met dit 

meisje met deze problemen gaan wij niet zomaar overdragen naar een andere vergelijkbare 

organisatie. Uiteindelijk zit het meisje bijna een half jaar op de flat zonder begeleiding.  

 

Voor het meisje 18 jaar werd heb ik vanuit jeugdbescherming bewindvoering en mentorschap 

geregeld. Jolanda haar mentor nam mijn taak geleidelijk over.  

 

Net na haar 18 jaar wilde zij vanuit Pactum een MDO organiseren waar alle betrokken 

partijen bij moesten zijn. Ik werd hiervoor gek genoeg niet uitgenodigd. Ik heb het meisje 

toen gevraagd wat zij wilde. Jolanda drong erop aan dat ik mee zou gaan vanwege de 

hoeveelheid aan voorgeschiedenis die ik had in deze zaak. Het meisje vond het ook raar en 

gaf aan graag te willen dat ik mee zou gaan. Tijdens dit gesprek kwam boven tafel dat er 

gesproken werd over een vlaggen systeem die gebruikt was om de zorgen op seksueel gebied 

kenbaar te maken, ze had een zwarte vlag gescoord, wat hoog risico inhoudt. Ik gaf aan 

hiermee niet bekend te zijn en dat dit nieuw voor mij is. Ook vroeg ik om verslaglegging en 

een motivatie hiervan. Later bleek het een rode vlag te zijn en daarna was het toch niet zo 

goed onderzocht. Ook is toen de therapeut van s’Heerenloo niet benaderd die toch wekelijks 

gesprekken met haar had. Zij was helemaal niet geïnformeerd over eventuele zorgen.  

Ik opperde een gezinshuis waar ik mee bekend ben en waarvan ik wist dat zij plek hadden. Dit 

is in de omgeving en een rustige fijne plek voor meisje met dieren om haar heen, buitenaf.  

Pactum vroeg mij nog om specifieke punten kenbaar te maken dat we over hetzelfde 

gezinshuis spraken dus zij wisten wat ik bedoelde zonder namen te zeggen.  
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Ik ben vervolgens met het meisje gaan kijken en deze plek leek haar passend genoeg voor een 

half jaar waarna ze naar alle waarschijnlijkheid naar het RIBW zou kunnen. Ook binnen het 

gezinshuis waren zij enthousiast en was de match gemaakt. Ik belde daarna Pactum en gaf aan 

dat zij dit gezinshuis in onderhuur konden aannemen en toen wilde Pactum dit niet. De 

risico’s vonden zij te groot op basis van een jongetje van 10 jaar die daar zou wonen. Op dat 

moment heb ik onze manager betrokken en haar gevraagd hierin mee te denken en te kijken 

wat er op een hoger niveau mogelijk was. Ook daar liepen ze vast in allerlei documenten die 

er niet waren en die zouden moeten beschrijven hoe ernstig de situatie rondom het meisje 

was. Hoe zorgelijk haar gedragsproblemen zijn en het rapport n.a.v. van het vlaggensysteem 

wat ontbrak.  

 

Uiteindelijk is het binnen een ander team van Pactum neergelegd die de situatie opnieuw 

gescreend hebben en beoordeeld. Ook zijn zij in het gezinshuis geweest en uiteindelijk na de 

zomervakantie  2 maanden na haar 18de  jaar is zij geplaatst onder onderaannemerschap vanuit 

Pactum in het gezinshuis waar zij nu de juiste hulp krijgt.  

 

Vragen  
Vragen die van belang zijn omtrent onderzoeksvraag 2:  

Hoe scoort de jongere op de leefgebieden? (zie bijlage B)  

Toen ze bij jeugdbescherming Overijssel was scoorde ze op alle gebieden wel normaal. Op 

sociaal emotioneel gebied zag je wel zwakte. Toen ze wegging bij de jeugdbescherming ging 

het echt wel slechter. Van de 7 leefgebieden scoorde ze op 5 slecht. Het gebeurt we vaker dat 

jongeren slechter weggaan, bijna altijd. Dat komt omdat wij opeens wegvallen, ze vallen weg 

van de gekaderde structuur. Het zijn gehospitaliseerde kinderen, die moeten dan in één keer 

op eigen benen staan. Ze denken dat ze dat kunnen, maar vaak is dat niet zo. Eerste half jaar 

komen ze daar snel achter, dat ze echt iemand nodig hebben die hun helpt. Soms is dat 

misschien ook wel nodig die ervaring.  

 

Welke stappen zijn er ondernomen om kwetsbaarheid te verminderen?  

Ze heeft heel veel therapie gehad in haar leven, om haar sterker te maken. Er is veel tijd en 

energie gestopt in het halen van een diploma. Ze heeft sherborne therapie gehad, om alle 

gevoelens en emoties gedurende haar leven te leren kennen. Ze herleeft het dan en wordt 

daardoor steviger, sociale vaardigheidstraining, trainingen om meer zelfvertrouwen te krijgen, 

EMDR therapie heeft cliënt nog gehad op het einde. Daarnaast ook veel individuele 

gespreken met een psycholoog. Cliënt is verwaarloosd en mishandeld en kwam op haar 7e jaar 

in beeld bij de jeugdbescherming Overijsel.  

 

Op welke manier is er een sluitende aanpak gerealiseerd?  

Uiteindelijk hebben ze bij zorgaanbieder het onderzoek opnieuw uitgevoerd door een ander 

team, er is toen een gesprek geweest met het netwerk. Cliënt is dus nu op de plek terecht 

gekomen waar ze in eerste instantie naar toe kon gaan, ook gaat ze nu naar school. De 

sluitende aanpak is niet gerealiseerd in de MDO’s die er aan vooraf zijn gegaan, ook niet door 

middel van het convenant.  
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Is schooluitval verminderd?  

Dat gaat nu weer goed, ze pakt het allemaal weer op. Toen ze op de flat zat is cliënt niet naar 

school geweest, maar dit heeft niet aan haar gelegen, ze ging toen helemaal niet meer naar 

school. Omdat cliënt werd losgelaten, zij kon dit zelf niet oppakken. Niemand heeft er toen 

voor haar gezorgd en haar gestimuleerd om te gaan, daar ligt het aan. De vaardigheden en 

sturing ontbrak toen. Er was geen hulpverlening, alleen mensen die op haar lette, ze noemde 

het zelf haar beveiligers. Zij had wel zelf bepaalde vaardigheden, zoals boodschappen doen. 

Maar ook dat werd haar afgenomen, ze ging dus eigenlijk achteruit.  

 

Is er toegang tot de arbeidsmarkt gecreëerd?  

Dit is niet van toepassing.  

 

In hoeverre is er sprake van een maximale participatie in de samenleving? Wat kan er nog 

gedaan worden? welke acties zijn hierop uitgezet?  

Cliënt heeft iemand nodig die naast haar staat en kan helpen, het blijft bij haar niet hangen. 

Het lukt haar zelf niet door haar trauma’s en hechtingsproblematiek, dat zit eronder. Ze heeft 

een begeleider nodig die met haar de week kan doornemen, dan lukt het haar wel. Ze woont 

nu begeleid en niet zelfstandig, de begeleiding zou wel gefaseerd af moeten worden gebouwd.  

Cliënt zal altijd hulpverlening nodig hebben, die haar kunnen ondersteunen. Het is dus wel 

inzichtelijk wat haar uiteindelijke doel zou kunnen zijn, maar hier is ze nog niet. Ze zal ook 

niet op de normale arbeidsmarkt aan het werk gaan. Dit zal dagbesteding zijn of beschut werk.  

 

Welke activiteiten hebben zich ontplooid naar aanleiding van het toekomstplan?  

Het toekomstplan is niet opgezet, deze vraag kan dus niet beantwoord worden. 

 

Op welke manier is er verantwoordelijkheid genomen en gedaan wat nodig is?  

Uiteindelijk toen ze 18 was is er door zorgaanbieder de verantwoordelijkheid genomen, maar 

wel te laat. Ze hebben toen gedaan wat nodig was, daarvoor heeft ze heel erg gezwommen. Ze 

hadden dat vanaf 17,5 jaar al moeten ondersteunen en dingen op hadden moeten pakken. Echt 

tijdens de overgang 18-/18+ is er te weinig verantwoordelijkheid gepakt.  

 

Hoe is er vormgegeven aan de integrale werkwijze?  

Er zijn verschillende MDO’s opgezet, helaas hebben deze niet ervoor gezorgd dat er integraal 

is ingegrepen. De verantwoordelijkheid miste en de samenwerking verliep vanaf het moment 

van uit huis plaatsen naar de crisis plek niet soepel.  

 

Hoe is er inhoud gegeven aan de afspraken die gemaakt zijn?  

Dat is binnen de zorgaanbieder verspreid neergelegd, bij verschillende mensen. Veel dingen 

zijn daardoor niet opgepakt. Er is geen regie gevoerd, dan moest jeugdbeschermer dat 

uitzoeken. Er was niet één regievoerder, dus ook niet één iemand die mij kon vertellen hoe het 

plan eruit zag. Er zijn veel MDO’s geweest. Eigenlijk is dit hetzelfde als de vorige vraag, de 

verantwoordelijkheid is niet gepakt.  

 

Op welke wijze is er informatie gedeeld tussen partijen?  

Via telefoon, mail en MDO’s, want er zijn veel overleggen geweest. Niet alle partijen zijn 

betrokken geweest bij het laatste MDO, terwijl die juist belangrijk was. Toen was er al wel 

veel mis gegaan. De rollen waren niet duidelijk.  
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Vragen die van belang zijn omtrent onderzoeksvraag 3:  

Hoe en wanneer kwam de jongere in beeld? 

Toen ze 7 jaar was kwam ze bij jeugdbescherming Overijssel in beeld, ze had toen een OTS 

vanuit de rechtbank. Ook was er een uithuisplaatsing. Vanaf haar twaalfde is jeugdbeschermer 

betrokken geraakt en gebleven totdat ze 18 jaar was.  

 

Wie heeft welke rol opgepakt? (signaleerder, ondersteuner, regierol) 

De pleegzorgwerker die erin zat had de regie moeten voeren, maar vanaf het moment dat zij 

uit het pleeggezin was gebeurde dit niet meer. Ze zei ook wel dat ze pleegzorgwerker was en 

niet degene die de regie moest voeren, daar was constant de discussie over. Verder zag 

jeugdbeschermer cliënt één keer in de drie of vier maanden en twee keer per jaar was er een 

evaluatie. Toen cliënt 17 was werd er wel opgesteld wat er moest gebeuren. Het ging toen niet 

goed in het pleeggezin, waardoor ze ergens anders heen moest. Jeugdbeschermer is toen met 

haar naar RIBW geweest om te kijken of ze daar terecht kon als vervolgplek wanneer ze 18 

zou worden. Er is toen crisis ontstaan waardoor ze eerder weg moest en terecht is gekomen op 

de woongroep. Vanaf toen is het mis gegaan, niemand pakte de rol op. Eigenlijk bleef toen 

veel liggen. Er werden wel dingen oppakt, maar kleine stukjes. Sociaal team is betrokken 

geweest over de aanvraag RIBW, maar verder niet meer. Vanuit het sociaal team zeiden ze 

jullie moeten naar de gezinscoaches, maar die waren ook niet betrokken. Die gaven aan dat de 

regie bij zorgaanbieder ligt.  

 

Hoe verloopt de samenwerking?  

Vanaf dat moment slecht. Met de groepsleiding verliep het wel goed, daar zat het probleem 

niet. Toen ze van de groep af moest was er geen zicht meer op haar. Op dat moment was de 

samenwerking met het meisje ook minder, het contact verdween. Pleegouders vonden dit heel 

erg, die trokken wel constant aan de bel en zeiden dat ze geholpen moest worden. Die waren 

wel actief bezig om iedereen te betrekken maar het lukte niet.  

 

Welke stappen zijn er in de hele casus genomen en door wie?   

Toen cliënt 17 was is er in kaart gebracht wat er allemaal nodig was. Er was crisis, dus cliënt 

ging naar de Grote Brander, groepswonen. Daar zijn de taken neergelegd, maar dit is toen 

versnipperd geraakt over meerdere mensen. Verschillende mensen hebben toen daaraan 

gewerkt. Voordat ze naar groepswonen ging was ze aangemeld bij RIBW, maar toen kwam er 

crisis. Sociaal team is betrokken geraakt toen ze op de crisis plek was, vanuit crisis is er 

verlengde jeugdhulp afgegeven om op de groep te blijven. Toen is er een incident geweest op 

de groep waardoor zij naar het flatje is geplaatst. Daar raakte de taken nog meer versnipperd 

en raakte cliënt nog meer uit beeld. Er is destijds twee keer een MDO geweest om weer 

ervoor te zorgen dat iedereen dezelfde richting op ging en verantwoordelijkheden gepakt 

zouden worden. Dit is niet gelukt. Jeugdbeschermer heeft leidinggevende ingeschakeld, zij 

heeft contact opgenomen met de leidinggevende van zorgaanbieder. Daar hebben ze toen actie 

ondernomen, er is een ander persoon op de zaak gekomen. Vanaf toen is het wel goed 

opgepakt, binnen twee weken zat cliënt bij het gezinshuis wat ze op het oog hadden voor haar.  

 

De documenten die beschikbaar waren vanuit zorgaanbieder waren niet helder voor 

jeugdbeschermer, zij had geen onderbouwing waarom cliënt weg moest van de groep. 

Jeugdbeschermer kreeg niet helder wat er bij het incident precies was gebeurd en snapte ook 

niet het vlaggensysteem wat was toegepast en besproken.  

  



  125 

Bachelorscriptie Marlieke Heijerman  

Pas toen het bij één persoon terecht kwam is het goed opgepakt, zij heeft het recht gezet. Die 

persoon pakt nu ook de regie, zij is nog steeds betrokken in de casus.  

 

Hoe is het toekomstplan opgezet?  

Niet, er is geen toekomstplan gemaakt.  

 

Hoe is er vorm gegeven aan de stappen uit het stappenplan? (zie bijlage C)  

Niet, er is geen gebruik gemaakt van het stappenplan.  

 

Hoe is de overdracht gegaan (indien van toepassing)? 

Jeugdbeschermer heeft uiteindelijk de nieuwe contactpersoon gesproken, jeugdbeschermer 

heeft een overdracht gedaan naar de nieuwe contactpersoon. Er zijn daarnaast een mentor en 

curator betrokken die pakt het ook allemaal op, er heeft toen ook een overdracht 

plaatsgevonden. Met groepsleiding is geen overdracht geweest en ook niet met sociaal team. 

 

Welke knelpunten zijn er naar voren gekomen en hoe is hiermee omgegaan?  

Er moest eerder opgeschaald worden, jeugdbescherming had strakker op afspraken moeten 

zitten. Iemand had de regie moeten pakken, jeugdbeschermer geeft aan dat zij eerder had 

kunnen opschalen. Om de samenwerking te behouden is dit te laat pas gedaan. Cliënt is 

daarvan de dupe. De verantwoordelijkheid had moeten worden gepakt, dan was er niet zolang 

aangemodderd. Jeugdbescherming had stelliger kunnen zijn, maar vanuit de samenwerking 

weet je ook dat er geen plekken zijn. Dit maakt het ook lastig om ook echt de stappen te 

kunnen zetten.  

 

Welke rol hebben de gezinscoaches en sociale teams?  

Bijna geen rol. Aanmelding bij het sociaal team is geweest voor een woonplek bij RIBW. Er 

is verlengde jeugdhulp geadviseerd.  

 

Welke procesafspraken zijn er gemaakt naar aanleiding van het georganiseerde werkoverleg?  

Er heeft een MDO plaatsgevonden, niet een overleg zoals omschreven in het convenant. Er is 

pas regie genomen toen de nieuwe contactpersoon werd aangesteld. Er is daarvoor niet 

doorgepakt.  

 


